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جلوگیری از ایجاد ناامنی و تشکر مردم 
از نیروی انتظامی و عدلیه یزد

با تلاش نیروی انتظامی و اقدام شایسته دادگستری استان یزد 
در پی قتل یک جوان میبدی صورت گرفت

8

بایدن؛  پیام جو  این  »آمریکا برگشــت«! 
رئیس جمهور ایالات متحده، بین المللی ترین 
رئیس جمهور این کشور بود که در کنفرانس 
امنیتی مونیخ در فوریــه 2021 اعلام کرد. 
تثبیت دولــت او اما بر پایــه توافق های 
دوجانبه و منطقه ای؛ به جای اتخاذ اقدامات 
نهادهای  پتانســیل  از  هماهنگ جهانی، 
و درعین حال هرگونه  بین المللی می کاهد 
امکان جهانی سازی باثبات و مدیریت شده 
را تضعیف می کند. بدون چندجانبه گرایی 
جدیــد )new multilateralism(، یک 
 )global disorder( دهه بی نظمی جهانی
اجتناب ناپذیر به نظر می رسد. البته طنز بزرگ 
این است که نهادهای چندجانبه برجسته 
جهان؛ از صنــدوق بین المللی پول و بانک 
جهانی گرفته تا سازمان ملل متحد، همگی 
بلافاصله پس از جنگ جهانی دوم توسط 
ایالات متحده ایجاد شدند. این مؤسسات تا 
حدودی به ایجاد صلح، کاهش فقر و بهبود 
ســلامت کمک کردند. اکنون اما با دوری 
از آمریکا، شکاف های نظم جهانی در حال 
تبدیل شــدن به دره های عمیق است، زیرا 
مــا در طراحی راه حل هــای جهانی برای 

چالش های جهانی ناکام هستیم.
آخرین باری که کشــورهای جهان به یک 
توافق بزرگ دســت یافتند به سال 1۹۹4 
و دورۀ اروگوئه در ســازمان تجارت جهانی 
برمی گردد. توافقنامه پاریس را فراموش کنید 
که هیچ تعهد الزام آوری برای کاهش انتشار 
گازهای گلخانه ای ندارد. اهداف توسعۀ پایدار 
سازمان ملل ستودنی است؛ اما ضرب الاجل 
ســال 20۳0 برای از بین بردن فقر جهانی 
و سایر بلایای طبیعی احتمالاً بدون آن که 
کسی خبردار شود به پایان خواهد رسید. 
در قرن 21 نهادهــای چندجانبه قدیمی؛ 
که بســیاری از آن ها در پی جنگ جهانی 
دوم ایجاد شدند، یکی یکی فلج می شوند. 
بازگشت رقابت سیستماتیک، بین یک گروه 
اصلی از دموکراسی های لیبرال ازیک طرف 
و چین و روسیه از طرف دیگر، مجموعه ای 
از نهادهای جهانی از شورای امنیت سازمان 
ملل گرفته تا ســازمان بهداشت جهانی 
نبرد  میدان های  به  را  به ظاهر غیرسیاسی 
زشتی کشیده است با هدف نفوذ، رقابت و 
سوءظن متقابل. مارک مالک -براون؛ کارمند 
سابق سازمان ملل و بانک جهانی، اخیراً به 
فارِن پالسی گفته که من نگران این هستم 
که در ســال های آینده بن بست سیاسی و 
بن بست در مسائل امنیتی به قدری بزرگ 
شود که ســازمان ملل در مورد سیاست، 
امنیت و حقوق بشــر به خواب زمستانی 
فرورود. هیچ به کار ما نمی آید که سازمان 
ملل، بانک جهانی و سایر مؤسسات هنوز هم 
آن طور به نظر می آیند که در گذشته بودند. 
کشورهای نوظهور جنوب جهانی احساس 
می کنند که سیستمی منشاءگرفته از دوران 
اســتعمار احتمالاً نیازهای آن ها را برآورده 
نکنند و آن ها به حق خواهان داشتن جایگاه 
بزرگ تری بر سر میز هستند. هیچ چیز بهتر 
از شــورای امنیت سازمان ملل متحد نماد 
نابهنگامی سیستمی نیست که در آن تنها 
فاتحان جنگ جهانی دوم؛ به اضافه فرانسه 
که به اصرار وینستون چرچیل رهبر زمان 
جنگ بریتانیا به آن اضافه شد، حق وتوی 

تصمیمات را دارند.
استفان تیل؛ معاون سردبیر فارِن پالسی، بر 
این نظر است که امروز در نقطه عطف تاریخی 
دیگری هستیم. نظم جهانی نه با تسلط غرب 
پس از جنگ ســرد و نه با دیدگاه جهانی 
یکپارچگی جهانی که زیربنای سیســتم 
چندجانبه بود؛ بلکه با تقســیم بلوک های 
بزرگ تر و کوچک تر تعریف می شــود. این 
بلوک ها هستند که اکنون نظم جهانی در 
آن ها شکل گرفته اســت. بارزترین تحول، 
احتمالی  جهانی شــدن  و  گسترش   احیا، 

ناتو است. 

آمریکا در رفت وبرگشت:
چندجانبه گرایی جدید در نهادهای جهانی

دکتر فرشید فرحناکیان
عضو هیئت مدیرۀ کانون وکلای مرکز

سرمقاله

نسل سردرگم

سازمان هواشناسی هوای کجا را پیش بینی می کند؟! برخلاف پیش بینی ها 
8پاییز امسال به شدت کم باران بود
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قابل پیش بینی بود که پرونده فساد چای، باعث 
تناقض گویی برخی مسئولان شود.

زمان آغاز فساد - زمان پایان فساد - زمان افشای 
فساد - سازمان و نهاد کاشف فساد - سازمان و نهاد 
اعلام فساد - سهم دولت های دوازدهم و سیزدهم 

در فساد - و حتی میزان فساد مطرح شده است.
بنده در مورد فســاد ها و تخلفات مالی قبلی هم 
به کرات گفتم و نوشــتم که خود اصل موضوع 
به شدت اعتماد ســوز است بنابراین بهتر است 
مســئولان از اینجا به بعد با رفتارها و گفتارهای 
خود بــه این موضوع دامن نزننــد. برای جامعه 
رخداد چنین فســاد هایی با این ارقام افسانه ای 
خود وحشتناک اســت و حالا این که مسئولان 
سازمان ها و نهادهای مختلف اظهارات متناقضی را 
مطرح نمایند بازتاب خوبی در جامعه ندارد و باعث 
می شود اعتماد سوزی شکل گرفته عمق مضاعفی 
پیدا کند. یک پیشنهادی که می توان در این باره به 
مسئولان قوای مختلف داد تا  این مشکل به نحوی 
حل شود این است که روسای هر قوه سخنگوی 
خود را فرا بخوانند و از آنان بخواهند که نشست 

خبری مشترک با اصحاب رسانه برگزار کنند.
سخنگوی دولت، سخنگوی هیئت رئیسه مجلس 
و سخنگوی قوه قضاییه بدون هیچ محدودیتی 
می توانند در پیشــگاه خبرنگاران قرار گیرند و 
بدون سانســوری اصل آنچه رخ داده را تشریح 
کنند. اینگونه تقریبا به تمام آن ابهاماتی که عرض 
کردم رسیدگی می شود و دیگر نیازی نیست یک 
جنگ تریبونی شکل بگیرد.  در نهایت بهتر است 

قوه قضائیه اطلاع رسانی نماید.

یک پیشنهاد 
به سران قوا

ایمان اسلامی بین 
فعال سیاسی

یادداشت-۳

شیوه جدید گدایی در اینستاگرام؛ یک چهره مشهور 
 اینستاگرامی برای اینکه خودروی خود را عوض کند 
از مردم درخواست پول کرد

یک جامعه شناس در گفتگو با آفتاب یزد: 
در فرهنگ ما یاری رساندن دارد مفهوم اصلی خود را از دست می دهد

آفتاب یزد در گفت و گو با عبدالرضافرجی راد
سفرهای منطقه ای پوتین، حضور رئیسی در مسکو، 

حضور نخست وزیر سوریه در تهران 
و چشم انداز بحران غزه و اوکراین را بررسی می کند

مقاومت حماس
معادلات منطقه ای و بین المللی را بر هم خواهد زد

آفتاب یزد بررسی می کند

»نورِ ناترازی دبش« 
بر اقتصاد رانتی 

و دستوری!
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قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

عضو کمیسیون کشاورزی:

عضو کمیسیون امور داخلی:

باید با مفسدان واردات چای 

از هر گروه و جریانی 

بدون اغماض برخورد شود

دست سازمان محیط زیست 

برای اجرای قانون 

هوای پاک بسته است

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

رسیدگی به اتهامات افراد مطابق آیین دادرسی 
کیفری صورت می پذیرد و قوانین کلی و اصول 
حاکم برآن، حقوقی را برای متهم درنظر گرفته 
است مانند اصل تفسیر به نفع متهم و... همچنین 
این حق به متهم داده می شود تا از اتهامات وارده 
به خویش دفاع نماید و یا جهت دفاع از حقوق 
خویش وکیل دادگستری اختیار نماید و حال 
پیش بینی مجازات اشخاص به اینکه سرنوشت 
متهم چه خواهد شد امری نامعلوم تلقی می گردد 
چرا که ممکن است شکات نتوانند اتهامات مورد 
ادعا را به اثبات برسانند و یا فرد متهم برای رد 
اتهامات وارده، دفاعیات مورد قبولی داشته باشد 
و یــا نحوه دفاع از ناحیــه متهم و یا وکیل وی 
موجبات تخفیف یا تعلیق مجــازات را فراهم 
نماید، فلذا اظهارنظر افراد جامعه بدون آگاهی 
از شــرایط متهم و علی الخصوص پرونده وی، 
نمی بایست مورد توجه افکار عمومی قرار گیرد 
و به بیان دیگر دادرسی هر شخصی با شخص 
دیگر طبق شرایطی متفاوت خواهد بود و به هیچ 
عنوان نمی توان تصور نمود مرتکب جرمی که به 
فلان مجازات محکوم گردیده، فرد دیگری نیز 
به همان مجازات بــه علت ارتکاب همان جرم 
محکوم می گردد چرا که تاثیر عناصر ســه گانه 
مجرمانه و علی الخصوص عنصر روانی در ارتکاب 
در افــراد متفاوت خواهد بود که با کشــف این 
موارد از ناحیه مراجع قضایی رسیدگی کننده، 
مجازات های متفاوتــی در خصوص یک جرم 

تعیین می گردد و... 

تتلو و سرنوشت نامعلوم او، 
پیش داوری ممنوع

محمدعلی طیبی سورکی
وکیل پایه یک دادگستری ومشاور حقوقی

یادداشت-1

فقط که نباید به مسئولان انتقاد کرد گاهی هم 
باید جامعه را زیر ضــرب برد.البته که به قول 
آیــت الله جوادی آملی، رفتار مــردم آینه رفتار 

مسئولان است. 
اما برویم ســر اصل ماجرا؛یک ســلبریتی و یا 
هرچیــزی که بایــد او را نامید هوس می کند 
خودروی خــود را تغییر دهد و یا ارتقا دهد اما 
می بینــد بودجه اش کافی نیســت و غصه دار 
می شــود! درســت مثل کودکی که عروسکی 
در ویترین مغــازه ای می بیند و دل اش آن را 
می خواهــد اما چون بودجه اش را ندارد می زند 
زیــر گریه تا به هدف خود برســد.حالا این به 
اصطلاح ســلبریتی هم همانند آن کودک در 
صفحه شــخصی اینســتاگرام خود، فراخوانی 
می دهــد و از مردم می خواهد نفری 200 هزار 
تومان به حســاب وی واریز کنند تا او به هدف 

خود که خرید خودرو است برسد.
بنده زمانی که این خبــر را مطالعه می کردم 
امیدوار بودم که در نهایت به اینجا برسم که پول 
چندانی جمع نشده و به قول معروف مردم به 

فراخوان وی توجهی نکرده اند.
البته ممکن است گفته شود 200 هزار تومان 
در اتمسفری که مسئولان، برای مردم درست 
کرده اند پول چشم گیری نیست ولی باید گفت 
اگر مقیاس تان ارقام دزدی ها و تخلفات نباشد و 
جیب تان مانند برخی ها گشاد نباشد و در فضای 
حقوق بگیران و بازنشستگان تامین اجتماعی 

صحبت کنیم ... 

فراخوان 
برای خرید خودرو!

 سید علیرضا کریمی
سردبیر

یادداشت-2
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یادداشت

نوشتن از فساد و اختلاس در واردات چای 
اگر برای دیگران تازگی دارد برای آفتاب یزد خاطره است!

این روزها، همه)رسانه در معنای 
گرفته  برخط  و  کاغذی  از  عام، 
تا شبکه های اجتماعی( از یک 
فســاد ۳.4 میلیارد دلاری در 
زمینه ی واردات چای می نویسند 
در حالی که روزنامه آفتاب یزد 
در یک بازه زمانی 7ماهه، تقریباً 

ســه گزارش پیرامون »چای سنواتی 
تاریخ گذشته« منتشر کرده است. حال 
چرا به این پرســش علیرغم خواست 
معاونت اول رئیس جمهور تقریباً تمامی 
آنها بدون پاســخ باقی ماند یک معما 
 اســت ولی آفتاب یزد بــه این موارد 

اشاره کرد:
نشدن  حل  دلیل  ـ 
و  ســی  معمــای 
چند ســاله ی چای 
اثر  بر  کــه  داخلی 
عدم  انگاری،  سهل 
در  صحیح  مدیریت 
تنظیــم و مدیریت 

بازار است، چیست؟
تولید چای  میزان  ـ 

داخلی، نیاز بازار به چای، میزان مورد 
نیاز بــرای واردات و میزان واردات نیز 
کاملاً مشخص است. چرا باید صدها هزار 
تن چای داخلی که زحمت و دسترنج 
کشاورزان سختکوش ما است به چای 
تاریخ گذشته و غیر قابل مصرف تبدیل 

شود؟
ـ در تمام آگهی های منتشــر شــده 
پیرامــون مزایده ی »چای ســنواتی 
تاریخ گذشته« نام یک بانک به چشم 
می خورد؛ بانک ملی، چرا باید یک بانک 
این مقدار »چای سنواتی تاریخ گذشته« 
در انبارهــای خود و دیگــر انبارهای 
اســتیجاری به اصطلاح »دپو« کند تا 
مجبور شود با قیمت بسیار بسیار نازل 

با مزایده بفروش برساند؟ 
ـ حال که فســاد ۳.4 میلیارد دلاری 
در زمینه ی واردات چای برملا شــده 
می توان یک ادعای نزدیک به واقعیت را 

مطرح کرد و آن این که؛ آیا بین 
»چای سنواتی تاریخ گذشته« و 
»فساد و رانت در واردات چای« 
ارتباطی معنــادار و تنگاتنگ 
وجــود دارد؟ و منحصر به این 
دو دولت )روحانی و رئیســی( 
نیز نمی شــود و این یعنی، این 
داستان را باید از همان ابتدا و از ریشه ها 
بازخوانی کرد تا معلوم شود در صنعت 

چای کشور چه می گذرد!
ـ تلویحاً گفته شده:»چای سنواتی تاریخ 
و  کشاورزان  دارد؛  پروسه ای  گذشته« 
چایکاران تسهیلات می گیرند، محصول 
را وثیقــه می کنند 
نهایــت چای  در  و 
ازای  در  تولیــدی 
تسهیلات به اصطلاح 
حال  می شود  ضبط 
پرســش ایــن جا 
است؛ بانک ملی چرا 
که  محصولاتی  باید 
تسهیلات  ازای  در 
پرداختــی دریافت 
کرده را آن قدر نگهدارد تا نابود شود؟! 
چه مانعی در فروش چای در بانک وجود 

داشته است؟ 
ـ نکته ی دیگر این که؛ این پروسه در 
 کنار فساد در واردات چای یک زنجیره ی

خطرناک به وجود آورده اســت به این 
معنا که؛ چای تولید داخل تبدیل به چای 
ســنواتی تاریخ گذشته می شود تا در 

ازای آن واردات صورت پذیرد؟
کلام آخر؛ ورزشی ها در هنگام کُرکُری 
خواندن به تیم مقابل می گویند:»قهرمانی 
اگر برای شما افتخار است برای ما خاطره 
داریم، هفت  معروض  است« خواستیم 
ماه است از چای سنواتی تاریخ گذشته، 
فســادها، ترک فعل هــا و مخاطرات 
به تعبیری  احتمالی آن می نویســیم 
خودمانی تر:» نوشتن از فساد و اختلاس 
در واردات چای اگر برای دیگران تازگی 

دارد برای آفتاب یزد خاطره است!«

منصور مظفری
مدیرمسئول

دکتر یوســف رضا ادیب زاده معــاون مرکز وکلای 
قوه قضائیه با حضور در دادگســتری شهرســتان 
اسلامشــهر با حجت الاســلام والمسلمین دکتر 
عباسی رئیس دادگستری این شهرستان دیدار و 

گفتگو  کرد. 
معاونت وکلای مرکز وکلا، کارشناســان رسمی و 
مشاوران خانواده قوه قضائیه در این دیدار خواستار 
شد تا شرایطی برای تردد آسان تر وکلا و کارآموزان 
به مراکز قضائی شهرستان اسلامشهر فراهم گردد. 

وی همچنین با اشــاره به موضوع آموزش و ارتقاء 
ســواد علمی وکلا به ویژه کارآمــوزان وکالت از 
رئیس دادگستری شهرستان اسلامشهر خواست 
تا دوره های آموزشی با همکاری مرکز وکلا برگزار 
شــود تا ضمن کاهش ورودی پرونده به دستگاه 
قضائی از اطاله دادرســی نیز جلوگیری شود که 
در این خصوص حجت الاسلام والمسلمین دکتر 

عباسی اعلام آمادگی کرد. 
دکتر یوســف رضا ادیب زاده هدف از ســفرش به 

شهرستان اسلامشهر را دیدار با وکلای آن شهرستان 
و شنیدن مشکلات و پیشنهاداتشان از نزدیک ذکر 
کرد و گفت: سفر به شهرستان های استان تهران 

یکی از اولویت های معاونت وکلا می باشد. 

در دیدار دکتر ادیب زاده با رئیس دادگستری شهرستان اسلامشهر صورت گرفت 
فراهم شدن امکانات برای تسهیل امور وکلا در شهرستان اسلامشهر

 در کنار فســاد در واردات
 چای یک زنجیره ی خطرناک
 به وجود آمده است به این
 معنا که؛ چــای تولید داخل
 تبدیل به چای سنواتی تاریخ
ازای تا در   گذشته می شود 

آن واردات صورت پذیرد

 رئیس جمهور:

یک میلیون  و  900 هزار مسکن 
در حال ساخت داریم

  پرسشی که علیرغم طرح در چندین گزارش، 
هنوز بی پاسخ مانده است 

نمی پرسیم چند واحد ساخته اید؛ بگویید برای مردم کجا 
و  برای دولتی ها کجا دارید می سازید؟!

عربستان نمی خواهد سیاســت خارجی ایجاد موازنه 
بر اســاس تفکر توســعه محوری ریاض دستخوش 
بحران های منطقه ای و بین المللی شود حتی اگر مجبور 

شود از تهران، مسکو و پکن یاری بطلبد
صفحه ۳

خُرده روایت ها، کلان روایت ها 
و تناقض و تضادها در گزارش دهی 

پیرامون یک فساد ۳.۳7 میلیارد دلاری 
ناشی از چیست؟
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1231- مشکل اقتصاد کشور ما این است که به 
دس��ت ذی نفعان افتاده و همه چیز را برای خود 
می خواهند. اصلا به رفاه عمومی جامعه هم اهمیت 

نمی دهند. 
1241- افزای��ش آمار مهاج��رت یعنی این پیام 
را می دهد که س��طح رفاه، اشتغال، درآمدزایی و 
امید به زندگی در کش��ور رو به افول اس��ت! باید 

مهاجرت ها را جدی گرفت. 
1145- آن آقایی که ادعا می کند مردم کره جنوبی 
در خان��ه 17 متری زندگی می کنند می خواهند 
ذهن مردم را منحرف کنند. این حرف ها شندرغاز 
ارزش ن��دارد. مردم کره در رفاه نس��بی و خوبی 

زندگی می کنند. آیا مردم ما در رفاه هستند؟ 
1201- در ب��ازار ک��ه قدم می زنی ش��اهد تعداد 
زیادی از مردم هستیم بازار شلوغ است اما کمتر 
کسی قدرت خرید دارد. بیشتر مردم فقط قیمت ها 

را سوال می کنند. 
1210- خواس��تم س��وال کنم آیا دولت محترم 
کس��ری بودجه 800 هزار میلیارد تومانی خود را 

چطور رفع کرد؟! 
1110- یک قالب پنیر با یک بس��ته نان تس��ت 
خریدم قیمت آن ش��د 72 هزارتومان. واقعا این 

وضع قابل تحمل نیست. 
1121- در آمارهای اعلام شده حداقل های حقوق 
از حتی یک دوم خط فقر هم کمتر اس��ت. حالا 
کسانی که با حقوق اندک دارند زندگی می کنند 

چه زندگی سختی را تجربه می کنند. 
1131- من فکر می کن��م اگر این میادین میوه 
و تره بار ش��هرداری نبودند خیلی میوه و... خیلی 
برای مردم س��خت می ش��د چ��ون قیمت های 
میوه فروشی ها شخصی خیلی بالاست. لااقل در 

سازمان میادین قیمت ها مناسب تر است. 
1031- روزنام��ه کیهان می گوی��د مرحوم آقای 
مصباح یزدی به رأی مردم اعتقاد داش��ت. برای 
اثب��ات حرف خود ه��م عنوان می کن��د وی در 
رفراندوم جمهوری اس��لامی ش��رکت ک��رد اما 

عکس های آن گم شده! 
آفتاب یزد: سرمقاله مورخ چهارشنبه 8 آذر 

آفتاب یزد را بخوانید.
1045- آق��ای ذوالنور نماینده مجلس که گاهی 
مواضع خاصی تندی می گیرد می گوید لازم باشد 

تنگه هرمز را می بندیم! 
1101- ش��نیدیم خان��م بیت��ا فره��ی بازیگ��ر 
پیشکس��وت هم پس از تحمل یک دوره بیماری 
درگذشت. خاطره بازی زیبای او در فیلم هامون 
ساخته مرحوم داریوش مهرجویی هرگز از یادها 

نمی رود. روحش شاد. 
1020- خط 7 متروی تهران که اخیرا افتتاح شده 
دارای یک لاین است 2 لاینی نیست. برای همین 
مردم باید مدتها منتظر بمانند یک قطار بیاید برود 
و بعد یک قطار از همان لاین وارد ایستگاه شود. 
مردمی که از ایس��تگاه میدان کتابی برای میدان 
صنعت سوار این خط می شوند خیلی باید منتظر 
رس��یدن قطار باشند. درحالی که توقع این است 
با مترو زودتر به مسیرشان برسند. لطفا مسئولان 

مترو فکری برای این خط بکنند. 
 1011- تیم فوتبال س��پاهان درحالی در مقابل 
تیم نیروهوایی عراق پیروز ش��د که مدت زیادی 
از ب��ازی را 9 نف��ره در مقابل آن حریف قدر خود 
ایستادگی کرد از تک گل خود محافظت کردند. 
واقعا جای تقدیر داش��ت. امیدواریم در فوتبال ما 
روش محافظ��ت از گل زده هم به خوبی رعایت 

و اجرا گردد. 
2205- موضوع افزایش حقوق بازنشس��تگان به 
کجا رسید؟ بالاخره برای سال آینده چند درصد 

قرار است افزایش یابد؟ 
2221- ه��ر وق��ت خبر از اص��لاح قیمتی یک 
محصول می دهند متوجه می ش��ویم قرار اس��ت 
قیمت ها افزایش یابد. در کشور ما اصلاح قیمت ها 

یعنی گران شدن!
2141- قان��ون حمایت از معلولان مورد بازبینی 
قرار بگیرد تا دیگر شاهد پدیده معلول آزاری مثل 

آنچه در برخی شهرها رخ داد، نباشیم. 
2150- رئیس س��تاد مش��ترک ارتش اسرائیل 
اعتراف کرد که 7 اکتب��ر ارتش و اطلاعات رژیم 
صهیونیستی شکست خوردند. حالا خودشان هم 

به شکست معترف شده اند. 
2102- در بازی پرسپولیس و النصر عربستان داور 
یک پنالتی به نفع النصر می گیرد اما جوانمردی 
رونالدو باعث می ش��ود داور از خیر پنالتی بگذرد. 
چون رونالدو به داور گفت اصلا برخوردی صورت 
نگرفته. واقعا این حرکت جوانمردانه وی در اذهان 
ب��ه یادگار می ماند. می توان��د یک الگو برای همه 

باشد. 
آفتاب یزد: رونالدو می دانست پس از بررسی 
وی ای آر کارت زرد خواه�د گرف�ت و ای�ن 

هوشیاری را به خرج داد. 
2120- با فوت بازیگرانی چون خانم بیتا فرهی و 
پس از او پروانه معصومی تقریبا بسیاری از بزرگان 
عرصه هن��ر بازیگری از بین جامعه هنری رفتند 

روحشان شاد. 
2025- قشر ضعیف جامعه کارگران و کارمندان 
سطح متوسط صورت خود را با سیلی سرخ نگه 
می دارند. روز به روز هم حجم فش��ارها به طبقه 

ضعیف بیشتر می شود. 
2030- اگر اوضاع مردم برای مسئولان مهم باشد 
تاکنون فکری به حال مردم می کردند که این همه 

شاهد افزایش روند خط فقری ها نباشیم. 
2041- چ��را برخ��ی افراد مثل آق��ای پناهیان 
حرف های��ی می زنن��د ب��س عجی��ب و غریب؟! 
مثلا گفتند با یک یا دو س��ریال می شود مشکل 

بی حجابی را حل کرد! 
2015- آقای گروسی رئیس سازمان بین المللی 
انرژی هس��ته ای در اظه��ارات اخیرش ادعاهایی 
مطرح کرده. حتی تهدید به فرستادن پرونده ایران 

به شورای امنیت کرده!

روی خط آفتاب 
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آفتاب یزد: رئیس جمهور  روز پنجشنبه گفت: امروز در کشور شاهد ساخت و ساز یک 
میلیون و 900 هزار واحد مسکونی هستیم اما همچنان باید در در مراکز استان ها تلاش 
کنیم که موضوع با سرعت و رفع مشکلات پیگیری و اجرا شود. وی افزود: 52 هزار هکتار 
زمین در کشور آماده واگذاری به مردم در طرح نهضت ملی مسکن شده که به واقع کار 
بسیار بزرگی است.آیت الله رئیسی اظهار داشت:  دولت سیزدهم زمانی که کار خود را آغاز 
کرد میزان تعهد دولت 240 هزار واحد مسکونی بود که از دولت های گذشته مانده بود که 
ما در این مدت 107 هزار واحد مسکن مهر مانده از تعهد دولت های گذشته را تکمیل 

و به مردم واگذار کردیم و مابقی هم تا پایان سال یا اوایل سال آینده واگذار می شود.
 هفت��ه و م��اه و س��ال نگذش��ته، همین س��ه ش��نبه ی هفت��ه  گذش��ته، خطاب به 
»وزارت راه و شهرسازی« نوشتیم و به تعبیری پرسیدیم:»یک جانمایی ساده را اعلام 

کردن چقدر زمان می خواهد؟!«.
در متن گزارش مورد اشاره به صراحت نوشتیم:»زمین ها مشخص، پیمانکاران معلوم، 
متقاضیان و ذینفعان واضح، حتی وام های دریافتی نیز در دسترس، یک کارمند ساده  
راه و شهرس��ازی استان یزد در عرض 10 دقیقه می تواند خیلی ساده، جانمایی ها را با 
ذکر جزئیات در اختیار افکار عمومی قرار دهد تا معلوم شود برای مردم کجا دارند خانه 

می سازند و برای دستگاه های دولتی کجا!؟«
و نیز یادآور شدیم:»امیدی به پاسخگویی نداریم چون برخی دستگاه های دولت )دولت 
سیزدهم( در »ناپاسخگویی« قطعاً سرآمد هستند اما این که انتظار داشته باشید با چند 
سطر جوابیه دادن های گاها بی سر و ته، دست از مطالبه گری برداریم لابد انتظار بجایی 
نیس��ت، اصلًا مثل گذشته و از این جا به بعد نیز؛ ما می پرسیم، شما هم پاسخ ندهید 
لااقل این گونه بی حس��اب می شویم منتها، دولت تمام می شود، وزارت و ریاست ها نیز 

تمام می ش��ود اما روزنامه تمام نمی ش��ود زیرا، زنگ تک تکِ آپارتمان های لاکچری را 
خواهیم زد و نام و نشان مالکان و ساکنان که مطمئن هستیم یکی نخواهد بود را در 
روزنامه درج خواهیم کرد تا معلوم ش��ود ما دس��تآوردهای دولت سیزدهم را سانسور 

می کنیم یا روزنامه هایی که به عطش چند آگهی، چشم بر تخلفات می بندند. «
و نیز متذکر ش��دیم: »آفتاب یزد که حدوداً یک س��ال و چندماه است از نهضت ملی 
مسکن، برخی انحرافات و سوء استفاده های احتمالی و سوء مدیریت ها می نویسد، حداقل 

س��ه بار و در یک بازه زمانی 120 روزه یک درخواس��ت خیلی ساده را مطرح کرد که 
انجام آن چندان سخت و زمان بر نیز نبود و آن جا نمایی طرح ها تا معلوم شود اساساً 
نهضت ملی مس��کن به مردم مربوط اس��ت یا دولتی ها، اما همچنان این درخواس��ت 
بی جواب مانده که برای این روزنامه، عدم پاسخگویی طبیعی و دلیل عدم پاسخگویی 
کاملًا روش��ن است چه، مقایسه ی مناطقی که دولتی ها به اصطلاح ذیل طرح نهضت 
ملی مس��کن برای خودشان خانه می سازند با مناطقی که قرار است چهاردیواری هایی 

به نام خانه تحویل بگیرند!
بهترین زمین ها، بهترین مصالح، بهترین پیمانکارها و آماده ترین نقدینگی باعث شده 
تا بین درصد پیشرفت فیزیکی طرح هایی که پشت آن ها دولتی ها باشند با طرح هایی 
که به نام مردم در حال س��اخت اس��ت فاصله وجود آورده شود مضافاً این که، سرعت 
ساخت طرح نهضت ملی مسکن برای دولتی ها با طرح نهضت ملی مسکن برای مردم 

به سرعت لاک پشت و خرگوش شبیه است!«

<شهرک 377 هکتاری کجا است؟
و در نهایت نوشتیم: سال ها قبل و در قالب تأمین هزینه های انتقال آب به استان یزد، 
مجموعه ای دو هزار هکتاری به موسس��ه کوثر واگذار شد که پس از کش و قوس های 
فراوان، در نهایت تنها 700 هکتار از این دو هزار هکتار در اختیار مؤسس��ه کوثر قرار 
گرف��ت و حال 377 هکتار زمین در قالب ش��هرک های جدید، در جوار این مجموعه 
برای ساخت نهضت ملی مسکن در نظر گرفته شده است آن هم به نام ویلایی سازی، 

داستان به قدری ساده است که نیازی به بازخوانی ندارد! 
و نکته  آخر این که؛ باز هم خواهیم نوشت!

 رئیس جمهور:

یک میلیون  و  900 هزار مسکن در حال ساخت داریم 
 پرسشی که علیرغم طرح در چندین گزارش، هنوز بی پاسخ مانده است 

نمی پرسیم چند واحد ساخته اید؛ بگویید برای مردم کجا، برای دولتی ها کجا دارید می سازید؟!

< باید با مفسدان واردات چای از هر گروه و جریانی بدون اغماض برخورد شود
 یک عضو کمیس��یون کشاورزی مجلس شورای اس��لامی گفت: دولت سیزدهم در 
مبارزه با مفاسد پیشگام بوده و انتظار می رود قوه قضائیه نیز برخورد قاطعانه و جدی 
با مفسدان داشته باشد و نتیجه را به صورت شفاف به مردم اعلام کند. حسین رئیسی 
با اش��اره به کشف پرونده فساد در واردات چای و ورود به موقع دولت به این موضوع 
بیان کرد: مردم توقع دارند همان طوری که رئیس جمهور بارها تاکید داشتند، اولین 
مدعی برای برخورد با فس��اد خود دولت باشد. انتظار این است دستگاه های اجرایی 
به محض اینکه جایی ش��رایط برای سوءاستفاده و فساد فراهم است، ورود کرده و با 
آن برخورد کنند.وی در ادامه تاکید کرد: باید با زمینه های فساد و گلوگاه هایی که 
ممکن است منجر به ایجاد فساد در جامعه شود، به شکل اصولی برخورد شود و باید 
فرآیندها و امضاهای طلایی اصلاح ش��ود. نماینده مردم میناب در مجلس ش��ورای 
اسلامی با بیان اینکه استقرار دولت الکترونیک می تواند تا حدود زیادی زمینه ایجاد 
فساد را از بین ببرد، تصریح کرد: از سوی دیگر برخورد دستگاه قضایی نیز باید قاطعانه 
و جدی باش��د و این قاطعیت و برخورد با مفاسد و فاسدین باید به صورت شفاف به 
اطلاع مردم برس��د، یعنی مردم در جریان قرار بگیرند که با مفس��دان اقتصادی چه 
برخوردی ش��د و امکان قضاوت عمومی در خصوص عملکرد دس��تگاه قضایی فراهم 
شود. این عضو کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: ان شاءالله زودتر بحث شفافیت قوا 
نهایی شده و دستگاه ها مکلف شوند که اطلاعات عملکردی خود را در زمینه مبارزه 
با فساد نیز به اطلاع مردم نیز برسانند. وی در ادامه تاکید کرد: در پرونده فساد چای، 
دولت ورود به موقعی داش��ته و قوه قضاییه اکنون باید با جدیت نتایج رس��یدگی به 
پرونده را اعلام کند. فاس��دان از هر گروه و جریانی باشند، نباید تعلق به یک جریان 
مانع از برخورد با فاس��دان شود و شکل سیاسی نداشته باشد. قوه قضاییه باید کاملا 
بر اساس قوانین از حقوق مردم دفاع کند. برخورد قوه قضاییه می تواند زمینه ایجاد 
فس��اد را تضعیف کند و شرایط را برای س��لامت اداری در جامعه ایجاد کند. رئیسی 
در پای��ان با اش��اره به ورود به موقع دولت و ارجاع پرون��ده به قوه قضاییه، بیان کرد: 

اگر دولت عزم و انگیزه جدی در برخورد با فس��اد داش��ته باشد و مدیران اجرایی نیز 
احساس کنند که دولت مصمم در برخورد با مفاسد است، جرأت و جسارت انجام کار 
خلاف قانون را از دس��ت می دهند اما اگر خدایی نکرده فس��اد شکل سیاسی بگیرد 
و هر دولتی تلاش کند که پنهان کاری انجام دهد، قطعا فساد رشد می کند و همه 
جریان اداری کش��ور را تحت تاثیر قرار می دهد. خوشبختانه در دولت سیزدهم عزم 

جدی برای مبارزه با فساد وجود دارد./ایسنا

< دست سازمان محیط زیست برای اجرای قانون هوای پاک بسته است
 یک عضو کمیس��یون امور داخلی کشور و ش��وراهای مجلس شورای اسلامی گفت: 
سازمان حفاظت از محیط زیست از اعمال قانون هوای پاک عاجز است چراکه بستر 
لازم برای اجرای این قانون فراهم نش��ده اس��ت و در هر جایی دست بگذارد زندگی 
مردم را تحت تاثیر قرار می دهد. احمد علیرضابیگی با اشاره به وضعیت آلودگی هوای 
کلانشهرها درباره منشاء این آلودگی و علل عدم موفقیت در کنترل این معضل، بیان 
کرد: منش��اء آلودگی هوا ناترازی در حوزه انرژی است. امروز نیز افتخار می کنیم که 
بنزین 3 هزار تومانی به مردم می دهیم در حالی که اگر قیمت آن را با دلار مقایسه 
 کنی��م، نرخ آن از 10 سِ��نت هم کمتر اس��ت. این ثروت کش��ور را به نحوی هزینه
  می کنیم که نتیجه آن آسیب به روال زندگی مردم شده است. وی در ادامه با بیان اینکه

 برنامه ریزی لازم را برای مدیریت حمل و نقل کش��ور نداشته ایم، اظهار کرد: قانون 
هوای پاک، بسیار قانون درست و خوبی است و ضمانت های لازم را نیز برای مقابله 
 با پدیده آلودگی هوا در اختیار س��ازمان محیط زیس��ت قرار داده اس��ت اما سازمان 
محیط زیست از اعمال قانون هوای پاک عاجز است چراکه در هر جایی دست بگذارد 
زندگی مردم را تحت تاثیر قرار می دهد. نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی، 
ادامه داد: اگر سازمان حفاظت از محیط زیست هر کارخانه ای را تعطیل کند، تامین 
بخشی از نیازمندی های مردم بر روی زمین خواهد ماند. اگر هر ماشین فرسوده ای 
توقیف ش��ود، آن هم پیامدهایی دارد. همین الان اتوبوس های بین ش��هری و درون 

شهری ما برای چه سال هایی هستند؟ اگر سازمان محیط زیست بر مبنای قانون هوای 
 پاک این اتوبوس ها را از گردونه حمل و نقل خارج کند، چه اتفاقی می افتد. مردم با چه 
 وس��یله ای جابه جا ش��وند؟ این عضو کمیس��یون امور داخلی تاکید کرد: اکنون ما 
کارخانه های خودروسازی را ملزم می کنیم که استانداردهای یورو 4 و یورو 5 را رعایت 
کنند، لکن سوختی که در پمپ بنزین ها تحویل این خودروها می دهیم تطابقی با 
این سیستم ندارد و رفع این تناقض ها نیازمند یک برنامه جامع است. علیرضابیگی 
 در پایان با تاکید بر اینکه باید بس��تر اجرای قانون هوای پاک را فراهم کنیم، گفت:
 انتظار می رود دولت یک حرکت اساس��ی انجام دهد که قطعا مس��تلزم یکس��ری 
محدودیت ه��ا خواهد بود. اکنون نیازمند عمل جراحی هس��تیم. عمل جراحی نیز 
خونریزی، درد و واکنش دارد. اگر جراح مهارت داش��ته باش��د نزد مردم دارای اعتبار 

است و مردم نیز برای رسیدن به عافیت و بهبودی درد را تحمل می کنند./ایسنا

< مجلس در لایحه بودجه تکالیفی اضافه بر منابع بر دوش دولت نگذارد
نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس شورای اسلامی گفت: اگر 
تکالیفی در بودجه بر دوش دولت گذاشته شود که منابع مالی آن وجود ندارد، صرفا 
توقعات بی جهت در جامعه ایجاد خواهد شد که نتیجه آن ناامیدی مردم از کارگزاران 
 خود خواهد بود. محمدحسن آصفری با تاکید بر ضرورت تلاش دولت و مجلس برای 
 تنظی��م بودج��ه ای واقعی برای س��ال آتی، بیان ک��رد: تراز عملیات��ی بودجه برای 
قانون گذاران و اجرا کنندگان قانون بس��یار مهم اس��ت. ما هرچه منابع را به درستی 
در نظر گرفته و هزینه هایی را پیش بینی کنیم که متناسب با درآمدها باشد، شاهد 
 یک انضباط مالی در بودجه خواهیم بود. وی در ادامه اظهار کرد: اگر منابع و مصارف 
 بودج��ه با یکدیگر دیده نش��ود، نتیج��ه اش گلایه مندی مردم اس��ت. وقتی مجلس

 م��ی خواهد مصارفی در بودجه پیش بینی کند باید مناب��ع آن را مدنظر قرار دهد. 
زمانی که ما پروژه های متعددی را در لایحه بودجه پیش بینی می کنیم اما منابعی 
را برای آن نداش��ته باش��یم، مردم نس��بت به دولتمردان و مجلس ناامید می شوند. 
 چراکه وعده هایی داده ش��ده که عملیاتی نمی شود. نماینده مردم اراک در مجلس 
ش��ورای اس��لامی، تصریح کرد: تلاش مجلس و دولت باید برای نوش��تن بودجه ای 
عملیاتی به کار بس��ته ش��ود. مجلس نیز نباید تکالیفی را بر دوش دولت بگذارد که 
منابعی برای آن وجود ندارد. از جهتی نیز  نباید منابع از جیب مردم برداش��ته شود، 

ما نباید کاری کنیم که برای تامین منابع بودجه فشار بر مردم افزایش یابد./ایسنا

 آفتاب یزد: در پی قتل یک جوان میبدی و مجروح ش��دن دوس��تش توس��ط دو 
تبعه بیگانه در شهرس��تان میبد و جریحه دار ش��دن احساس��ات مردمی با دستور و 
پیگیری مقامات قضائی اس��تان یزد نیروی انتظامی به عنوان ضابط تحت تعلیمات 
دادس��تان شهرس��تان میبد در کمتر از 15 ساعت قاتل را دس��تگیر و تحویل مقام 
قضائی داد. غلامعلی دهش��یری رئیس کل دادگس��تری یزد در این خصوص گفت: 
دادس��رای عمومی و انقلاب شهرس��تان میبد به محض اطلاع از وقوع یک فقره قتل  
و اعزام بازپرس ویژه قتل از مرکز اس��تان دس��تورات لازم را ب��ه ضابط صادر کرد و 
ضابطین در کمتر از 15 س��اعت قاتل را در مخفیگاه دستگیر و تحویل مقام قضائی 
شهرستان دادند و در پی آن دادسرای عمومی و انقلاب شهرستان میبد با جمع آوری 

ادله جرم، بازس��ازی صحنه جرم، اقرار صری��ح متهم، انطباق ادله با وقوع جرم، نبود 
پیچیدگی خاص در این پرونده و با قبول وکیل تس��خیری در کمترین زمان ممکن 
کیفرخواست صادر گردید و رسیدگی به اتهام در دادگاه صالح آغاز شده است و حکم 
آن به محض صدور اطلاع رس��انی خواهد شد. وی گفت: هدف دستگاه قضائی ضمن 
رعایت عدالت و صیانت از حقوق ولی دم مقتول و جلوگیری از ایجاد ناامنی اس��ت 
در این حادثه احساس��ات مردم به ویژه جوانان شهرستان میبد جریحه دار شده بود 
و امکان این وجود داش��ت که یک ناامنی ایجاد شود و خسارت هایی به وجود اید که 
گاها غیرقابل جبران باشد و این اطمینان از سوی دستگاه قضائی به مردم داده شد 
که اجازه نخواهیم داد اراذل و اوباش و ایجادکنندگان ناامنی دست به هر اقدامی که 

می خواهند بزنند و دس��تگاه عدلیه هزینه عمل س��لب کنندگان آسایش مردم را بالا 
خواهد برد و اس��تان یزد با اینکه مهاجرین بس��یاری از اتباع بیگانه را در خود جای 
داده با برنامه ریزی صحیح دارای امنیت بالایی است و اقدامات پیشگیرانه در اولویت 
سیاس��ت های اعمالی درمجموعه مدیریتی اس��تان یزد است. غلامعلی دهشیری در 
پای��ان گفت: با پیام امام جمعه مردمی شهرس��تان میبد حض��رت آیت الله اعرافی و 
اقدام شایس��ته و س��ریع نیروی انتظامی اس��تان یزد که جای تقدیر و تشکر دارد و 
همچنین دادس��رای عمومی و انقلاب شهرستان امنیت در شهرستان کمافی السابق 
برقرار است. اقدام برخی سودجویان که قصد حمله به مصلی نماز جمعه را داشتند با 
تدبیر دستگاه قضایی و هوشیاری مردم خنثی گردید. به گزارش خبرنگار آفتاب یزد 
جمعی از ش��هروندان میبدی ضمن تش��کر از اقدام به موقع و سریع نیروی انتظامی 
و دادگس��تری اس��تان یزد به ویژه دادستان و بازپرس دادس��رای عمومی و انقلاب 
شهرستان میبد خواستار اشد مجازات عوامل این درگیری به ویژه قاتل جوان میبدی 

شدند. 

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند

 با تلاش نیروی انتظامی و اقدام شایسته دادگستری استان یزد در پی قتل یک جوان میبدی صورت گرفت 

جلوگیری از ایجاد ناامنی و تشکر مردم از نیروی انتظامی و عدلیه یزد 

   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

<رئیس جمهور در شهرستان البرز: در برخورد با فساد به هیچ کسی رحم نخواهم کرد!
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه تلاش برای از بین بردن بس��ترهای فس��اد از تعهدات 
دولت است، گفت: به عنوان خادمی کوچک با مردم عهد کردم که در دوران مسئولیت،  
تمامی بسترها و روزنه های فساد در کشور را از بین ببرم و در برخورد با فساد به هیچ 
احدی رحم نخواهم کرد. به گزارش ایرنا، آیت الله س��یدابراهیم رئیسی روز جمعه در 
جمع پرشور مردم استان البرز در مصلای نماز جمعه شهر کرج، افزود: تاکید می کنم 
که باید جلوی پارتی بازی،  رشوه و فساد گرفته شود و برهمین اساس روابط نباید جای 
ضوابط را بگیرد. وی گفت: به عنوان طلبه ای خدمتگزار با مردم عهد بستم که به عنوان 
خادمی کوچک در این دوره تلاش کنم تا بس��ترهای فس��اد از بین رفته و این عهدی 
است که با مردم داشته و به آن وفا دارم. آیت الله رئیسی افزود: با هر اقدامی که زمینه 
ب��روز رانت و پارتی بازی و ناحق کردن حق��ی را ایجاد کند، قاطعانه برخورد خواهیم 
ک��رد. رئیس جمهور تصریح کرد: ما با هم پیمان بس��تیم که یک نظام اداری عادلانه 
داشته باشیم و برای تحقق این مهم، مردم را یار و یاور خود بدانیم چراکه وجود یک 
نظام اداری عادلانه موجب افزایش اعتماد مردم می ش��ود. آیت الله رئیسی تاکید کرد: 
هر موفقیتی در این کشور حاصل می شود به برکت هدایت های رهبری حکیم و فرزانه 

انقلاب و برکت حضور مردم در صحنه های مختلف است.

<سفرهای استانی تشریفاتی نیست و برای دولت یک برکت و فرصت است
آیت الله رئیس��ی در ادامه اظهار داش��ت: سفرهای استانی و حضور در شهرستان های 
مختلف کش��ور برای من به عنوان رئیس دولت یک برکت وصف ناش��دنی و فرصتی 
بی نظیر برای آشنایی دقیق و مناسب با مسائل، مشکلات،  ظرفیت ها و توانمندی های 
مناطق مختلف است. رئیس جمهور افزود: سفرهای استانی برای دولت سیزدهم یک 
امر تش��ریفاتی نیست حضور دولت در استان های مختلف به میزان رفع مشکلات آن 
مناطق بستگی دارد.آیت الله رئیسی گفت: تا زمانی که مشکل وجود داشته باشد خود 
را موظف می دانم به همه استان ها و شهرها سفر کنم. وی تاکید کرد: البرز استانی با 

ویژگی های خاص و قابل توجه اس��ت که باید به صورت دقیق برای اس��تفاده بهینه از 
آنها برنامه ریزی شود.رئیس جمهور با ادای احترام به مقام شامخ شهدا به ویژه شهدای 
استان البرز، تصریح کرد: بنده این توفیق را داشتم که حدود 40 سال قبل و در دوران 

جوانی به عنوان خادم به کرج مامور شوم که خاطرات بسیار خوبی از آن دوران دارم.

<پایان انتظار ۱۲ ساله مردم شهرستان فردیس
آیت الله رئیس��ی افزود: اس��تان البرز هنوز کاستی هایی دارد که در این زمینه ایجاد و 
توس��عه راههای ارتباطی یکی از نیازهای جدی این استان است و برهمین اساس در 
آغاز سفر امروز، از روند اجرای پروژه آزادراهی سردار سلیمانی در کرج بازدید کرده و 
برنامه ریزی مناسب برای تسریع در تکمیل طرح را انجام خواهیم داد. رئیس جمهور 
همچنین به حضور خود در شهرستان فردیس اشاره و تصریح کرد: اینکه شهرستانی با 
700 هزار نفر جمعیت فاقدیک مرکز درمانی مجهز باشد، بسیار ناراحت کننده است و 
امروز انتظار 12 ساله مردم این منطقه با افتتاح یک بیمارستان مجهز و توسعه یافته، 
به پایان رسید.آیت الله رئیسی ادامه داد: موضوع اشتغال همواره در کشور مهم است و 
البرز به دلیل نزدیکی به واحدها و شهرک های صنعتی درصد بیکاری بالایی ندارد اما 
آنچه که باید در این استان انجام شود، اشتغال زایی برای نیروهای تحصیل کرده است. 
وی افزود: همچنین موضوع مسکن هم در استان البرز به رغم کارهایی که انجام شده 
هنوز به صورت کامل حل و فصل نشده است و رفع مشکل مسکن یکی از از برنامه ها 
و اولویت های جدی دولت س��یزدهم اس��ت. آیت الله رئیسی تاکید کرد: دولتمردان و 
نیروهای انقلابی به صورت ش��بانه روزی در حال تلاش و کار جهادی برای خدمت به 

مردم و توسعه کشور هستند.

<تصمیم ملت ایران برای تبدیل تهدیدها به فرصت 
رئیس جمهور اظهار داش��ت: مردم ایران تصمی��م گرفته اند که تهدیدها را به فرصت 
تبدیل کنند. وی گفت: اگر می خواس��تیم با این قبیل تهدیدها متوقف ش��ویم قطعا 

ش��اهد رش��د اقتصادی در کشور نبودیم، اما امروز همه شاهد رشد و توسعه اقتصادی 
کشور هستند. وی تصریح کرد: دشمن می خواست تولید در کشور ما را متوقف کند، 
اما نه تنها روند تولید متوقف نشده بلکه روز به روز شاهد افزایش کار و تولید در کشور 
هس��تیم که افزایش 22 درصدی تولیدات کشاورزی در بخش کالاهای اساسی نیز از 
نتایج مهم آن و شکست دسیسه های دشمن است. آیت الله رئیسی اظهار داشت: امروز 
تلاش در حوزه تولید و عرصه های مختلف با قوت و قدرت ادامه دارد و اعتقاد داریم که 

توجه به اصل اقتصاد مقاومتی برای کشور یک ضرورت است.

<کسانی که برای خدا مجاهدت کنند پیروز هستند
رئی��س جمهور در بخش دیگری از س��خنان خود در جمع مردم ک��رج افزود: مردم 
عزیز و بزرگوار ایران امروز نه صرفا به خود که به همس��ایگان و مس��لمانان عالم فکر 
می کنند، ملتی که امروز برای رفع ظلم از مردم مظلوم فلسطین هستند؛ مردمی که 
امروز با همه وجود نس��بت به ظلمی که به مردم فلس��طین می شود، رنج می کشند. 
آیت الله رئیسی گفت: مردم عزیز، همچنانی که رهبر معظم انقلاب فرمودند ما تردید 
نداریم؛ همچنانی که در عراق، س��وریه، یمن، لبنان، منطقه، افغانس��تان و جای جای 
این منطقه ش��اهد شکس��ت آمریکا بودیم در عرصه فلس��طین و ایستادگی نیروهای 
مقاومت هم حتما آمریکا و اس��رائیل شکست خواهند خورد. وی تصریح کرد: جریان 
مقاوم��ت که نیروی هوایی، دریایی و زمینی ندارد، رژیم صهیونیس��تی را با تمام ادعا 
و کمک های امریکا، زمین گیر کرده اس��ت. آیت الله رئیس��ی همچنین بر پیگیری و 
پاس��خگویی به مطالبات و درخواس��ت های مردم تاکید کرد و افزود: در نهاد ریاست 
جمهوری نامه ها پیگیری خواهد شد و مورد بررسی قرار خواهد گرفت. رئیس جمهور 
در خاتمه افزود: از تمام عزیزان به ویژه نماینده مقام معظم رهبری در اس��تان البرز، 
اس��تاندار و تمام مدیران و نیروهای مس��لح، بسیجیان و روحانیت معزز و دانشجویان 
 عزیز که در مسیر حرکت ابراز محبت کردند و همچنین از اصحاب رسانه کمال تشکر 

را دارم.

 خبر مرتبط 
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 ـرضا بردســتانی - خبرنگار بین الملل: یک استاد ژئوپلیتیک دانشگاه با اشاره به تصمیم  آفتاب یزد 
دبیرکل سازمان ملل مبنی بر فعال کردن ماده 99 منشور سازمان ملل متحد با مهم ارزیابی کردن آن اظهار 
داشت: » بپذیریم گوترش با اختیارات محدودی که دارد دست به اقدام بسیار مهمی در این مقطع زد، حداقل 
فایده اش این است که اگر آمریکا با »وتو« بخواهد مانع آتش بس شود زیر فشار 
شدید افکار عمومی داخلی و بین المللی قرار خواهد گرفت.« عبدالرضا فرجی راد 
می افزاید: ممکن است در همین زمینه فرضیه هایی نیز وجود داشته باشد من 
جمله این که، این تصمیم با هماهنگی با کاخ سفید به منظور فعال کردن پروسه 
فشار غیر مستقیم بر تل آویو برای دست برداشتن از کشتار غیرنظامی ها صورت 
پذیرفته باشد با این که امکان این هماهنگی را بسیار ضعیف می دانم اما بازهم 
معتقدم؛ بی یا با هماهنگی، این تصمیم بسیار مهم است. این استاد ژئوپلیتیک 
دانشگاه خاطرنشان می کند: در بحث غزه آن چه باعث شده تا میان اسرائیل و 
اتحادیه اروپا، میان اسرائیل و اعراب و حتی میان اسرائیل و واشنگتن اختلاف 
دیدگاه هایی به وجود  آید حجم وسیع قتل عام شهروندان غیر نظامی و کودکان است که افکار عمومی را به 
شدت جریحه دار کرده و بسیاری از کشور ها به صراحت از آن تحت عنوان نسل کشی و آپارتاید یاد کنند. 
وی ادامه داد: همین مسئله باعث شده تا بین برخی از اعضای اتحادیه ی اروپایی نیز اختلاف دیدگاه هایی به 

وجود اید که بر کلیات ماجرای حمایت و عدم حمایت از رژیم صهیونیستی سایه افکنده است.

<سفرهاوتحولاتمنطقهایوبینالمللی
دو روز پایان هفته ی گذشته، دو روز پر ترافیکی در منطقه بود؛ سفر چند ساعته ی پوتین به ابوظبی و ریاض، 
سفر باز هم چند ساعته ی رئیسی به مسکو و در نهایت سفر نخست وزیر سوریه به تهران. در کنار این سفرها اما 
حضور رئیس جمهوری کوبا در تهران، میزبانی تهران از وزیر امور خارجه عمان و پیشتر، سفر رؤسای جمهوری 
سوئیس و آلمان به مسقط را هم می توان به سفرهای دو روز پایانی هفته ی گذشته افزود.به گفته ی عبدالرضا 
فرجی راد، سفر پوتین به امارات متحده ی عربی از منظر اقتصادی بسیار مهم بود اما سفر پوتین به ریاض، 
دارای ابعاد مهم تر »ژئوپلیتیک« بود. به گفته ی این کارشناس مسائل ژئوپلیتیک، عربستان که دیری است 
سیاست خارجی خود را بر مبانی تنش زدایی، ثبات زایی، توسعه محوری و ایجاد موازنه بین شرق و غرب بنا 
نهاده است با میزبانی از رئیس جمهوری روسیه یک پیام روشن و مهم به غرب ارسال کرد و آن این که؛ اگرچه 
روابط عربستان با غرب، گرم و صمیمانه و جدی است اما این روابط خوب با دنیای غرب باعث نخواهد شد تا 
عربستان نگاه به شرق را دنبال نکند.فرجی راد می گوید: این که سفر پوتین به ابوظبی مهم تر بود یا سفر پوتین 
به ریاض باید گفت؛ یکی از یکی مهم تر، حضور رئیس جمهوری روسیه در ابوظبی کاملاً با معیارهای اقتصادی 
کرملین همخوانی داشــت اما حضور پوتین در عربستان بر اساس تلاش برای ایجاد گشایش در ژئوپلیتیک 
روسیه انجام گرفت.این دیپلمات سابق معتقد است؛ مسائلی همچون جلوگیری از سقوط قیمت نفت، کاهش 
صادرات نفت و نقش تأثیر گذار و تعیین کننده ی مسکو و ریاض در اوپک پلاس اگرچه ذاتی اقتصادی دارد اما 
نباید از نظر دور داشت که عدم حضور در بریکس و حضور در جنوب خلیج فارس لابد برای واشنگتن از هر 
جای دیگر دنیا معنادار تر خواهد بود.فرجی راد معتقد است: حالا که بحران غزه ادامه دار شده است)ادامه دار 
شدن بحران غزه بیشتر از همه کرملین را خوشحال خواهد کرد!( به طور طبیعی نگاه ها از اوکراین نیز برداشته 
شده و همین مسئله کمک می کند تا روسیه دست بالا را در بحران اوکراین در اختیار داشته باشد.وی ادامه 
می دهد: با ایجاد اختلاف شدید در داخل آمریکا و نیز اتحادیه اروپایی، کم کم باید به این نتیجه برسیم که 

تلاش های پیدا و پنهان در جهت فشار بر کی یف برای پذیرش آتش بس قوت خواهد گرفت!

<آتشبسدراوکراینیعنیپیروزیروسیهوشکستغرب
عبدالرضا فرجی راد با اشــاره به سه انتخابات در آمریکا، روسیه و اوکراین در سال آینده مسیحی به آفتاب 
یزدگفت: با انتخاباتی شدن فضای کشورهای آمریکا، روسیه و اوکراین، قطعاً سرنوشت جنگ اوکراین تأثیرگذار 
خواهد بود؛ پوتین از آن به عنوان یک پیروزی و دستاورد با عظمت یاد خواهد کرد و به مردم روسیه خواهد 
گفت: علی رغم تردیدها دیدید پیروز شــدیم و دست خالی بازنگشتیم، مردم آمریکا و اوکراین نیز رؤسای 
جمهورشان را به باد انتقاد خواهند گرفت که با این همه هزینه و تبلیغات در نهایت از روسیه شکست خوردید 
فلذا باید گفت؛ آتش بس احتمالی در جنگ اوکراین نیز به منزله ی پیروزی چشمگیر پوتین تلقی خواهد شد. 
فرجی راد با تأکید بر این نکته که:»بایدن نمی خواهد طعم تلخ شکست از روسیه در کارنامه اش درج شود، 
تلاش های زلنسکی هم برای بقا در مقام ریاست جمهوری است« افزود: حالا دیگر غربی ها)غرب در معنای 
عام( نیز متوجه شده اند که ادعاهای زلنسکی همه پوچ بوده و ادامه ی جنگ در اوکراین به جز تحمیل بار 

اضافی هزینه ها دستاورد چندانی در پی نخواهد داشت. وی خاطرنشان می کند: بخشی از اهداف سفر پوتین 
نیز در همین مسئله نهفته است که سفر را در زمانی انجام داده است که اخبار اوکراین کمتر در رسانه ها مورد 

توجه است و تقریباً به نتیجه جنگ امیدوارانه تر از همیشه می نگرد.

<بحثیمنمثلدیگرنیروهایمقاومتمهماست
این دیپلمات سابق در بخش دیگری از گفتگوی خود با آفتاب یزد گفت: این که در برخی تحلیل ها گفته 
شده؛ شاید ریاض از روسیه بخواهد تا تهران از حوثی ها درخواست کند وارد جنگ با اسرائیل نشوند به این 
دلیل است که از روابط خوب ایران و یمن همه خبر دارند و به طور طبیعی بخشی از این تحلیل ها می تواند 
مبانی درستی داشته باشد. وی افزود: البته تهران همواره مدعی است در تصمیمات و عملکرد حوثی ها به 

خصوص در وقایع اخیر دخالتی نداشته اما باز هم این بحث در نشست ها مورد توجه باقی خواهد ماند.

<»مقاومتحماس«معادلاتمنطقهایوبینالمللیرابرهمخواهدزد
عبدالرضا فرجی راد در ادامه با تأکید بر این مســئله که:»همه خواهان آتش بس هستند حتی عربستان و 
ایران« افزود: تمام تلاش ها به این ســمت در حرکت است که آتش بس برقرار شود اما نتانیاهو و کابینه ی 
تندروی او خواهان حذف حماس هســتند مســئله ای که پیدا و پنهان، بخشی از اعراب و آمریکا نیز آن را 
دنبال می کنند. وی می گوید: معتقدم اگر حماس چند روز یا یکی دو هفته ی دیگر مقاومت کند، اسیری 
نیز آزاد نشود آن وقت باید گفت مورد آتش بس بهترین گزینه ای است که می تواند وقفه در جنگ و کشتار 
غیرنظامیان را باعث شود. فرجی راد با اشاره به شکست و تلفات اسرائیلی ها در حمله به جنوب غزه نیز گفت: 
اسرائیلی ها اگرچه بنای نابودی حماس دارند اما همچنان نتوانسته اند حتی یکی از بیش از 100 اسیری که 
همچنان در تونل های حماس نگهداری می شــوند را آزاد کنند کما این که بحث هایی چون آب بســتن به 

تونل های حماس با حضور گروگان ها نیز می تواند ایده ی خطرناکی تلقی شود.

<نتانیاهووآمریکابهبنبسترسیدهاند
فرجــی راد در بخش پایانی این گفت و با اشــاره به حضور حزب الله در جنــگ و ضرباتی که حوثی ها به 
اسرائیلی ها وارد آورده اند و نیز ادامه ی کشتار وسیع کودکان و غیر نظامی ها اظهار داشت: جسته و گریخته 
می شــنویم بین آمریکا و تل آویو مباحثی حتی در حد هشــدار و اولتیماتوم در میان است که بحث تازه و 
نوبرانه ای نیســت. وی ادامه می دهد: آمریکا و نتانیاهو مدت ها اســت به بن بست رسیده اند زیرا آمریکا به 
دنبال طرح دو دولت است و قطعا با حضور نتانیاهو و کابینه اش این نقشه عملیاتی نخواهد شد. فرجی راد 
می گوید: اختلافات داخل آمریکا و اتحادیه اروپا نیز شدت گرفته است. افکار عمومی به دنبال افزایش تلفات با 
حساسیت و نگرانی بیشتری اخبار غزه را دنبال می کند و همین مسئله روی سیاستمداران آمریکایی و اروپایی 
فشار بیش از اندازه ای وارد آورده است به همین دلیل است که معتقدم اگر حماس بتواند مقاومت بیشتری به 
خرج بدهد و اسیری نیز آزاد نکند قطعا با آتش بس موافقت خواهد شد و شاید بسیاری از معادلات بین المللی 
 نیز بر هم بخورد. این اســتاد دانشــگاه در پایان خاطرنشان کرد: علی رغم بسیاری گفته ها و تحلیل ها باید 
قبول کنیم حزب الله، عراقی ها و حوثی ها تأثیر بسیاری بر تغییر تحولات منطقه ای گذاشتند و تقریباً باعث 
متوقف شدن اسرائیل شدند. وی در پایان خاطرنشان کرد: اهمیت بحران غزه در حدی است که هر آیند و 
روند منطقه ای نمی تواند بی ربط به این مسئله باشد حتی اگر در حاشیه ی نشست ها و گفتگوها به این مسئله 
نیز پرداخته شود از این رو است که می گویم سفرهای پوتین، سفر آقای رئیسی و سفر نخست وزیر سوریه 

هم به غزه مربوط است هم نیست!

 آفتاب یزد در گفتگو با عبدالرضافرجی راد، استاد ژئوپلیتیک دانشگاه، سفرهای منطقه ای پوتین، حضور رئیسی در مسکو، حضور نخست وزیر سوریه در تهران و چشم انداز بحران غزه و اوکراین را بررسی می کند

»مقاومت حماس« معادلات منطقه ای و بین المللی را بر هم خواهد زد


<هشدارامیرعبداللهیاننسبتبهپیامدهایعدمتوجهبهدرخواستگوترشازشورایامنیتسازمانملل

 وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران گفت: بی تردید شکســت سیاست جنگی و نسل کشی آمریکا 
و اســرائیل علیه فلسطین بسیار نزدیک اســت. به گزارش ایسنا، حسین امیرعبداللهیان با اشاره به تداوم 
جنایت های رژیم صهیونیستی علیه مردم غزه و کرانه باختری در مطلبی در شبکه اجتماعی ایکس در این 
ارتباط نوشــت: »نسل کشی و کودک کشی، کاربرد سلاح های ممنوعه، ممانعت از ورود آب، غذا و دارو به 
غزه و توحش در رفتار با اسرا و شهروندان بی گناه و گروگان ها نشان می دهد این رژیم آپارتاید و اشغالگر 
در رقابت با داعش برای خلق انواع جنایت، بسیار جلوتر است!  عدم توجه فوری به هشدار دبیرکل سازمان 
ملل و استمرار حمایت کاخ سفید از جنایات جنگی رژیم اسرائیل، منجر به فروپاشی ساختاری سازمان های 
بین المللی، صلح و امنیت جهانی و سرانجام زوال حیثیت بشریت خواهد شد.  بی تردید شکست سیاست 

جنگی و نسل کشی آمریکا و اسرائیل علیه فلسطین بسیار نزدیک است.«

<پیشنویسقطعنامهآتشبسدرغزهرویمیزشورایامنیت
 وزیر خارجه امارات اعلام کرد، پیش نویس قطعنامه ای را به شورای امنیت سازمان ملل ارائه کرده که در 
آن خواســتار آتش بس فوری در غزه به دلایل بشردوستانه شده است. به گزارش ایسنا، روز جمعه شورای 
امنیت سازمان ملل متحد با حضور آنتونیو گوترش دبیرکل سازمان ملل متحد درباره وضعیت غزه نشستی 
 برگزار کرد تا در مورد انتقال کمک های بشردوســتانه و امکان رای گیری درباره پیش نویس قطعنامه ارائه 
شده توسط امارات متحده عربی با هماهنگی طرف های فلسطینی و مصری و با حمایت کشورهای عربی 
و اســلامی برای آتش بس به دلایل بشردوســتانه رایزنی کند. این نشست پس از آن صورت می گیرد که 
دبیرکل ســازمان ملل متحد ماده 99 منشور سازمان ملل را فعال کرده که بر اساس آن از شورای امنیت 
ســازمان ملل درخواســت می کند برای مقابله با یک خطر بزرگ در نوار غزه از جمله فروپاشی سیستم 
بشردوســتانه و آتش بس بشردوستانه اقدام کند. عبدالله بن زاید وزیر خارجه امارات گفت: این درخواست 
در پاسخ به وضعیت فاجعه بار نوار غزه و تشدید درد و رنج مردم فلسطین است که دبیرکل سازمان ملل 
متحد در نامه ای در شورای امنیت مطرح کرد. در همین راستا، ریاض منصور، نماینده فلسطین در سازمان 
ملل پیش بینی کرد شورای امنیت سازمان ملل در نیویورک روز جمعه درباره پیش نویس قطعنامه اماراتی 
مورد حمایت اعراب رأی گیری کند. منصور درباره فعال سازی ماده 99 و رای گیری در شورای امنیت گفت: 
ماده 99 منشور سازمان ملل این اختیارات را به دبیرکل می دهد که به منشور تکیه کند و از شورای امنیت 
درخواست کند اقدامات عملی انجام دهد و این باید به عنوان یک الزام برای توقف این تهدید علیه صلح 
و امنیت بین المللی تفسیر شود. وی افزود: »بنابراین دبیرکل با درخواست آتش بس فوری بشردوستانه به 
این ماده متوسل شده است. پیش نویس قطعنامه ما مطابق با خواسته های دبیرکل سازمان ملل است، یعنی 
اینکه شــورای امنیت به سطح مسئولیت می رسد و برای توقف این وضعیت که نه تنها جان تعداد زیادی 
از فلسطینی ها بلکه صلح و امنیت بین المللی را تهدید می کند، اقدام می کند.« وی ابراز امیدواری کرد که 
شــورای امنیت این درخواست را مسدود نکند و مانع این درخواست نشود و به پیش نویس قطعنامه ارائه 
شده با حمایت کشورهای عربی و اسلامی و سایر کشورهای حامی آتش بس رای مثبت دهد. روز چهارشنبه 
آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل متحد در نامه ای به شورای امنیت درباره غزه برای اولین بار از زمان 
تصدی این پست به ماده 99 منشور سازمان ملل اشاره کرد. این اقدام کم سابقه از سوی »آنتونیو گوترش« 
دبیرکل سازمان ملل در حالی صورت می گیرد که شورای امنیت هنوز قطعنامه ای مبنی بر آتش بس میان 
رژیم صهیونیستی و مقاومت فلسطین تصویب نکرده است. شورای امنیت 1۵ عضوی که قدرتمندترین نهاد 
سازمان ملل محسوب می شود، وظیفه حفظ صلح و امنیت بین المللی را بر عهده دارد که به ادغان بسیاری 
از اعضای آن و همچنین تاکید بســیاری از رهبران جهان، تاکنون در این زمینه شکست خورده اند. طبق 
گزارش الجزیره، ماده 99 منشــور ســازمان ملل متحد به دبیرکل این اختیار را می دهد که »نظر شورای 
امنیت را به هر موضوعی که به عقیده او ممکن است حفظ صلح و امنیت بین المللی را تهدید کند، جلب 
کند«. آنتونیو گوترش در نامه ای به رئیس شورای امنیت نوشت که وضعیت اسرائیل و سرزمین های اشغالی 

فلسطین »ممکن است تهدیدهای موجود برای حفظ صلح و امنیت بین المللی را تشدید کند«.

<سفرنخستوزیرسوریهبهتهران
حسین عرنوس، نخست وزیر سوریه بعد از ظهر دیروز )جمعه 1۷ آذرماه( در رأس یک هیئت اقتصادی برای 
بررسی همکاری های دوجانبه، موضوعات مربوط به توافقنامه همکاری مشترک اقتصادی و راه های تقویت 
مبادلات تجاری وارد تهران پایتخت ایران شد. به گزارش ایسنا، عرنوس و هیئت همراه در فرودگاه مهرآباد 
مورد استقبال امین حسین رحیمی، وزیر دادگستری، مهدی شوشتری، دستیار وزیر امور خارجه ایران و 
شفیق دیوب، سفیر سوریه در تهران قرار گرفتند. عرنوس ریاست جلسات کمیته عالی مشترک همکاری 

بین سوریه و ایران از طرف سوری را بر عهده دارد.

<حماس:واردمرحلهشکستاهدافاستراتژیکدشمنشدهایم
سخنگوی رسانه ای جنبش جهاد اسلامی فلسطین اعلام کرد، مقاومت وارد مرحله شکست اهداف دشمن 
در ســطوح مختلف شده است و ساعات آینده شــگفتی های زیادی را به همراه خواهد داشت. به گزارش 
ایسنا، »مصعب البریم«، سخنگوی رسانه ای این جنبش در گفت وگو با سایت خبری المیادین گفت، تصویر 

استواری مردم فلسطین آن چیزی است که در خط مقدم مشاهده می شود و چیزی جز آن نیست.
وی به نقل از نیروهای مقاومت فلســطین گفت: »ما اشغالگر را به چالش می کشیم تا در مورد آنچه برای 
افســران و سربازان آن در شرق خان یونس رخ داده است، صحبت کند.« البریم گفت، نیروهای مقاومت، 
رژیم صهیونیستی را از عمق سرزمین سوخته مورد حمله قرار دادند که دست به هرگونه تخریب زده است.
ســخنگوی رسانه ای جنبش جهاد اسلامی فلســطین گفت، ایستادگی ملت فلسطین به معجزه شبیه تر 
است. مقاومت اکنون در مرحله مذاکره با آتش و شکست اهداف استراتژیک دشمن است و ساعات آینده 
شگفتی های زیادی را به همراه خواهد داشت. پیش از این رسانه های صهیونیستی نسبت به تداوم حملات 
موشکی مقاومت فلسطین به سمت شــهرک های اطراف غزه که بیش از دو ماه است ادامه دارد، واکنش 

نشان دادند. این رسانه ها نسبت به پیشرفت این حملات در روزهای آینده هشدار دادند.

<دولترامالله:درحالمذاکرهباآمریکادربارهطرحمدیریتغزهپسازجنگهستیم
نخست وزیر دولت رام الله اعلام کرد، تشکیلات خودگردان فلسطین در حال همکاری با مقامات آمریکایی 
روی طرحی برای مدیریت غزه پس از پایان جنگ است. به گزارش ایسنا، محمد آشتیه، نخست وزیر وابسته 
به تشــکیلات خودگردان فلسطین با اشــاره به احتمال مشارکت حماس در اداره غزه پس از جنگ اعلام 
کرد که هدف اســرائیل برای از بین بردن حماس غیرواقع بینانه اســت و در عوض پیشنهاد کرد که »آن 
را در یک سیســتم حکومتی جدید قرار دهد«. به گزارش بلومبرگ، نخست وزیر دولت رام الله در موضعی 
خودســرانه افزود: »پس از پایان جنگ، ترجیح این است که حماس به یک شریک کوچک در چارچوب 
سازمان آزادیبخش فلسطین تبدیل شود.« وی ادعا کرد که این »به ساختن یک کشور مستقل جدید که 
شــامل کرانه باختری اشغالی، نوار غزه و بیت المقدس شرقی است، کمک می کند«.آشتیه در مصاحبه با 
بلومبرگ فاش کرد که مقامات آمریکایی اخیرا با وی دیدار کردند تا در مورد طرح روز پس از جنگ غزه 
گفت وگو کنند و خاطرنشان کرد که دو طرف توافق کردند که »اسرائیل نباید غزه را دوباره اشغال کند یا 
قلمروی غزه را برای ایجاد یک منطقه حائل کاهش داده و یا فلســطینی ها را اخراج کند«.وی تاکید کرد: 
»ما بر اســاس نقشه نظامی اسرائیل به آنجا نخواهیم رفت. مردم ما آنجا هستند. ما باید مکانیزمی ایجاد 
کنیم و این چیزی است که با جامعه جهانی روی آن کار می کنیم.«آشتیه افزود: حماس قبل از هفت اکتبر 
یک چیز و بعد از آن چیز دیگری است، اگر آنها آماده توافق و پذیرش برنامه سیاسی سازمان آزادیبخش 
فلسطین هستند، جای صحبت وجود دارد. نباید بین فلسطینی ها تقسیم بندی وجود داشته باشد. وی در 
پاسخ به این سوال که چرا اسرائیل نتوانست حماس را از بین ببرد، گفت: حماس در لبنان حضور دارد و 
همه می دانند که رهبری حماس در قطر هم است و آنها در اینجا در کرانه باختری نیز هستند.وی با تاکید 
بر اینکه »کاری که اسرائیل در غزه انجام می دهد یک اقدام انتقام جویانه است و این کار آنها را به جایی 

نمی رساند« توضیح داد که »احتمال دارد حداقل نیم میلیون ساکن غزه پس از جنگ بی خانمان شوند.« 
او معتقد بود که »جوانان فلسطینی و اسرائیلی تندروتر شده اند و فرصت دستیابی به توافق صلح آمیز بین 
دو طرف به سرعت در حال محو شدن است«.بلومبرگ گزارش داد که آشتیه قرار است به قطر سفر کند 
تا دوحه را متقاعد کند که به جای حماس برای تشکیلات خودگردان فلسطین پول ارسال کند. وی فاش 
کرد که وزرای دولت او بارها با همتایان صهیونیستی خود در ارتباط بودند، اما با آنها مخالفت شد. او گفت: 
»متأسفانه، هیچ شریکی در طرف مقابل وجود ندارد... ببینید نتانیاهو )نخست وزیر اسرائیل( چه می گوید 
- نه بازگشت به تشکیلات خودگردان فلسطین، نه راه حل دو دولتی. این به چه معناست؟ نتانیاهو ادامه 

اشغال نظامی اراضی فلسطینی را می خواهد و این مسئله غیرقابل قبول است.«

<محمدعلیالحوثیخطاببهجهانعرب:بهجایگذرگاهدریایسرخازگذرگاهمرزیرفححفاظتکنید
رئیس شــورای عالی سیاسی یمن از کشورهای عربی خواســت به جای حفاظت از گذرگاه دریای سرخ 
از گذرگاه مرزی رفح حفاظت کنند تا از این طریق کمک هایشــان وارد نوار غزه شــود. به گزارش ایسنا، 
محمدعلی الحوثی، رئیس شورای عالی سیاسی یمن گفت: »به عربستان سعودی می گوییم ما را در مورد 
مسئله فلسطین شرمنده کنید، ما مشکلی نداریم.« وی در ادامه افزود، جنگنده های ائتلاف باید به سمت 
دشمن واقعی در فلسطین اشغالی حرکت کنند. الحوثی خطاب به جهان عرب گفت، بهتر است به جای 

حفاظت از گذرگاه دریای سرخ، از گذرگاه مرزی رفح حفاظت کنند تا کمک هایشان وارد نوار غزه شود.
وی با بیان اینکه »ما فجایع بزرگ زیادی در غزه می بینیم و باید اقدام بیشتری انجام دهیم«، گفت، سلاحی 
که غیرنظامیان را در غزه می کشد، سلاح آمریکایی است و آمریکا نمی تواند کشتار غیرنظامیان را محکوم 

کند چرا که هرگز خود را محکوم نخواهد کرد.«

<انتقادبیسابقهبلینکنازمیزانتلفاتغیرنظامیاندرجنگغزه
وزیر خارجه آمریکا در اظهاراتی که از شدیدترین انتقادات واشنگتن از اقدامات رژیم صهیونیستی در غزه 
خبــر می دهد، گفت که گرچه این رژیــم از تلاش برای حفاظت از غیرنظامیان دم می زند، اما آمار تلفات 
جنگ حکایت دیگری دارد. به گزارش ایسنا به نقل از خبرگزاری رویترز، آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه 
آمریکا پس از دیدار با دیوید کامرون، همتای انگلیسی خود گفت: حدود یک هفته از آغاز دوباره عملیات 
اسرائیل در جنوب غزه می گذرد و ضروری است که تل آویو حفاظت از غیرنظامیان را در اولویت قرار دهد. 
میان قصد اســرائیل برای حفاظت از غیرنظامیان و نتایج واقعی که در صحنه مشاهده می کنیم، اختلاف 

وجود دارد.

<روایتکرملینازسفررئیسیبهمسکو
 ســخنگوی کاخ کرملین به محورهای مذاکرات اخیر روسای جمهور ایران و روسیه در مسکو اشاره کرده 
و آن را »مفصل و متمرکز« خواند. به گزارش ایسنا، »دمیتری پسکوف« سخنگوی کاخ کرملین، در جمع 
خبرنگاران گفت که مذاکرات میان »ولادیمیر پوتین« و »سیدابراهیم رئیسی«، روسای جمهوری روسیه و 
ایران در مسکو بسیار متمرکز بود و دو کشور درباره طیف گسترده ای از مسائل گفت وگو کردند. خبرگزاری 
اسپوتنیک گزارش داد که پسکوف به خبرنگاران گفت: »مذاکرات مفصلی به مدت بیش از دو ساعت انجام 
شد و وزرا درباره کشورهای خود گفت وگو کرده و به طور مفصل درباره این که مشکلات چه هستند، در 
چه حوزه ای هستند و چه راهکاری برای آن وجود دارد و چه کاری باید برای سرعت بخشیدن به توسعه و 

همکاری بیشتر انجام شود، بحث و رایزنی کردند. بنابراین، مذاکرات بسیار متمرکزی انجام شد.«
سخنگوی کرملین همچنین گفت که موضوع تعامل و همکاری با اوپک و تصمیم هایی که در اوپک اتخاذ 
شــده است نیز در این مذاکرات مطرح شد. »کاظم جلالی« سفیر ایران در مسکو نیز درباره این سفر در 
صفحه کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس گفته بود »در میانه تحولات پرشتاب بین المللی، تعامل تهران 
و مسکو مقابل سیاست یکجانبه گرایی آمریکا و غرب، سهم مهمی در روند تشکیل نظم جدید جهانی و ثبات 

و امنیت منطقه دارد.« این دومین سفر رئیسی به مسکو در قالب روابط دوجانبه بود.

اخبارمرتبط

 عربستان نمی خواهد سیاست خارجی ایجاد موازنه بر اساس تفکر توسعه 
محوری ریاض دستخوش بحران های منطقه ای و بین المللی شود حتی اگر 

مجبور شود از تهران، مسکو و پکن یاری بطلبد

فرجی راد: گوترش با فعال کردن ماده ۹۹ منشور جهانی سازمان ملل برای 
نشست فوری شورای امنیت به منظور بحث درباره پایان جنگ حماس - 
اسرائیل کار مهمی انجام داد. حداقل فایده اش این است که اگر آمریکا با 
»وتو« بخواهد مانع آتش بس شود زیر فشار شدید افکار عمومی داخلی و 

بین المللی قرار خواهد گرفت!

تتلو و سرنوشت نامعلوم او،  
پیش داوری ممنوع

ادامه از صفحه اول:
... درخصــوص تتلو نیز منتظر تصمیم مراجع قضایی و صدور حکم قطعی 

قضایی باشید و از پیش داوری و اظهارنظر قضایی خودداری نمایید چون 
آگاهی کامل از شرایط ارتکاب بزه های انتسابی و اتهامات وارده و همچنین 
پرونده مورد رسیدگی ندارید و مطمئن باشید مرتکب اشتباه خواهید شد 
و امکان انتقال این تصور اشتباه به افراد جامعه وجود دارد، در نتیجه صبر 

کنیم و منتظر تصمیمات مقامات قضایی ذی صلاح باشیم.

فراخوان برای خرید خودرو!
ادامه از صفحه اول:

... همین 200هــزار تومان هم بالاخره می تواند گــره ای را برای مردم 
عادی ولو اندک باز کند. به حاشیه نرویم؛ سوگمندانه باید عرض کنم اگر 
خبرها درست باشــد گویا از این فراخوان استقبال هم شده و پول خرید 

خودرو نیز مهیا شده است!
بنــده واقعا از ایــن رفتار جامعه دربرابر چنین فراخوانی متعجب شــدم.

البتــه در فضای مجــازی برخی معتمــدان مــردم فراخوان  هایی صادر 

می کنند کــه اولا آن افراد شــخصیت های بســیار محترمی هســتند 
مثل محســن چاوشــی و ثانیا برای امور خیر مثــل آزادی زندانیان پول 
جمــع می شــود.اما عجیب اســت که شــخصی که تولیــد محتوای او 
پیش پا افتاده اســت و ایضا برای آسودگی بیشــتر اش چنین فراخوانی 
داده با این اســتقبال مواجه شــده اســت. نتیجه گیری آنکــه؛ جامعه 
نیز مثــل اقتصاد بیمار شــده؛ همانطور که مســئولان در ادوار مختلف 
 با تصمیمات شــان اقتصاد و معیشــت مردم را به ایــن روز انداخته اند 
 در حــوزه اجتماعی نیز متهم ردیف اول بروز چنین رفتارهایی از ســوی 

مردم هستند.



آفتاب یزد - رضا بردس�تانی: رسانه ها سرگرم 
»ن��ور« و »ناترازی« و »بانک ملی« بودند که »یک 
اس��تکان چایِ لب س��وزِ لب دوزِ قندپهلوی ۳.۳۷ 
میلی��ارد دلاری« ب��ه یک باره هم��ه ی نگاه ها را تا 
دانش��گاه کاش��ان و یک فقره تخلف ۷۲۰میلیون 
تومان��ی برُد )محم��ود صادقی نماین��ده تهران در 
مجلس دهم در پی افش��ای فس��اد چای دبش در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت: آقای رئیسی! وقتی 
در موس��م تعیین وزرا پرونده فس��اد ۷۲۰ میلیون 

تومانی دانشگاه کاشان در سازمان بازرسی را نادیده گرفتید، باید فکر فسادهای 
چند میلیارد دلاری در وزارت جهاد کشاورزی را می کردید(. و دولت که در تلاش 
برای توضیح یا توجیه تبعات ادغام »موسس��ه نور« در بانک ملی بود به یک باره 
مجبور ش��د خاکریز »ناترازی« احتمالی ناشی از این ادغام را خالی کرده، لکه ی 
فس��ادِ ۳.۳۷ میلیارد دلاری از دامان خود را با کلید واژه ی: »فساد در دولت قبل 
اتفاق افتاده، ما آن را شناس��ایی و برخورد کردیم!« بزداید کارشناسان اقتصادی 
توضیحات دولت در باره ی نور و ناترازی را نپذیرفتند و از س��ویی دیگر، جزئیات 
افشا شده نش��ان داد، دولت روحانی ۳۰ و دولت رئیسی نزدیک به ۷۰درصد در 

تخصیص ارز به چای دبش اخیر نقش داشته اند.

< داستان از گزارش سازمان بازرسی آغاز شد
         فسادی به اندازه نصف طلب ۷ میلیارد دلاری ایران از کره جنوبی

بر اس��اس آنچه خبرگزاری »میزان«، مرجع رسمی انتشار خبرهای قوه قضائیه، 
یازدهم آذرماه نوشت: »سازمان بازرسی کل کشور بر اساس وظایف ذاتی خود به 
موضوع واردات چای ورود کرد و عملکرد دستگاه ها پیرامون واردات چای از سال 
۱۳۹۸ تا پایان سال گذشته را مورد بررسی قرار داده است. بررسی های سازمان 
بازرسی حکایت از آن دارد که کل ارز دریافتی یک شرکت خاص از سال ۱۳۹۸ 
تا ۱۴۰۱ )در قالب واردات چای و ماشین آلات( معادل ۳ میلیارد و ۳۷۰ میلیون 
دلار ب��وده که از این مبلغ حدود یک میلی��ارد و ۴۷۲ میلیون دلار از ارز نیمایی 

تامین شده برای ماشین آلات و مابقی آن برای واردات چای بوده است.
با بررسی عملکرد گروه مذکور در نقل و انتقال ارز و واردات چای، سوء جریانات 
عدیده ای شناس��ایی شد و در نهایت سازمان بازرس��ی برای آن گروه تجاری به 
دلیل عدم رفع تعهدات ارزی پرونده تش��کیل داد. پرونده دستگاه هایی که به این 
شرکت ارز تخصیص داده بود نیز به دلیل احراز برخی تخلفات در حال ارسال به 
دادسرای عمومی و انقلاب تهران است. هم اکنون بخشی دیگر از این پرونده در 

دادسرای ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادی در حال رسیدگی است.
در همین رابطه خداییان رئیس سازمان بازرسی نتایج ورود این سازمان به موضوع 
»واردات چای و ماش��ین آلات مربوطه به کش��ور طی سه سال اخیر و عدم انجام 
تعهدات ارزی از سوی یک گروه تجاری واردکننده« را تشریح کرد و با بیان اینکه 
میزان چای مورد نیاز کشور حدود ۱۰۰ هزار تن در سال است که از این میزان 
حدود ۷۰ درصد آن وارداتی اس��ت، گفت: در حالیکه قریب به یکصد ش��رکت 
تولیدی و بازرگانی، به امر واردات چای مشغول هستند؛ اما عمده واردات توسط 
یک گروه تجاری خاص صورت می گیرد. وی افزود: این گروه تجاری از ابتدای سال 
۱۳۹۸ تا پایان س��ال ۱۴۰۱، حدود ۳ میلیارد و ۳۷۰ میلیون دلار برای واردات 
چای و ماشین آلات پیشرفته چاپ و بسته بندی، ارز دریافت کرده و طی این مدت، 
۷۹ درص��د از ارز نیمایی تخصیص یافته برای واردات چای، به این گروه تجاری 

اختصاص پیدا کرده است.
رئیس سازمان بازرسی تصریح کرد: در سال ۱۴۰۱ نیز کل ارز تامین شده برای 
واردات چ��ای حدود یک میلیارد و ۳۹۶ میلی��ون دلار بود که از این میزان یک 
میلیارد و ۱۰۱ میلیون دلار به این گروه اختصاص پیدا کرده بود. خداییان با بیان 
اینکه گروه تجاری مذکور، تاکنون برای یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار از ارزهای 
دریافتی خود، رفع تعهد نداشته و کالایی وارد کشور نکرده است، ادامه داد: حسب 
پیگیری های صورت گرفته، مشخص شد بخشی از ارزهایی که توسط این گروه 
دریافت شده، در بازار آزاد به مبالغ بالاتر فروخته شده است. ذکر این نکته ضروری 
است که علاوه بر مبلغ مورد اشاره )یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار( مهلت مابقی 
ارزهای دریافتی این گروه نیز رو به پایان است و میزان ارز رفع تعهد نشده در حوزه 
واردات چای برای این شرکت تا عدد نزدیک به ۲ میلیارد دلار قابل افزایش است.
خداییان به بخش واردات ماشین آلات مربوطه به این گروه تجاری هم گفت: علاوه 
بر ارزهای تامین شده جهت واردات چای، بالغ بر یک میلیارد و ۴۷۲ میلیون دلار 
در طول سال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۱ جهت واردات ماشین آلات مربوطه به این گروه 
تجاری تخصیص داده شده که به سرجمع تعهدات این شرکت اضافه می گردد و 
با اتمام مهلت قانونی، به میزان تعهدات رفع نشده منقضی شده اضافه خواهد شد. 
وی با اشاره به تخلف شرکت در ثبت سفارش چای خارجی درجه یک و واردات 
چای کنیایی و صادراتی درجه دو ایرانی، گفت: در حالیکه این گروه، نسبت به ثبت 
سفارش چای درجه یک هند به نام دارجلینگ به ارزش هر کیلو ۱۴ دلار اقدام 
کرده بود، اما در عمل چای کشور کنیا و چای صادراتی درجه دو ایران را به ارزش 
حدود ۲ دلار وارد کشور کرده و سازمان غذا و دارو نیز کیفیت چای های وارداتی 

را به صورت سیستمی با نمونه های در اختیار 
که با هماهنگی کارمند ارزیاب گمرک اخذ 

کرده، تایید کرده است.
رئیس سازمان بازرسی یکی دیگر از تخلفات 
شرکت را در نحوه ترخیص کالا عنوان کرد 
و بیان داش��ت: مسیری که در گمرک برای 
ترخیص کالاه��ای این گروه در نظر گرفته 
شده بود عمدتاً »مسیر سبز« بود، بدین معنا 
که فقط از طریق سیس��تم، تیک های مورد 
نظر زده شده و در نتیجه کالا ترخیص و وارد 
کشور شده اس��ت؛ در حالیکه واردات چای 
نیازمند استعلام از دستگاه های دیگر برای 
تایید کیفیت است و قاعدتاً بر اساس مقررات 
باید واردات این محصول یا از مس��یر زرد و 
یا قرمز انجام می شد. رئیس سازمان بازرسی 
تصریح ک��رد: واردات چای و ماش��ین آلات 
این گروه تجاری، نیازمند ثبت س��فارش و 
تاییدی��ه وزارت صمت، جهاد کش��اورزی و 
بانک مرکزی بوده که طی سال های ۱۴۰۰ 
و ۱۴۰۱ ب��ا هماهنگی ه��ای صورت گرفته 
توس��ط مدیران دس��تگاه های مذکور، ثبت 
سفارش های این گروه به میزان بیشتر از نیاز 
کش��ور تأیید و به محض ارسال برای بانک 
مرکزی تخصیص لازم انجام شده است؛ در 
حالی که برای دیگر ش��رکت های متقاضی 
ش��رایطی از جمله س��ابقه قبلی واردات و... 
م��لاک عمل تأیید ق��رار می گرفت و بنا به 
اظهار برخی از واردکنندگان بعضاً هیچکدام 
از ثبت سفارش های درخواستی آن ها مورد 

تایید قرار نمی گرفت.
نظر ب��ه تاکیدات مکرر رئی��س قوه قضائیه 
مبنی بر برخورد با کسی که ارز را گرفته و در 
محل درست هزینه نکرده است و همچنین 
بازخواست از دس��تگاهی که ارز را پرداخت 
ک��رده، خداییان از ارجاع پرونده به دادس��را 
خبر داد و گفت: در خصوص بزه انتس��ابی و 
تخلفات مدیرانی از دستگاه های مختلف از 
جمله وزارت جهادکشاورزی، وزارت صمت، 
گمرک، استاندارد و بعضی از بانک ها، گزارش 
اختصاصی توسط سازمان بازرسی تهیه و در 
حال ارسال به دادسرای ویژه جرائم اقتصادی 

است. «

< سیاهه ای از تخلفات
در گزارش سازمان بازرسی که بدون جهت 
گیری های سیاسی، فارغ از این دولت و آن 
دولت و مرزبندی های حاش��یه ساز تنظیم 
شده، س��یاهه ای از تخلفات فهرست شده 
است. در گزارش س��ازمان بازرسی به یک 
مورد بس��یار مهم نیز اشاره شده و آن این 
که، می��زان چای مورد نیاز کش��ور حدود 

۱۰۰ هزار تن در سال است که از این میزان حدود ۷۰ درصد آن وارداتی است، 
مضافاً این که، قریب به یکصد ش��رکت تولیدی و بازرگانی، به امر واردات چای 

مشغول هستند. و اما فهرستی از تخلفات:
- کل ارز دریافت��ی؛ ۳.۳۷ میلی��ارد دلار )۱.۸۹۸ میلی��ارد دلار واردات چای و 

۱.۳۹۶ میلیارد دلار ماشین آلات(
- ارز نیمایی دریافت شده؛ ۱.۴۷۲ میلیارد دلار

- در س��ال ۱۴۰۱ نیز ارز تامین شده برای 
واردات چ��ای حدود یک میلی��ارد و ۳۹۶ 
میلی��ون دلار ب��ود که از ای��ن میزان یک 
میلیارد و ۱۰۱ میلی��ون دلار به این گروه 

)دبش( اختصاص پیدا کرده بود.
- گروه تجاری مذک��ور، تاکنون برای یک 
میلی��ارد و ۴۰۰ میلی��ون دلار از ارزه��ای 
دریافتی خود، رفع تعهد نداش��ته و کالایی 

وارد کشور نکرده است.
- حس��ب پیگیری ه��ای ص��ورت گرفته، 
مشخص شد بخشی از ارزهایی که توسط 
ای��ن گروه دریافت ش��ده، در ب��ازار آزاد به 

مبالغ بالاتر فروخته شده است.
- مهلت مابق��ی ارزهای دریافتی این گروه 
نیز رو به پایان است و میزان ارز رفع تعهد 
نش��ده در ح��وزه واردات چای ب��رای این 
ش��رکت تا عدد نزدیک ب��ه ۲ میلیارد دلار 

قابل افزایش است.
- این گروه، نس��بت به ثبت سفارش چای 
درجه یک هند به نام دارجلینگ به ارزش 
هر کیل��و ۱۴ دلار اقدام کرده ب��ود، اما در 
عمل چای کش��ور کنیا و چ��ای صادراتی 
درج��ه دو ایران را ب��ه ارزش حدود ۲ دلار 
وارد کشور کرده و س��ازمان غذا و دارو نیز 
کیفی��ت چای ه��ای واردات��ی را به صورت 
سیس��تمی با نمونه های در اختی��ار که با 
هماهنگی کارمند ارزیاب گمرک اخذ کرده، 

تایید کرده است.
- مس��یری که در گمرک ب��رای ترخیص 
کالاهای این گروه در نظر گرفته ش��ده بود 
عمدتاً »مسیر سبز« بود، بدین معنا که فقط 
از طریق سیستم، تیک های مورد نظر زده 
شده و در نتیجه کالا ترخیص و وارد کشور 
شده است؛ در حالیکه واردات چای نیازمند 
استعلام از دس��تگاه های دیگر برای تایید 
کیفیت است و قاعدتاً بر اساس مقررات باید 
واردات ای��ن محصول یا از مس��یر زرد و یا 

قرمز انجام می شد.
- واردات چ��ای و ماش��ین آلات این گروه 
تج��اری، نیازمند ثبت س��فارش و تاییدیه 
وزارت صم��ت، جه��اد کش��اورزی و بانک 
مرک��زی بوده که طی س��ال های ۱۴۰۰ و 
۱۴۰۱ ب��ا هماهنگی های ص��ورت گرفته 
توسط مدیران دس��تگاه های مذکور، ثبت 
س��فارش های این گروه به میزان بیش��تر 
از نیاز کش��ور تأیی��د و به محض ارس��ال 
ب��رای بانک مرکزی تخصی��ص لازم انجام 
ش��ده اس��ت؛ در حال��ی ک��ه ب��رای دیگر 
ش��رکت های متقاضی ش��رایطی از جمله 
س��ابقه قبلی واردات و... ملاک عمل تأیید 
ق��رار می گرفت و بن��ا به اظه��ار برخی از 
 واردکنندگان بعضاً هیچکدام از ثبت سفارش های درخواستی آن ها مورد تایید 

قرار نمی گرفت.

< روزنامه ها و تیترها
از فردای یازدهم آذرماه که گزارش سازمان بازرسی منتشر شد، عملًا »چای« 

به اصلی ترین واژه در تیتر رسانه ها تبدیل شد:
- یک فس��اد »دب��ش« - بزرگترین فس��اد - عائله واردات چای، پ��رده دوم - 
دلارهایی که چای نش��د - چهره ی پنهان مافیای »دب��ش« - واردات چای با 
طعم تلخ فس��اد و رانت - چای وارداتی با طعم تلخ فساد - چای کهنه دم سه 
میلیارد دلاری و... نکته ی مهم در این تیتر ها، تقابل حامیان و منتقدان دولت 
اس��ت، از یک س��و حامیان دولت تمام تلاش ش��ان، ارجاع این فساد به دولت 
روحانی اس��ت )کیهان: »برخورد قاطع دولت رئیسی با یک فساد کلان که در 
دولت قبل پایه گذاری شده بود« / همشهری: »برخورد قاطع با فساد ۳میلیارد 
دلاری سند فسادستیزی«( و از سویی دیگر، رسانه های منتقد دولت با انتشار 
 آمار و اس��ناد اگرچه آغاز و انجام بخش��ی از تخلف در دولت روحانی را کتمان

 نمی کنند اما مدعی هس��تند بخش مهمی از این تخلف در دوران رئیس��ی و 
 کابینه ی سیزدهم رخ داده است؛ موضوعی که البته ریاست عالی عدلیه نیز بر آن 

صحه گذاشت.

< دولت هیچ خط قرمزی برای مبارزه با فساد ندارد و باقی ماجرا
در پی انتشار گزارش فس��اد در حوزه واردات چای در برخی رسانه ها، بازرسی 
ویژه رئیس جمهور در اطلاعیه ای، با اشاره به کشف موضوع به وسیله نهادهای 
نظارت��ی درون دولت تاکید کرد: در این دول��ت هیچ خط قرمزی برای مبارزه 
با فس��اد وجود ندارد و بر خلاف برخی ادوار گذش��ته که در درون دولت برای 
مفسدان حاشیه امن ایجاد و از برخورد با آن ها جلوگیری می شد، در این دولت 
و مشخصا در پرونده مذکور، دولت هم فساد را کشف کرده و هم دولت مدیران 
مربوطه را نیز تا بالاترین س��طوح برکنار کرده و پرون��ده انحراف ارزی را برای 
رسیدگی و صدور حکم در اختیار دستگاه قضائی داده است. متن اطلاعیه به این 
شرح است: »۱- ریشه تخلف و فساد ارزی یک شرکت مطرح در زمینه واردات 
چای به س��ال ۱۳۹۸ بازمی گردد. ۲- در دولت کنونی به دنبال ارسال گزارش 
به معاون اول رئیس جمهور، دکتر مخبر بلافاصله دس��تور پیگیری موضوع را 
صادر کرد. ۳- متعاقب این دستور و بر مبنای رویکرد مبارزه بدون ملاحظه با 
فساد در دولت مردمی، موضوع در دستور کار نهادهای نظارتی درون دولت قرار 

گرفت. ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی، 
با همکاری بازرس��ی ویژه رئیس جمهور و معاونت 
اطلاع��ات و امنیت اقتصادی وزارت اطلاعات، ابعاد 
فساد را شناسایی و پرونده برای برخورد با متخلفان 
و با اولویت برگش��ت ارز در اختیار قوه قضائیه قرار 
گرفت��ه و دو گزارش نیز در همین رابطه از س��وی 
دبیر ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی به 
ریاس��ت محترم و معاون اول محت��رم قوه قضائیه 
منعکس ش��ده اس��ت. ۴- روند طی ش��ده در این 
پرونده نمونه ای از عمل به وعده دولت در مبارزه با فس��اد اس��ت. در این دولت 
هی��چ خ��ط قرمزی برای مبارزه با فس��اد وجود ندارد و بر خ��لاف برخی ادوار 
گذشته که در درون دولت برای مفسدان حاشیه امن ایجاد و از برخورد با آن ها 
جلوگیری می شد، در این دولت و مشخصا در پرونده مذکور، دولت هم فساد را 
کشف کرده و هم دولت مدیران مربوطه را نیز تا بالاترین سطوح برکنار کرده و 
پرونده انحراف ارزی را برای رسیدگی و صدور حکم در اختیار دستگاه قضائی 
داده اس��ت. ۵- باعنایت به عزم دولت و قوه قضائیه در امر مبارزه با فساد قطعا 
پرونده ارسال شده به دستگاه قضائی مورد رسیدگی دقیق قرار گرفته و با عوامل 

آن بر اساس قانون برخورد قاطع صورت خواهد گرفت.«
در اطلاعیه ی بازرسی ویژه رئیس جمهور این نکات البته به چشم نمی خورد:

ال��ف: ریز ارزهای تخصیصی با ذکر عدد و تاریخ )رئیس قوه قضائیه در دیدار با 
دانشجویان دانشگاه محقق اردبیلی به مناسبت روز دانشجو: »این تخلف از سال 
۹۸ آغاز شده و تا اواخر ۱۴۰۱ ادامه داشته است؛ طبق گزارش های موجود، در 
سال ۹۸ بیش از دو میلیون دلار یا معادل دلار، در سال ۹۹ بالغ بر ۲۱ میلیون 
دلار ارز به ش��رکت مزبور تخصیص یافت؛ امادر س��ال ۱۴۰۰ شصت درصد ارز 
واردات را ب��ه این گروه داده اند و در س��ال ۱۴۰۱ بیش از ۷۰ درصد ارز را این 
گروه گرفته است. در مجموع طی سال های ۹۸ تا ۱۴۰۱، بالغ بر ۶۹ درصد از 
ارز مربوط به واردات چای به شرکت فوق الذکر تخصیص یافته است که حتما 

خلاف است.«(
ب: نام مدیرانی که با آن ها برخورد ش��ده اس��ت موضوعی که به جد به یکی از 

اصلی ترین مطالبات رسانه ها و مردم تبدیل شده است
ج: سرانجام برخوردها و برکناری ها

د: عدم اش��اره به فس��اد و رانت و انحصار در موضوع نهاده های دامی که ارتباط 
معناداری با یکدیگر دارند )هر دو در وزارت جهاد کش��اورزی به انجام می رسد 

البته با هماهنگی با دیگر نهادها، سازمان ها و ارگان ها(
نکته ی عجیب تر این که اگرچه ۱۲ آذر ماه بازرس��ی ویژه رئیس جمهور مدعی 
می شود: »باعنایت به عزم دولت و قوه قضائیه در امر مبارزه با فساد قطعا پرونده 
ارسال شده به دستگاه قضائی مورد رسیدگی دقیق قرار گرفته و با عوامل آن بر 
اس��اس قانون برخورد قاطع صورت خواهد گرفت.« اما ۴ روز بعد، اژه ای رئیس 
قوه قضائیه در دیدار با دانشجویان دانشگاه محقق اردبیلی به بهانه روز دانشجو 
اذعان کرد: »قوه قضائیه به پرونده تمامی افرادی که اتهاماتی متوجه آن ها است، 
بدون توجه به مقام آن ها، رسیدگی خواهد کرد؛ البته در خصوص پرونده مورد 
اش��اره]چای دبش[، باید تاکید کنم که هن��وز هیچ مدیر متخلف دولتی به ما 

معرفی نشده است.«

< پرونده نهاده های دامی و ارتباط آن با وزیر سابق کشاورزی و مسئله چای دبش
         سیدجواد ساداتی نژاد کجا است؟!

س��یدجواد س��اداتی نژاد که با استعفا از نمایندگی مجلس )در مجلس یازدهم 
عهده دار سمت رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی بود!( از سوی 
مجلس در س��وم ش��هریور ۱۴۰۰ با ۲۵۳ رای موافق، ۲۷ رای مخالف و ۴ رای 
ممتنع نمایندگان به عنوان وزیر جهاد کشاورزی دولت سیزدهم از مجلس رای 

اعتماد کسب کرده بود در ۲۲ فروردین ۱۴۰۲ از سمت وزارت استعفا داد.
لابه لای گفته های غلامحس��ین محسنی اژه ای در دیدار با دانشجویان دانشگاه 
محقق اردبیلی به مناسبت روز دانشجو، نکات مهمی وجود دارد: »متاسفانه در 
هر دو مورد تخلفاتی رخ داده، بدون ش��ک. این که میزان چقدر است و تخلف 
است یا جرم است باید رسیدگی شود. این را واقعا نمی توانم بگویم که چه مقدار 
آن تخلف اس��ت و چه مقدار آن جرم اس��ت و اگر جرم است از چه نوعی است. 
و مجازات این جرم چیس��ت؟ اینه��ا را قاضی باید تصمیم بگیرد. اما به محض 
اطلاع از این اتفاق آیا از کنار آن گذش��تیم؟ این مهم است. دولت، قوه قضائیه 
و مجلس به هیچ وجه از کنار این اتفاق عبور نکردند. خیلی ها تلاش کردند در 
مس��ئله نهاده های دامی بگویند اتفاقی رخ نداده ولی اینگونه نبود. به طور جد 
پیگیری شدیم. خود دولت پیگیری کرد. بازرسی کل کشور پیگیری کرد. وزارت 

اطلاعات پیگیری کرد. همه مقید و جدی بودیم که پیگیری کنیم.
پیگیری ها منجر به این ش��د که جلوی ارزی که قرار بود از مجرای غیرصحیح 
به آن آقا بدهند گرفته ش��د. مبلغ ریالی پولی که به این ش��خص داده بودند 
و تضمین کافی نگرفته بودند اصلاح ش��د. همچنین فرآیند کلی اصلاح ش��د. 
باید جلوی فرآیند غلط گرفته ش��ود. آن فرآیند اصلاح شد. اجازه داده نشد در 
موارد مش��ابه این فرآیند ادامه پیدا کند. مورد بعدی این بود که افراد متخلف 
تح��ت تعقیب قرار گرفتند. کار به جایی رس��ید که به ه��ر تقدیر وزیر ذیربط 
اس��تعفا داد و دولت استعفا را پذیرفت. قائم مقام او برکنار شد و تحت تعقیب 
قضائی قرار گرفت. کسانی هم که در این راستا هم در داخل وزارت خانه و هم 
 خارج وزارت خانه و آن فردی که در ش��رکت خصوصی بود همه تحت تعقیب 

قرار گرفتند.
دادگاه تا الان ۸ جلسه برگزار شده و پرونده رسیدگی می شود. دیروز پیگیر شدم 
که دادگاه چقدر طول می کشد گفتند به احتمال قوی این جلسه دفاع آخر را 

بگیرند و بعد وارد انشای رای شوند.
آن آقایی که ریالی را می خواست به بازار ببرد و ارز بگیرد برای واردات خودش 
رفته بود از یکی از ش��رکت های زیرمجموعه گروه دبش پول زیادی گرفته بود 
یعنی ارز را از آن می گرفتند. از اینجا بازرسی کل کشور وارد شد که این ارزها 
را از کجا می آورید. یکی از ورودی های بازرس��ی کل کشور از آن پرونده به این 
پرونده رس��ید. به نحوی که آقایی که قرار بود واردات انجام دهد که هم اکنون 
بازداشت است. این فرد ریالی رو می برده از این شرکت ارز می گرفته. به او گفتند 
که ش��ما شرکت خصوص هستید این همه ارز از کجا می آورید. بابت صادرات 
است؟ چیزی صادر کردید؟ بازرسی اینجا حساس شد. وزارت اطلاعات همزمان 
در جهت دیگری حس��اس شده بود که یک مقدار قابل توجهی چای در فلان 

گمرک آمده که این اشکالات را دارد.
وزارت اطلاعات تحت عنوان قاچاق چای تحقیقات خود را آغاز کرد. همزمان با 
این در اواخر ۱۴۰۱ گزارشی از اتحادیه واردکنندگان چای به معاون اول رئیس 
جمهور آقای دکتر مخبر می رسد که این تعداد شرکت واردکننده چای داریم 

به کل مجموعه ما این عدد ارز تعلق گرفته و به این گروه خاص این مقدار...«
نکته ی قابل توجه این که، نام ساداتی نژاد بعد از دو استعفا )از نمایندگی مجلس 
و از وزارت جهاد کشاورزی( بار دیگر بر سر زبان ها افتاده است اما پرسش این جا 
است؛ ساداتی نژاد کجا است؟ استعفا چه ارتباطی به تخلفات داشته و نیز دارد؟ 
یعنی هر مدیر دولتی که تخلفاتی از او سر زد یا در زیر مجموعه ی او رخ داد با 

یک استعفا می تواند برای همیشه از صحنه ی روزگار محو شود؟!

< توسعه وقتی نامتوازن شد...!
این روز ها، آلودگی هوا، رشد عجیب و غریب قیمت گوجه فرنگی و خیارسبز، 
فساد در واردات چای و نهاده های دامی، ادغام یک مؤسسه »ناتراز« در یک بانک 
»ناتراز« تر )بانک ملی(، خبر مهم رسانه ها است اما همه ی این ها »معلول« یک 

»علت« بزرگ است و آن »توسعه نامتوازن« است.
توسعه وقتی نامتوازن شد...، دریاچه ارومیه خشک می شود، »فرونشست زمین« 
س��ر دچارمان می ش��ود، »بی آبی« بر »کم آبی« غلبه پیدا می کند، مجبور به 
وارادت خوردروهای بی کیفیت »چینی« می شویم، تلفن همراه سامسونگ وارد 
می شود اما واردات آیفون ممنوع می شود، بورس زمینگیر می شود، حقآبه ایران 
از رود هیرمند آزادسازی نمی شود، کنترل بازار »ارز و سکه« ناممکن می شود، 
رک��ود و تورم درهم می پیچد، چای س��نواتی تاریخ گذش��ته به وجود می آید، 
وعده ی ساخت چهارمیلیون مسکن طی چهار سال به یک معما تبدیل می شود، 
گرانی بیداد می کند، هوا آلوده می ش��ود، درخت ها، یکی یکی قطع می ش��وند 
و... این ها معلول اند علت همان »توسعه نامتوازن« است که تا چاره ای برای آن 
اندیش��یده نشود؛ قدرت یکدست بشود، مجلس یک دست بشود و حتی دولت 

یکدست تر؛ خروجی یکی است!

وی�ژه  بازرس�ی  م�اه  آذر   ۱۲ اگرچ�ه   >
رئیس جمه�ور مدع�ی می ش�ود: »باعنایت به 
ع�زم دولت و ق�وه قضائیه در ام�ر مبارزه با 
فس�اد قطعا پرونده ارسال ش�ده به دستگاه 
قضائی مورد رس�یدگی دقیق ق�رار گرفته و 
ب�ا عوامل آن بر اس�اس قان�ون برخورد قاطع 
ص�ورت خواهد گرفت.« اما ۴ روز بعد، رئیس 
قوه قضائیه در دیدار با دانش�جویان دانشگاه 
محق�ق اردبیلی ب�ه بهانه روز دانش�جو اذعان 
کرد: »قوه قضائیه ب�ه پرونده تمامی افرادی 
که اتهامات�ی متوجه آن ها اس�ت، بدون توجه 
به مق�ام آن ها، رس�یدگی خواهد ک�رد؛ البته 
درخصوص پرونده مورد اش�اره]چای دبش[، 
بای�د تاکید کن�م که هن�وز هیچ مدیر متخلف 

دولتی به ما معرفی نشده است.«

< توس�عه وقت�ی نامت�وازن ش�د...، دریاچ�ه 
ارومیه خشک می ش�ود، »فرونشست زمین« 
دچارمان می شود، »بی آبی« بر »کم آبی« غلبه 
پی�دا می کند، مجبور ب�ه وارادت خوردروهای 
بی کیفی�ت »چین�ی« می ش�ویم، تلف�ن همراه 
سامس�ونگ وارد می ش�ود اما واردات آیفون 
ممن�وع می ش�ود، ب�ورس زمینگیر می ش�ود، 
آزادس�ازی  هیرمن�د  رود  از  ای�ران  حقآب�ه 
نمی ش�ود، کنترل ب�ازار »ارز و س�که« ناممکن 
می ش�ود، رک�ود و ت�ورم در ه�م می پیچ�د، 
چای س�نواتی تاریخ گذش�ته به وجود می آید، 
وعده ی س�اخت چهارمیلیون مسکن طی چهار 
سال به یک معما تبدیل می شود، گرانی بیداد 
می کن�د، هوا آلوده می ش�ود، درخت ها، یکی 
یکی قطع می ش�وند و... این ها معلول اند علت 
همان »توسعه نامتوازن« اس�ت که تا چاره ای 
برای آن اندیش�یده نش�ود؛ قدرت یکدست 
بشود، مجلس یک دست بشود و حتی دولت 

یکدست تر؛ خروجی یکی است!

آفتاب یزد بررسی می کند

»نورِ ناترازی دبش« بر اقتصاد رانتی و دستوری!
خُرده روایت ها، کلان روایت ها و تناقض و تضادها در گزارش دهی پیرامون یک فساد ۳.۳۷ میلیارد دلاری ناشی از چیست؟
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آگهی مزایده 
در ش�هر همدان یک خانه ویلایی 200 مت�ری دو کله به 
همراه دو دهنه مغازه 8۳ متر تجاری بلوار آیت اله نجفی 
کنار پل فرهنگیان س�ه فاز کنتور برق دو تا کنتور گاز و 

تلفن ثابت طبقه فوقانی دوبلکس طبقه همکف سوییت
قیمت: هشت میلیارد تومان

وقت مزایده: 11 دی ماه ساعت نه ونیم 
برای شرکت در مزایده یک فقره چک بین بانکی در وجه 
دادگستری همدان با شناسه 14002۵۹۳۷20 که مبلغ 10 
درصد مبلغ کارشناسی هشتصد میلیون تومان که شماره 

پرونده0200۵0۳ قید گردد لازم است.
محل مزای�ده: واحده مزایده دادگس�تری همدان جنب 

پست مرکزی آگهی مزایده هم ارسال می گردد.
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 افقی 

 عمودی 
 1 - تکرار حرف گرد - عملی برای دفع چشم 
زخ�م 2 - اش زیره - حالا - هوو 3 - آوانس 
دادن - قدم - جمع منبر 4 - باقیمانده توانایی 
- اولین چهار رقمی - برآمدگی ته کفش - به 
طور ناگهانی 5 - شادان خرامنده - راه میانبر 
- مبتلا به سل 6 - جستجو کردن - نادانی - 
حرف همراهی 7 - بزرگترین دریاچه جهان 
- هم�دم - غیر قابل تغییر 8 - جامه صاف 
کن - دانشمند انگلیسی دارای پژوهش هایی 
در ترکیب هوا - شهری در فارس 9 - غلبه 
و برتری - نویسنده تارزان - شهر خراسان 
قدیم 10 - نفس خسته - گشتن - چیرگی 
11 - از علائم نگارشی - قدرت تشخیص - 
از نوشیدنی های تس�کین دهنده 12 – از..... 
جوییم توفیق ادب - ستون بدن - نهضت 
- یک انگلیس�ی 13 - نامی پس�رانه - گاز 
اس�تخرها - خبرگزاری رسمی کشورمان 
14 - هم�ان ارمنی اس�ت - رف�ت و آمد - 
همنشین 15 - نویس�نده بلژیکی موریانه 

برنده نوبل ادبی 1911 - با ناله سودا می کنند

   1 - لقب کشور فنلاند - شاعر نیشابوری
  2 - رود افغانس�تان - قط�ار - دوا
 3 - فیلم�ی از مارتین اسکورس�یزی 
رض�وی خراس�ان  در  ش�هری   - 

 4 - خ�ودداری - عش�وه - درخ�ت - 
فوری 5 - بخشی از گیاه - پارچه پشم 
شتر - نوعی بنزین 6 - طلایی - رشوه 
 خواری - زمینه موسیقی 7 - بی موقع 
و بی خب�ر - روبرو - جزی�ره یونان در 
دریای مدیترانه 8 - پول استرالیا - مرکز 
آلاسکا - زورگوی خشن 9 - جانور اهلی 
 - معمار تحصیلکرده - بس�یار شجاع

 10 - درخت زبان گنجش�ک - بنیادی 
- لیکن 11 - باشکوه - خورشید - جای 
امن 12 - هس�تی و پدیده - خطی در 
دای�ره - برهم دوخت�ن - طرز و عادت 
 13 - جمع رس�اله - گی�اه ضد آلرژی
  14 - چربی - چه بسیار - پایتخت آنگولا
 15 - ق�درت و ت�وان - از آث�ار مهدی 

اخوان ثالث شاعر نوپرداز 
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آفت�اب ی�زد –آری�و راقب 
کیانی: نمایش »س��الومه« به 
نویسندگی و کارگردانی بابک 
پرهام نمایشی مونولوگ است 
که به درونیات و ذهنیات تلنبار 
شده و خاک خورده در خلوت 
رخ��وت زده تک پرس��وناژش 
یعنی »سالومه« )با بازی نکیسا 
عقبایی( می پردازد. نمایش که 
اقتباسی آزاد بر تراژدی »اسکار 
وایل��د« دارد، ت��اش می کند 
ک��ه وضعی��ت روان پریش��انه 
ص��ورت  ب��ه  را  »س��الومه« 

واگویه های متاطم و مواج در قالب ساختار زبانی آرکائیکی ابراز 
دارد. نمایش با ش��کل کهن گونه ای که بر خود گرفته اس��ت، از 
جادوی زبان شاعرانه اش به صورت چندگانه و استعاره ای استفاده 
می کند و به همین س��بب توانسته است ورای واقعیتی را خلق 
کند که در آن زبان تا حدودی به کمک اجرا به گسترش و تعمیم 
فضای اوهام گونه و خیالی دس��ت می زند. نمایش با استفاده از 
نورپردازی های تعریف ش��ده و مکانمند دست به خلق مفهومی 
زده اس��ت که در آن جلوه های دوشیزگی زنانه سالومه و ناتوانی 
مردانه یحیی در دو کفه ترازو قرار بگیرند. طراحی نور و استفاده 
میزانسنیک در آن به نحوی بوده است که تمثیلی از ملون شدن 
و تغییر رنگ ماه در دگردیس��ی احوال سالومه را تداعی و برای 
مخاطب متبادر سازد. اما جنون فرافکنانه و افسرده گی سودا زده 
س��الومه که خش��م کین خواهانه خویش را بر سر قطع کردن 
س��ر یحیی پیامبر و آوردن آن در طبق��ی مطالبه می نماید، در 
طی روند نمایش با اس��تفاده از کاراکتری که خود سوژه ی آبژه 
ذهنی اش شده اس��ت، عیان و نهان  می گردد. از این رو کاراکتر 
مدام در حال تقا برای رهایی از کالبد و جسمانیت  افسون زده 
خویش از تفکرات مسموم است؛ حال یا به صورت رهایی از شر 
اوه��ام با ذکر اوراد یا به صورت رقص ش��یداگونه ای در مجلس 
اعیان! از این رو کاراکتر با س��وئیچ کردن های پیاپی می خواهد 
از وضعیت ش��خصیت های متفاوت به دیگری سوئیچ پیدا کند 
 تا ش��اید جنبه های قابل تش��خیص خویش��تن را از این تباهی 
 واپس زند؛ گاهی تک پرسوناژ در قامت هرود ظاهر گردد و گاهی به

 ظاه��ر هردویاس در اید و در نتیجه نمایش رویدادهای پیچیده 
ذهنی   سالومه را از دیالکتیک های چند بعدی و چندوجهی رقم 
می زند تا جنبه تنهایی این پرس��وناژ رسوا شده را آشکارتر سازد 
و انگار مس��ئله فضای تهی ش��ده از اطرافیان »سالومه«، روایت 

قصه وارش را از گذش��ته انجام 
شده به حال و روز او ظلمانی اش 
پیون��د می ده��د. بنابراین زمان 
 نمای��ش را در س��یر رویدادهای 
پیش رو و الساعه نمیتوان تخمین 
زد، زی��را گ��ذر از وضعیت های 
مختلف سالومه، صرفا به رویایی 
او با خویش��تن منوط و مربوط 
می گردد و نمایش در این راستا 
به درستی از کارکرد روایت گونه 
مونولوگ و حدیث نفس استفاده 

کرده و سود برده است.
زبان آرکائیک گفتارها به نمایش 
ی��ک بافت آهنگین می دهد. آنجا که می خواهد گزارش تاریخی 
از یک مت��ن را ارائه دهد، موفق تر از آنجایی اس��ت که گزارش 
داستانی از مرگامرگ سالومه را عنوان می دارد. البته این انتخاب 
زبان به این نمایش تک گویی جلوه متمایزی بخش��یده است تا 
وزن و قافیه کلمات چیده ش��ده و تا حدودی واج آرایی شده در 
دیالوگ ها، آن ها را باستانی نمایند. نمایش با این رویکرد فضای 
کاس��یکی را در طی روند نمایش پدید می آورد که هر از گاهی 
نمایشنامه و متن، از خود نمایش و اجرا پیش می گیرد و بر آن 
مقدم می شود. زیرا که در این بازآفرینی »سالومه« هر چه واژگان 
بیشتری با هویت تاریخ مندی شده از بیان بازیگر خارج می گردد، 
کمبود همانند سازی شده فیگوراتیو بیشتر خودنمایی می کند. 
گویی کام نمایش طنین و تاثیر خودش را صرفا محفوظ به بیان 
داشته است و در طراحی حرکات و تمپوی برآمده از آن پرسوناژ 
دچار کمبود و مضیقه ش��ده اس��ت و در نتیجه تصویر س��ازی 
ش��نیداری کام که در این نمایش به عنوان یک ابزار همه کاره 
رخ نمایی می کند، فاصله اش را با تصویر سازی دیداری صحنه ای 
هر لحظه بیشتر و بیشتر می کند. هر چند که نمی توان گفت که 
زبان وزین و کمیاب نمایش کارکردی صرفا زینتی و تزئینی دارد 
و بار انتقال مفهومی را بر عهده دارد که در زبان معمول نمیشود 
ب��ه کام آورد، ولیکن در اوج و تقلیل نمایش ها، دلالت گری اش 
بر کالبد بازیگر همسان و همراه نمی شود. شاید انتظار مخاطب 
از کش��ف و ش��هود رنج های زنانه و عذاب دچار شده اش به آن، 
نیاز به تطبیق پذیری بیشتری بین متن تئاتری )اجرایی( و متن 
نوشتاری )دراماتیک( به همراه داشت تا پویایی کنش زای متن، 
ه��م ردا و هم لباس با واکنش های س��الومه و رقص هفت چادر 
روی صحنه باشد. گویی سالومه متن، نتوانست به همزاد خود در 

صحنه بگوید؛ »سالومه با من برقص!«. 

آفتاب یزد – یل�دا دریتیم: 
چن��د روز پیش آق��ای خاص 
یعن��ی موس��یقی   دنی��ای 
» امیرحسین مقصودلو« ملقب 
به »امیر تتلو« توس��ط پلیس 
ترکیه دس��تگیر و ب��ه مراجع 
ذیصاح ایرانی تحویل داده شد. 
خواننده ای که تابوهای بسیاری 
را شکسته و از اقداماتی که انجام 
داده هیچ ابایی نداشته است، تتلو 
البته بیش از آنچه خواننده باشد 
نماینده یک تفکر عجیب و غریب 
و لجام گسیخته بوده که می توان 

با اطمینان کامل عنوان کرد که برای هیچ کاری حد و مرزی قائل 
نبوده و هر اقدام و حرفی که دلش می خواسته را انجام داده و بیان 
کرده است، این یعنی این فرد برای هیچ چیزی حرمت قائل نبوده و 
به قول معروف تا تهِ تهِ تهش رفته است، بالاخره بعضی وقت ها آدم 
اینطوری می شود دیگر، کاریشَ هم نمی شود کرد. یکی از کارهایی 
که این چهره جنجالی در طول مدتی که در کش��ور ترکیه زندگی 
می کرد انجام داده و اتفاقا جزء دلایل دس��تگیری اش هم محسوب 
می شود این اس��ت که وی دختران جوان بسیاری را گول زده و به 
واسطه های مختلف آنها را به راه های نادرست می کشانده، اما در اصل 
ما نه می دانیم که تتلو چه کارهایی را در محل اقامتش با این دختران 
و جوانان انجام می داده و نه عاقه ای به دانس��تن این مسائل داریم، 
در جایگاه قضاوت هم نیستیم که برای دیگران حکم صادر کنیم و 
بگوییم »تتلو« باید برای کارهایی که انجام داده به فان و فان و فان 
مجازات برسد، اصا حرف اصلی ما »تتلو« نیست، سخن مهم ما در 
این متن جوانانی هستند که به دلایل مختلف مانند تجربه نداشتن 
هر حرف س��اده و بی اساسی را خیلی زود باور می کنند و به آن دل 
می بندند، گفتیم حرف ما »تتلو« نیست به این دلیل که این حرف های 
ساده و بی اساس )بخوانید وعده های دروغین( را فقط »تتلو« نزده و 
نمی زند، ممکن است حتی یک فرد ساده و کاما معمولی در ایستگاه 
اتوبوس، درون تاکسی، در پله برقی مترو، در مغازه، در پارک چنین 
حرفهایی را به شما بزنند، این حرفها حتی ممکن است خیلی هم 
ساده و بی غل و غش به نظر بیایند، از بیان مظلومانه ی: »ببخشید من 
گدا نیستم، متاسفانه کیفم رو توی ایستگاه مترو زدن، الان می خوام 
برم خونه، اما پول ندارم، میش��ه به من ده هزار تومن بدید تا بتونم 
خودم رو به خونه برس��ونم« تا عنوان کردن قدرتمندانه و با اعتماد 
به نفس این جمله که: »من تازه از خارج اومدم، اونجا زندگی خیلی 
خوبی هم دارم، اما راس��تش تنهایی منو آزار می داد، برای همین به 

ایران اومدم تا یه دختر خیلی خوب 
پیدا کنم باهاش ازدواج کنم و اونو 
با خودم به خ��ارج ببرم و زندگی 
جدیدی رو باهاش ش��روع کنم.« 
اگر بخواهیم تعداد چنین حرفهایی 
 را ب��ه ش��ماره درآوردی��م ش��اید 
باید هزاران هزار چرتکه و ماشین 
حساب تهیه کنیم، اما از شما سوال 
می کنم، از شمایی که شاید هنوز 
صابون چنین حرفهایی به تنتان 
نخورده اس��ت، به نظر شما چند 
درصد امکان دارد چنین سخنانی 
حقیقت داشته باشند و کسی که 
آنها را بیان می کند هیچ مقصودی به غیر آنچه می گوید نداشته باشد؟ 
اگر کس��ی چنین سوالی را از آدمی مثل من با این سن و سالی که 
دارم بپرسد، با اطمینان صددرصدی می گویم: »تمامشان دروغ است 
و نباید به آدمهایی که چنین سخنانی را بیان می کنند، اعتماد کرد«، 
اما یک مسئله غم انگیز وجود دارد، آن هم اینکه جمله ای که من بیان 
کردم را ممکن است یک فرد با تجربه بپذیرد و با خود بگوید: »راست 
میگه، همه این حرفا دروغه، من هم باشم میگم نباید به افرادی که 
چنین حرفهایی رو بیان می کنن اعتماد کرد«، اما کم سن و سالها 
چه؟ آنهایی که س��رد و گرم زندگی را نچشیده اند چه؟ آنها چگونه 
به این حرفها می اندیش��ند؟ چگونه با آنهایی که چنین سخنانی را 
بیان می کنند، برخورد می کنند؟ پاسخ این سوال کاما روشن است، 
نه؟ بیش از نود درصد افرادی که تجربه کافی در زندگی ندارند و به 
قول معروف جوان و خام هستند، گول چنین حرفهایی را می خورند 
و به سادگی نوشیدن یک لیوان آب به گوینده این سخنان اعتماد 
می کنند، این اعتماد ممکن اس��ت درباره ف��ردی که تقاضای پول 
می کند تا خودش را به مقصد برس��اند اندک باشد، اما درباره فردی 
که حرفهایش رنگی ست و بو و برنگ خوشبختی می دهد بسیار زیاد 
اس��ت، چرا؟ به این دلیل که فرد شنونده با یک اعتماد کاما ساده 
می تواند این شانس را داشته باشد که خودش آن دختر خوشبختی 
باش��د که فرد مقابل می تواند وی را به عنوان همسر خود برگزیند 
و او را ب��ه خارج از کش��ور ببرد و آن زندگی رویای��ی را برای او رقم 
بزند، ام��ا آیا واقعا چنین اتفاقی خواهد افتاد یا همه اینها به خاطر 
منافع شخصی فردی اس��ت که آن حرفهای فریبنده را بیان کرده 
است؟ هیچ نصیحتی نمی کنیم، فقط از شما می خواهیم به مطالبی 
که در این متن کوتاه نوش��ته شده، خوب فکر کنید و بدانید که در 
چنین مواقعی همانقدر که شما می توانید عامل خوشبختی تان باشید، 

می توانید شرایط بدبختی خودتان را هم فراهم نمایید.

نقدی بر نمایش »سالومه« به نویسندگی و کارگردانی بابک پرهام

با من برقص!
درباره خامیِ جوانانی که به راحتی گول می خورند

ساده اعتماد نکن! 

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

 کوتاه از هنر 
تعطیلی 3 روزه »سعدآباد« 

روابط عمومی  مجموعه فرهنگی و تاریخی سعد آباد  
بدون ش��رح دلیل تعطیلی  سه روزه این مجموعه 
اع��ام کرد: مجموعه س��عدآباد در روزهای جمعه 
)دیروز(، ش��نبه )امروز( و یکشنبه )فردا( )۱۷ تا ۱۹ 
آذرماه( بازدید ندارد و از روز دوشنبه ۲۰ آذرماه برای 

بازدید عموم باز خواهد شد./صبا 

»بی مادر« آنلاین شد 
اک��ران آنای��ن فیلم س��ینمایی »بی م��ادر« به 
کارگردانی مرتضی فاطمی از س��اعت ۲۰ ش��ب 
گذشته ۱۷ آذرماه آغاز شد. در خاصه داستان این 
درام خانوادگی آمده است: »زندگی آرام یک زوج 
با پافشاری یکی از آنها روی تصمیمش، ناخواسته 
وارد دو راهی ه��ا و مخاطرات اخاقی پیچیده ای 

می شود.«/ صبا 

»نظاره گر« در »مهر« 
نوا نمایش »نظاره گر« به کارگردانی علیرضا عمرانی 
و حمید مردلی از۲۰ الی ۲۶ آذرماه ساعت ۱۹ در 
تماشاخانه مهر حوزه هنری به روی صحنه می رود. 
این پروژه نمایشی، کاری از گروه هنری سما بوده و 
در توضیح این نمایش، آمده است: »وقتی سیرِ ما 
شروع بشه، تو یادت میره که در حال امتحان دادنی! 
مثل یک نظاره گر، همراه من میای و به وقتش، به 

سوالاتِ من جواب میدی! آماده ای؟«/میزان  

»در پی آن آشنا« در »رودکی«
 نخس��تین و دومین ش��ب از پروژه موس��یقایی 
»در پی آن آش��نا« ش��امگاه پنجشنبه و جمعه 
ش��انزدهم و هفدهم آذر ماه با حضور هنرمندان 
جوان در ت��الار رودکی پیش روی مخاطبان قرار 
گرفت. »در پی آن آشنا« به مدیریت هنری حسام 
اینانلو و تهیه کنندگی انجمن موس��یقی ایران با 
هدف کشف، حمایت و پرورش استعدادهای هنری 
این عرصه، اولین دوره خود را به معرفی نوازندگان 

جوان کمانچه اختصاص داده  است./مهر    

»راه هنرمند« در »برج آزادی« 
نمایشگاه گروهی »راه هنرمند« به سرپرستی آزاده 
حسینجانی و پرستو رشنو با حضور ۳۰ هنرمند 
نقاش و خوشنویس در سبک های گوناگون اجرای 
ورکش��اپ قلم زنی روی مس و کالیگرافی افتتاح 
ش��د. این نمایش��گاه از ۱۷ تا ۲۳ آذر ماه در کافه 

گالری برج آزادی برگزار می شود./مهر
 

»تو زنده ای« منتشر شد
»توزنده ای« عنوان یکی از آثار منتشر شده از سوی 
محمد معتمدی خواننده موسیقی ایرانی است، که 
همزمان با روزهای پایانی اجرای پروژه نمایشی-

موسیقایی »کلنل« به کارگردانی امیر بشیری در 
دسترس مخاطبان قرار گرفت./مهر 

آگهی ابلاغ دادخواست افراز
نظر به اینکه آقای احمدرضا متالهی اردکانی فرزند رضا مالک مقدار 
سهمی خود از ششدانگ ملک به شماره پلاک 16 فرعی از 81  اصلی 
بخش 16 یزد تقاضای افراز س�هم خود برابر درخواست وارده شماره 
1401/1125 مورخ 1401/01/18 نموده است و مراتب طی اخطاریه شماره 
1401/4048 مورخ 1401/05/02 به نشانی سایر مالکین )آقای علی رضا 
امراللهی بیوک�ی و روح الله پور طالبی همت آبادی و محمدرضا دائی 
و محمد حس�ین انوری و محمدحسین ش�هاب مقدم و محمد علی 
رضی و محمد حسن یزدی نژاد و یدالله سورکی علی آباد و سید جواد 
حیدری خورمیزی و داود آهنگر بنادکوکی و خانم زهرا ابوترابی زارچی 
و سید ابوالفضل شاهدی( از پلاک مزبور ارسال گردیده است و لیکن 
به نامبردگان ابلاغ واقعی نگردیده است و از آقای رضا حداد و خانم ها 
طیبه دس�تجردی و لیلا فدوی آدرس�ی در دسترس نمیباشد، بنا به 
درخواست کتبی متقاضی افراز آقای احمدرضا متالهی اردکانی فرزند 
رض�ا به وارده ش�ماره 1401/13583 م�ورخ 1401/06/30 امکان ابلاغ 
واقعی میسر نمی باشد و چون مطابق ماده 3 آئین نامه افراز می بایست 
عملیات افراز به اطلاع کلیه مالکین مشاعی برسد، لذا مراتب به استناد 
ماده 6 آئین نامه مذکور و نیز به استناد ماده 18 آئین نامه اجرایی مفاد 
اسناد رسمی به نامبرگان و وراث احتمالی آنها و کلیه مالکین ششدانگ 
پلاک مزبور و مدعیان احتمال�ی ابلاغ و اعلام می گردد که نماینده و 
نقشه بردار اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان تفت از ساعت 9 تا 12 
روز سه شنبه مورخ 1402/10/19 در محل وقوع ملک حاضر و نسبت 
به اجرای عملیات افراز مطابق با قانون و آئین نامه قانون مربوطه اقدام 
خواهد نمود. لذا نامبردگان فوق و کلیه مالکین مشاعی می توانند در 
موعد مقرر در محل وقوع ملک حضور یافته و بر عملیات افراز نظارت 
فرمایند. بدیهی اس�ت عدم حضور هر ی�ک از خواندگان و مدعیان 
احتمالی مانع از عملیات افراز نخواهد شد و به جز آگهی اعلان افراز 
که مدت آن ده )10( روز از تاریخ انتشار آگهی می باشد آگهی دیگری 

منتشر نخواهد شد.
علی اصغر کریمی م.الف 418

رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت

س��هیا نجم نویسنده، پژوهش��گر و مدرس دانشگاه شامگاه ۱۶ 
آذر با حضور در مجموعه تئاتر ش��هر به تماشای نمایش »ورا نام 
تهمینه سهراب کرد« به نویسندگی و کارگردانی حسین تفنگدار و 
تهیه کنندگی محسن کبیرنژاد در سالن سایه نشست. سهیا نجم 

پ��س از پایان نمایش گفت: »واقعا ج��ای یک نمایش از فرهنگ 
خودم��ان روی صحن��ه تئاتر خالی بود، اما ب��ا دیدن این نمایش 
که برداش��تی آزاد از شاهنامه است، بس��یار خوشحال شدم و به 
گروه اجرایی نمایش تبریک می گویم که به سراغ این نوع نمایش 

رفته ان��د.« او ادامه داد: »ما یک نمایش زنانه از ش��اهنامه دیدیم. 
جسارت و زنانگی تهمینه بسیار خوب و دقیق به نمایش گذاشته 
ش��ده است و شاهد نمایش��ی روایتی و آوازی از جنس شاهنامه 
بودی��م.« به گزارش ای��ران تئاتر، در خاص��ه روایت این نمایش 

آمده است: »زن از دخمه تاریخ برمی خیزد و به فرمان گردآفرید 
و تهمینه آهنگ افش��اگری می کند. او مدعی می ش��ود آن چه از 
داستان رستم و سهراب شنیده ایم دروغی بیش نیست و راست و 
درست آن سخن این است که از همان ابتدا پدر و پسر یکدیگر را 
می شناسند و در سر اندیشه هایی می پرورانند که ناخواسته زندگی 

زنان داستان را دگرگون می کند...«

»ورا نام تهمینه سهراب کرد«؛ نمایشی از جنس جسارت زنان شاهنامه

وقتی مدیران سیما 
تصمیماتی یکسان ندارند 

عل��ی عبدالعل��ی زاده، کارگردان س��ینما و تلویزیون ب��ا بیان اینکه 
مشغول نگارش فیلمنامه است، گفت: یک فیلمنامه با عنوان »خیش 
و میش« آماده ساخت دارم، این کار در ژانر کمدی بوده و به محض 
یافتن سرمایه گذار جلوی دوربین خواهد رفت. برای کار در تلویزیون 
نیز با محمد صادق باطنی مدیر ش��بکه امید گفت و گوهایی صورت 
گرفته بود تا فیلمس��ازان موفق کودک بتوانن��د آثار خود را جلوی 
دوربین ببرند اما هنوز اتفاق خاصی رخ نداده است. وی در پاسخ به 
این سوال که آیا فیلمی درباره فلسطین ساخته است، گفت: زمانی 
که آقای حاتمی مدیر فیلم س��ریال شبکه دو بود طرحی سریالی با 
نام »غاف« به آنها دادم که با محوریت فلس��طین نوشته شده بود. 
آقای حاتمی از طرح بس��یار خوش��ش آمد ب��ه نحوی که اعام کرد 
تا به حال کمتر با چنین طرح موفق روبرو ش��ده اس��ت البته طرح 
این س��ریال را سال ۹۰ به شبکه آی فیلم داده بودم و  آی فیلم نیز 
با س��اخت آن موافقت کرده بود. س��ریال قرار بود در سوریه جلوی 
دوربین رود اما با ش��روع جنگ س��اخت آن متوقف شد. به هر حال 
طرح مورد نظر در نهایت در ش��ورای سیما رد شد! به گزارش صبا، 
این فیلمس��از با بیان اینکه مدیران سیما تصمیماتی یکسان ندارند، 
گفت: زمانی که س��ریالم را برای س��اخت به شبکه ۲ ارجاع دادم از 
من خواسته شد یک شخصیت ایرانی را در قصه جا دهم. این کار را 
انجام دادم ولی وقتی آن را مجدد به سیما ارجاع دادم ایراد گرفتند 
که چرا ما به صورت مس��تقیم در قص��ه ورود داریم! زیرا می گفتند 
سیاست ما حضور مستقیم در فلسطین نیست. این دوگانگی نشان 
می دهد نگاهی واحد وجود ندارد برای همین جلوی خیلی تولیدات 

گرفته می شود.
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آفتاب یزد – نجمه حمزه نیا: مثانه اندامی بالنی  ش��کل است که می تواند ادرار 
را ذخیره و در زمان مناس��ب تخلیه کند. این اندام جزوی از سیس��تم ادراری بدن 
انس��ان به حس��اب می آید و اختلال در عملکرد آن فرد را دچار مش��کلات زیادی 
خواهد کرد. این عضو مهم بدن ممکن است دچارمشکلات مختلفی گردد که یکی 
از مهمترین آنها بیماری س��رطان مثانه است که می تواند مشکلات جدی را برای 
فرد به همراه داش��ته باش��د لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با 
دکتر شهریار ناطق، متخصص اورولوژی و دکترمهری مهراد، متخصص اورولوژی 
گفتگو کرده است.دکترناطق در این باره می گوید: سرطان مثانه در بافتی که محل 
نگهداری ادرار می باشد، ایجاد می شود. برای تعیین شدت و وخامت سرطان مثانه، 
مانند سرطان های مختلف از یک سیستم درجه بندی استفاده می شود. سرطان مثانه 
پنج مرحله دارد و درمان این عارضه بر اساس نوع، مرحله، علائم و سلامت کلی بدن 
صورت می گیرد.این متخصص اورولوژی ادامه داد: درمان مرحله یک و دو سرطان 
مثانه ممکن است ش��امل جراحی به منظور خارج کردن تومور، شیمی درمانی و 
ایمونوتراپی ) استفاده از دارویی که باعث تحریک کردن سیستم ایمنی بدن می شود 
به منظور حمله به سلول های سرطانی ( باشد.وی اضافه کرد: درمان مرحله سه و چهار 
سرطان مثانه شامل برداشتن قسمتی از مثانه علاوه بر شیمی درمانی یا برداشتن 
کل مثانه به عنوان یک مداخله تهاجمی و همچنین ایجاد راهی برای نگهداری و 
 تخلیه ادرار در بدن است.دکترناطق گفت: درمان های مرحله آخر سرطان مثانه شامل 
 شیمی درمانی بدون انجام عمل جراحی به منظور بهبود علائم و همچنین طولانی تر کردن 
عمر، برداشتن کامل مثانه و همچنین تمامی غده های لنفاوی درگیر در آن ناحیه و 
ایجاد راهی برای ذخیره و تخلیه ادرار و شیمی درمانی، پرتو درمانی و ایمونو تراپی 
پس از جراحی برای بهبود علائم س��رطان و طولانی تر کردن عمر بیمار است.این 
متخصص اورولوژی اظهار کرد: به طور کلی پیش بینی کردن آینده یک فرد مبتلا به 
سرطان مثانه به بسیاری از شرایط بستگی دارد به طور مثال مرحله سرطان، سن فرد 
و غیره. وی عنوان کرد: علائم سرطان مثانه عبارتند از وجود خون در ادرار، تخلیه ادرار 
همراه با درد، تکرر ادرار، نیاز سریع به تخلیه ادرار، بی اختیاری در دفع ادرار، درد در 
ناحیه شکم، درد در قسمت تحتانی کمر است.دکترناطق اذعان داشت: سرطان مثانه 
انواع مختلفی دارد که شایع ترین آن عبارتند از سرطان بدخیم سلول های متغیر، 
سرطان بدخیم سلول های س��نگ فرشی، ادنوکارسینوما.این متخصص اورولوژی 
افزود: س��رطان س��لول های متغیر یکی از شایع ترین سرطان های مثانه است. این 
سرطان در سلول های لایه داخلی مثانه که حاوی سلول های ترانسیشینال یا متغیر 
است، شروع می شود. این سلول ها در هنگام افزایش حجم ادرار، بدون اینکه آسیبی 
ببینند، کشیده می شوند.وی بیان کرد: سرطان سلول های سنگ فرشی گونه ای نادر 
از سرطان های مثانه می باشد و زمانی ایجاد می شود که سلول های نازک و تختی به 
نام سلول های سنگفرشی، دچار عفونت های درازمدت و تحریک های مداوم باشند.

دکترناطق مطرح کرد: ادنوکارسینوما نیز نوعی نادر از سرطان های مثانه است که در 
سلول های غده ای مثانه به وجود می آید. این سلول های غددی وظیفه ترشح موکوس 
را برعهده دارند.این متخصص اورولوژی می گوید: عامل اصلی ایجادکننده سرطان 
مثانه مشخص نیست ولی سیگار کشیدن مسئول ۵۰ درصد تمامی سرطان های مثانه 
در آقایان و خانم ها می باشد. وی ادامه داد: عوامل دیگری که ممکن است باعث افزایش 
احتمال سرطان مثانه شوند عبارتند از قرار گرفتن در معرض مواد شیمیایی سرطان زا، 
عفونت های مزمن مثانه، کمبود مایعات بدن، جنس مذکر، نژاد سفید پوست، افزایش 
سن، مصرف غذاهای چرب، وجود سابقه خانوادگی، تحت درمان قرارگرفتن با داروی 
شیمی درمانی ای به نام سیتوکسان، سابقه پرتو درمانی در ناحیه لگن و وجود ادرار 
خونی.دکترناطق مطرح کرد: سرطان مثانه به وسیله روش های مختلفی تشخیص 
داده می شود که عبارتند از انجام آزمایش ادرار، معاینه فیزیکی که در آن وجود هرگونه 
توده غیر طبیعی تشخیص داده می شود، سیستوسکوپی که در آن دوربین کوچکی از 
طریق میزراه وارد مثانه می شود و پزشک می تواند توسط آن وجود هرگونه بدخیمی را 
مشاهده کند،بیوپسی، سی تی اسکن، پیلوگرام داخل وریدی ) عکس برداری از مثانه 
به وسیله تزریق ماده حاجب( و ایکس ری است.این متخصص اورولوژی گفت: با توجه 
به این که هنوز دلیل مشخصی برای سرطان مثانه پیدا نشده است، ممکن است در 
خیلی از موارد نتوان از بروز آن پیشگیری کرد. بعضی از عوامل هستند که با رعایت 
آنها ممکن است بتوان قدم مثبتی در راستای پیشگیری از سرطان مثانه برداشت که 
شامل ترک سیگار، عدم قرار گرفتن در معرض دود سیگار، دوری از مواد شیمیایی 

مولد سرطان و نوشیدن فراوان آب و سایر مایعات است.
< انواع مختلف سلول های مثانه می توانند سرطانی شوند 

درادامه نیز دکتر مهراد در اینباره خاطرنشان کرد: به طور کلی سرطان مثانه یک نوع 
س��رطان شایع است که از س��لول های مثانه شروع می شود که یک اندام عضلانی 
توخالی در قسمت پایین شکم است و ادرار را در خود ذخیره می کند.وی بیان کرد: 
سرطان مثانه اغلب در سلول هایی که داخل مثانه را پوشانده اند، شروع می شود؛ این 
سلول ها در کلیه ها و لوله های )حالب( که کلیه ها را به مثانه متصل می کنند، یافت 
می شوند. گرچه سرطان اوروتلیال می تواند در کلیه ها و حالب ها هم اتفاق بیفتد، اما 
در مثانه خیلی شایع تر است.این متخصص اورولوژی متذکر شد: بیشتر سرطان های 
مثانه در مراحل اولیه که به شدت قابل درمان است، تشخیص داده می شوند. اما حتی 
سرطان های مثانه در مراحل اولیه هم می توانند بعد از درمان موفقیت آمیز عود کنند 
لذا به همین دلیل، افراد مبتلا به این سرطان، معمولاً برای سال ها بعد از درمان به 
آزمایش های پیگیری نیاز دارند.وی تشریح کرد: علائم و نشانه های سرطان مثانه 
ممکن است شامل وجود خون در ادرار )هماچوری( که ممکن است باعث شود ادرار 

قرمز روشن به نظر برسد البته گاهی اوقات ادرار طبیعی است و وجود خون فقط با 
آزمایش تشخیص داده می شود، تکرر ادرار، سوزش یا ادرار دردناک و کمر درد است.

دکتر مهراد توصیه کرد: اگر متوجه ش��دید که رنگ ادرار شما تغییر کرده و باعث 
نگرانی تان ش��ده، با پزش��ک متخصص قرار ملاقات بگذارید تا آن را بررسی کند. 
همچنین در صورت داشتن علائم دیگری که شما را نگران می کند، با پزشک خود 
قرار مشورت کنید.این متخصص اورولوژی مطرح کرد: سرطان مثانه زمانی شروع 
می شود که سلول های مثانه تغییراتی در دی انِ ایِ خود ایجاد می کنند. دی انِ ایِ یک 
سلول حاوی دستورالعمل هایی است که به کل سلول می گوید چه کاری انجام بدهد. 
وقتی سلول های سالم می میرند ، تغییرات ایجاد شده و به سلول تغییر یافته می گویند 
که به سرعت تکثیر شود و به زندگی ادامه دهد. همین سلول های غیرطبیعی توموری 
را تشکیل می دهند که می تواند به بافت طبیعی بدن حمله کرده و آن را از بین ببرد. 
با گذشت زمان، سلول های غیرطبیعی می توانند جدا شده و در بدن پخش شوند.وی 
تصریح کرد: انواع مختلف سلول های مثانه می توانند سرطانی شوند. بسته به سلول 
مثانه که در آن سرطان شروع شده، نوع سرطان ایجاد شده تعیین می شود و پزشکان 
از این اطلاعات برای تعیین اینکه کدام درمان برای شما بهتر است، استفاده می کنند.

دکتر مهراد ابراز کرد: شایع ترین انواع سرطان مثانه عبارتند از کارسینوم اروتلیال، 
س��رطان سلولی فلسی، آدنوکارس��ینوم اس��ت.این متخصص اورولوژی ادامه داد: 
کارسینوم اروتلیال که قبلاً کارسینوم سلول انتقالی نامیده می شد، در سلول های 
پوششی داخل مثانه رخ می دهد. سلول های اروتلیال زمانی که مثانه شما پر است 
منبسط و زمانی که خالی است منقبض می شوند. همین سلول ها داخل حالب ها و 
مجرای ادرار را می پوشانند و می توانند دچار سرطان شوند.  وی اضافه کرد: کارسینوم 
سلول سنگفرشی با تحریک مزمن مثانه مثلا، در اثر عفونت یا استفاده طولانی مدت 
از س��وند ادراری مرتبط اس��ت که از انواع نادر سِرطان مثانه است. این بیماری در 
مناطقی از جهان که یک عفونت انگلی خاص )مثل شیستوزومیازیس( یکی از علل 
شایع عفونت مثانه است، بیشتر دیده می شود.دکتر مهراد اظهار کرد: آدنوکارسینوما 
در سلول هایی شروع می شود که غدد ترشح کننده مخاط در مثانه را می سازند و به 
ندرت رخ می دهد و بعضی از سرطان های مثانه شامل بیش از یک نوع سلول هستند.

این متخصص اورولوژی اظهار کرد: عواملی که ممکن است خطر ابتلا به سرطان مثانه 
را افزایش بدهند عبارتند از مصرف دخانیات، افزایش سن، مرد بودن، قرار گرفتن در 
مع��رض مواد ش��یمیایی خاص، درمان س��رطان قبل��ی با داروی ضد س��رطان 
سیکلوفسفامید، التهاب مزمن مثانه و سابقه شخصی یا خانوادگی سرطان. وی بیان 
کرد: اگرچه هیچ راه تضمینی برای پیشگیری از سرطان مثانه وجود ندارد، اما می شود 
اقداماتی را برای کمک به کاهش این خطر انجام داد. برای مثال سیگار نکشید و اگر 
می کشید، با پزشک خود در مورد طرحی برای کمک به ترک سیگار صحبت کنید. 
گروه های حمایتی، داروها و روش های دیگر ممکن اس��ت به شما در ترک سیگار 
کمک کنند و در مورد مواد ش��یمیایی احتیاط کنید و اگر با مواد ش��یمیایی کار 
می کنید، تمام دستورالعمل های ایمنی را دنبال کنید تا در تماس مستقیم با آنها قرار 
نگیرید.دکتر مهراد اضافه کرد: یک رژیم غذایی غنی از انواع میوه ها و س��بزیجات 
رنگارنگ داشته باشید. آنتی اکسیدان های موجود در میوه ها و سبزیجات می تواند به 
کاه��ش خطر ابتلا به س��رطان کمک کند.این متخصص اورول��وژی توضیح داد: 
آزمایش ها و روش های مورد استفاده برای تشخیص سرطان مثانه ممکن است شامل 
استفاده از یک اسکوپ برای بررسی داخل مثانه )سیستوسکوپی(، برداشتن نمونه 
بافت برای آزمایش )بیوپسی(، بررسی نمونه ادرار، آزمایشات تصویربرداری است. وی 
افزود: برای انجام سیستوسکوپی، پزشک یک لوله کوچک و باریک )سیستوسکوپ( 
را از طریق مجرای ادرار شما وارد بدن تان می کند. سیستوسکوپ یک عدسی دارد که 
به پزشک اجازه می دهد تا داخل مجرای ادرار و مثانه شما را ببیند و آنها را برای علائم 
بیماری بررسی کند. سیستوسکوپی را می شود در مطب پزشک یا در بیمارستان 
انجام داد.دکتر مهراد ادامه داد: در طول سیستوسکوپی، پزشک ممکن است ابزار 
خاصی را از داخل مثانه عبور دهد تا برای آزمایش، نمونه ای از سلول ها )بیوپسی( را 
بردارد. این روش گاهی اوقات برداشتن نمونه تومور مثانه از طریق مجرای ادرار نامیده 
می ش��ود که همچنین می تواند برای درمان س��رطان مثانه هم استفاده شود.این 
متخصص اورولوژی اضافه کرد: در بررس��ی نمونه ادرار نیز نمونه ای از ادرار در زیر 
میکروسکوپ تجزیه می شود تا سلول های سرطانی در روشی به نام سیتولوژی ادرار 
مورد بررسی قرار بگیرند. وی مطرح کرد: آزمایش های تصویربرداری، مثل توموگرافی 
کامپیوتری )س��ی تی اسکن (، سونوگرافی مثانه، اوروگرام یا پیلوگرام رتروگراد، به 
پزشک اجازه می دهد تا ساختارهای دستگاه ادراری را بررسی کند. دکتر مهراد افزود: 
در طول سی تی اوروگرام، یک رنگ کنتراست که به ورید دست شما تزریق می شود، 
در نهایت به کلیه ها، حالب ها و مثانه سرازیر می شود. تصاویر اشعه ایکس گرفته شده 
در طول آزمایش، نمای دقیقی از دستگاه ادراری ارائه می دهد که به پزشک کمک 
می کند تا مناطقی را که ممکن است سرطانی باشد، شناسایی کند.این متخصص 
اورولوژی ادامه داد: پیلوگرام رتروگراد یک آزمایش اشعه ایکس است که برای مشاهده 

دقیق دستگاه ادراری فوقانی استفاده می شود. در طول این آزمایش، پزشک یک لوله 
نازک )سوند( را از طریق مجرای ادرار به مثانه وارد می کند تا رنگ کنتراست را به 
حالب های شما تزریق کند و سپس در حالی که تصاویر اشعه ایکس گرفته می شود، 
رنگ به کلیه های شما می رسد.وی مطرح کرد: بعد از تأیید ابتلا به سرطان مثانه، 
پزشک ممکن است برای تعیین اینکه آیا سرطان شما به غدد لنفاوی یا سایر نواحی 
بدن ش��ما گس��ترش یافته یا نه، آزمایش های بیش��تری را توصیه کند که شامل 
سی تی اسکن، ام آرآی، توموگرافی گسیل پوزیترون و اسکن استخوان و اشعه ایکس 
قفسه سینه است. پزشک شما از اطلاعات این روش ها برای تعیین حدود پیشرفتگی 
سرطان استفاده می کند که مراحل این پیشروی با اعداد رومی از ۰ تا IV نشان داده می شود. 
دکتر مهراد گفت: پایین ترین مراحل نش��ان دهنده سرطان در محدوده لایه های 
  داخلی مثانه است که آنقدر رشد نکرده تا دیواره عضلانی مثانه را تحت تاثیر قرار

 بدهد. بالاترین مرحله، یعنی مرحله IV، نش��ان دهنده سرطانی است که به غدد 
لنفاوی یا اندام های مناطق دوردس��ت بدن گس��ترش یافته است.این متخصص 
اورولوژی یادآور شد: سرطان های مثانه بیشتر بر اساس نحوه ظاهر شدن سلول های 
س��رطانی در زیر میکروسکوپ طبقه بندی می شوند. این به عنوان درجه شناخته 
می شود و پزشک شما ممکن است سرطان مثانه را به عنوان درجه پایین یا درجه بالا 
توصیف کند.وی گفت: سرطان مثانه با درجه پایین دارای سلول هایی است که از نظر 
ظاهر و سازماندهی به سلول های طبیعی نزدیکتر هستند. تومور با درجه پایین معمولاً 
رشد کندتری دارد و نسبت به تومورهای درجه بالا کمتر به دیواره عضلانی مثانه 
حمله می کند.دکتر مهراد تصریح کرد: سرطان مثانه با درجه بالا نیز دارای سلول هایی 
است که بدون هیچ شباهتی به بافت های طبیعی، ظاهر غیرطبیعی و تفاوت های 
ضعیفی دارند. تومور درجه بالا نسبت به تومورهای درجه پایین به شدت بیشتر رشد 
می کند و ممکن است به دیواره عضلانی مثانه و سایر بافت ها و اندام ها سرایت کند.

این متخصص اورولوژی متذکر ش��د: گزینه های درمانی س��رطان مثانه به عوامل 
مختلفی از جمله نوع، درجه و مرحله پیشرفت سرطان بستگی دارد که به همراه 
سلامت کلی و ترجیحات درمانی شما در نظر گرفته می شود. درمان سرطان مثانه 
ممکن است شامل جراحی، شیمی درمانی و شیمی درمانی برای کل بدن،پرتودرمانی 
و ایمونوتراپی و درمان هدفمند اس��ت.وی ادامه: جراحی، برای حذف س��لول های 
سرطانی انجام می گردد و ش��یمی درمانی مثانه، برای درمان سرطان هایی که به 
پوشش مثانه محدود می شوند اما خطر عود یا پیشرفت به مرحله بالاتر را دارند و 
شیمی درمانی برای کل بدن )شیمی درمانی سیستمیک( نیز برای افزایش شانس 
درمان در فردی که جراحی برای برداشتن مثانه دارد یا به عنوان یک درمان اولیه در 
زمانی که جراحی گزینه مناس��بی نیس��ت بکار می رود. دکتر مه��راد اضافه کرد: 
پرتودرمانی، برای از بین بردن سلول های سرطانی یا اغلب به عنوان یک درمان اولیه 
زمانی که جراحی گزینه مناسب یا مطلوبی نیست، به کار می رود و ایمونوتراپی نیز 
برای تحریک سیستم ایمنی بدن به منظور مبارزه با سلول های سرطانی، چه در مثانه 
و چه در سراسر بدن، مناسب است. این متخصص اورولوژی افزود: درمان هدفمند هم 
برای درمان سرطان پیشرفته در زمانی که سایر درمان ها کمکی نکرده اند، مناسب 
است و در بعضی شرایط ممکن است ترکیبی از رویکردهای درمانی توسط پزشک و 
اعضای تیم مراقبت شما توصیه شود.وی بیان کرد: رویکردهای جراحی سرطان مثانه 
ممکن اس��ت شامل برداش��تن تومور مثانه از طریق مجرای ادرار، سیستکتومی، 
بازسازی یک مثانه جدید، مجرای ایلئال، مخزن ادرار قاره ای باشد.دکتر مهراد عنوان 
کرد: برداشتن تومور مثانه از طریق مجرای ادرار، روشی است برای تشخیص سرطان 
مثانه و حذف سرطان های محدود به لایه های داخلی مثانه، یعنی آنهایی که هنوز 
جزو سرطان های مهاجم عضلانی نیستند، است. در طول این عمل، جراح یک حلقه 
سیم الکتریکی را از طریق سیستوسکوپ به مثانه وارد می کند که جریان الکتریکی 
آن برای بریدن یا سوزاندن سلول های سرطانی به کار می رود. همچنین ممکن است 
از لیزر پرانرژی استفاده شود و چون پزشکان این روش را از طریق مجرای ادرار انجام 
می دهند، هیچ بریدگی در شکم خود نخواهید داشت.این متخصص اورولوژی ادامه 
داد: به عنوان بخش��ی از روش برداشتن تومور مثانه از طریق مجرای ادرار، پزشک 
ممکن اس��ت یک نوبت تزریق داروی کشنده سرطان )شیمی درمانی( به مثانه را 
توصیه کند تا سلول های سرطانی باقیمانده را از بین ببرد و از عود سرطان جلوگیری 
کند. این دارو برای مدتی در مثانه شما باقی می ماند و بعد تخلیه می شود.وی تشریح 
کرد: سیستکتومی نیز یک عمل جراحی برای برداشتن تمام یا بخشی از مثانه است. 
در طی یک سیستکتومی جزئی، جراح شما تنها بخشی از مثانه را که حاوی یک 
تومور سرطانی است برمی دارد. سیستکتومی رادیکال عملی است برای برداشتن کل 
مثانه و غدد لنفاوی اطراف. در مردان، سیستکتومی رادیکال معمولاً شامل برداشتن 
پروستات و  در زنان، ممکن است شامل برداشتن رحم، تخمدان ها است.دکتر مهراد 
اضافه کرد: سیستکتومی رادیکال را می شود از طریق یک برش در قسمت تحتانی 
ش��کم یا با چندین برش کوچک با استفاده از جراحی رباتیک انجام داد. در طول 
جراحی رباتیک، جراح پشت کنسول در نزدیکی بیمار می نشیند و از کنترل های 
دستی برای حرکت دقیق ابزارهای جراحی رباتیک استفاده می کند.وی بیان کرد: بعد 
از سیستکتومی رادیکال، جراح باید راه جدیدی برای خروج ادرار از بدن شما ایجاد 
کند )راه انحرافی( که یکی از این گزینه ها، بازس��ازی مثانه اس��ت. جراح به وسیله 
قطعه ای از روده شما، یک مخزن کروی شکل به عنوان مثانه جدید ایجاد می کند که 
در داخل بدن شما قرار می گیرد و به مجرای ادرارتان متصل می شود. مثانه جدید به 
اکثر افراد اجازه می دهد تا به طور طبیعی ادرار کنند. تعداد کمی از افراد در تخلیه 
مثانه جدید مشکل دارند و ممکن است بصورت دوره ای نیاز به سوند )برای تخلیه 
تمام ادرار از مثانه جدید( داشته باشند.این متخصص اورولوژی گفت: در درمان نوع 
مجرای ایلئال، جراح با استفاده از قطعه ای از روده تان، یک لوله )مجرای روده ای( ایجاد 

می کند که این لوله از حالب ها )که کلیه ها را تخلیه می کند(، به سمت خارج از بدن 
شما می رود؛ یعنی جایی که ادرار به درون کیسه اروستومی که آن را می پوشید )روی 
شکم (، تخلیه می شود.وی خاطرنشان کرد: در طول روش انحراف ادرار به نام مخزن 
ادرار قاره ای، جراح از بخشی از روده تان برای ایجاد یک کیسه کوچک در داخل بدن 
به عنوان مخزن ادرار، استفاده می کند. شما هر روز چند بار با استفاده از سوند ادرار را 
از درون این مخزن و از طریق سوراخی که در شکم تان ایجاد شده، تخلیه می کنید.

دکتر مهراد توضیح داد: درشیمی درمانی داروهایی استفاده می شود که سلول های 
سرطانی را از بین می برد. روش شیمی درمانی برای سرطان مثانه معمولاً شامل دو 
یا چند داروی شیمیایی است که به صورت ترکیبی و به روش های مختلفی استفاده 
می  شوند که عبارتند از اینکه از طریق ورید )داخل وریدی(، وارد کردن مستقیما دارو 
به مثانه. این متخصص اورولوژی افزود: شیمی درمانی داخل وریدی اغلب قبل از 
جراحی برداش��تن مثانه و برای افزایش ش��انس درمان سرطان استفاده می شود. 
همچنین ممکن است از شیمی درمانی برای کشتن سلول های سرطانی که ممکن 
است بعد از جراحی هنوز در بدن مانده باشند، استفاده شود. در شرایط خاص، شیمی 
درمانی ممکن اس��ت با پرتودرمانی ترکیب ش��ود.وی ادامه داد: روش وارد کردن 
مستقیما دارو به مثانه، لوله ای از طریق مجرای ادرار مستقیماً به مثانه وارد می شود و 
قبل از تخلیه ادرار، داروی شیمیایی برای مدت زمان معینی در آنجا قرار می گیرد. از 
این روش می شود به عنوان درمان اولیه برای سرطان سطحی مثانه استفاده کرد، 
جایی که سلول های سرطانی فقط پوشش مثانه را تحت تأثیر قرار داده اند. دکتر مهراد 
تشریح کرد: پرتودرمانی از پرتوهای انرژی پرقدرت مثل اشعه ایکس و پروتون برای 
از بین بردن سلول های سرطانی استفاده می کند که برای سرطان مثانه معمولاً از 
دستگاهی ارائه می شود که در اطراف بدن حرکت و پرتوهای انرژی را به نقاط دقیق 
آن ارس��ال می کند.این متخصص اورولوژی مطرح ک��رد: گاهی اوقات برای درمان 
سرطان مثانه در شرایط خاص، پرتودرمانی با شیمی درمانی ترکیب می شود؛ مثل 
زمانی که جراحی گزینه مناسب یا مطلوبی نیس��ت.وی توضیح داد: ایمونوتراپی 
سرطان مثانه، یک درمان دارویی است که به سیستم ایمنی بدن کمک می کند تا با 
سرطان مبارزه کند. ایمونوتراپی را می شود به روش های مختلفی انجام داد که عبارتند 
از اینکه مستقیماً وارد مثانه می شود )درمان داخل مثانه ای( و از طریق ورید )داخل 
وریدی(.دکتر مهراد ادامه داد: ایمونوتراپی داخل مثانه ممکن است بعد از برداشتن 
تومور مثانه از طریق مجرای ادرار برای سرطان های کوچک مثانه که هنوز به لایه های 
عضلانی عمیق تر مثانه نرسیده، توصیه شود. در این درمان از باسیل کالمت گورین 
استفاده می کند که به عنوان واکسنی برای محافظت در برابر سل ساخته شده است. 
این باسیل باعث واکنش سیستم ایمنی می شود تا سلول های مبارزه کننده با میکروب 
را به سمت مثانه هدایت کند. این متخصص اورولوژی افزود: ایمونوتراپی را می شود 
به صورت داخل وریدی برای درمان سرطان مثانه پیشرفته یا سرطان عود یافته بعد 
از درمان اولیه، انجام داد. چندین داروی ایمونوتراپی در دسترس است که به سیستم 
ایمنی کمک می کنند تا سلول های سرطانی را شناسایی کرده و با آنها مبارزه کند. 
وی گفت: داروهای درمان هدفمند بر روی ضعف های خاص موجود در سلول های 
س��رطانی تمرکز می کنند. با هدف قرار دادن این نقاط ضعف، درمان های دارویی 
هدفمند می توانند باعث مرگ سلول های سرطانی شوند و ممکن است سلول های 
سرطانی قبلا آزمایش شوند تا معلوم شود که آیا درمان هدفمند برای شان مؤثر هست 
یا خیر.دکتر مهراد اضافه کرد: به طور کلی در صورتی که سایر درمان ها کمکی نکرده 
باشند، درمان هدفمند ممکن است گزینه ای برای درمان سرطان پیشرفته مثانه باشد.

این متخصص اورولوژی ابراز داشت: در شرایط خاص، افراد مبتلا به سرطان مهاجم 
عضلانی مثانه که نمی خواهند برای برداشتن مثانه تحت عمل جراحی قرار بگیرند، 
ممکن اس��ت ترکیبی از درمان ها را امتحان کنند. این رویکرد که به عنوان درمان 
س��ه گانه شناخته می شود، ترکیبی از برداشتن تومور مثانه از طریق مجرای ادرار، 
شیمی درمانی و پرتودرمانی است.وی می گوید: جهت درمان ابتدا، جراح شما یک 
روش برداشتن تومور مثانه از طریق مجرای ادرار را انجام می دهد به این خاطر که تا 
آنجا که ممکن است سرطان را از مثانه شما خارج و در عین حال عملکرد مثانه را 
حفظ کند. پس از برداشتن تومور مثانه از طریق مجرای ادرار، شما تحت یک رژیم 
شیمی درمانی همراه با پرتودرمانی قرار می گیرید. دکتر مهراد ادامه داد: اگر پس از 
انجام درمان تریمودالیته، تمام سرطان از بین نرفته باشد یا سرطان مهاجم عضلانی 
دوباره برگردد، پزش��ک ممکن اس��ت سیس��تکتومی رادیکال را توصیه کند. این 
متخصص اورولوژی هشدار داد: سرطان مثانه حتی بعد از درمان موفقیت آمیز ممکن 
است عود کند لذا به همین دلیل، افراد مبتلا به سرطان مثانه تا سال ها بعد از درمان 
موفقیت آمیز به آزمایش های بعدی نیاز دارند. اینکه چه آزمایشاتی و چند وقت یکبار 
انجام می دهید بستگی به نوع سرطان مثانه شما و نحوه درمان آن و سایر عوامل دارد.

وی عنوان کرد: به طور کلی، در چند سال اول پس از درمان سرطان مثانه پزشکان 
آزمایشاتی را برای بررسی داخل مجرای ادرار و مثانه )سیستوسکوپی( هر سه تا شش 
ماه توصیه می کنند. بعد از چند سال نظارت و عدم تشخیص عود سرطان، ممکن 
است تنها یک بار در سال نیاز به معاینه سیستوسکوپی داشته باشید. پزشک شما 
ممکن است آزمایش های دیگری را هم در فواصل منظم توصیه کند.وی بیان کرد: 
زندگی با این نگرانی که سرطان مثانه شما ممکن است عود کند می تواند این احساس 
را در شما ایجاد کند که گویی کنترل چندانی بر آینده خود ندارید. اما در حالی که 
هیچ راهی برای اطمینان از عدم عود سرطان مثانه وجود ندارد، می توانید اقداماتی را 
برای مدیریت استرس خود انجام دهید.این متخصص اورولوژی خاطرنشان کرد: پس 
از درمان سرطان مثانه با گذشت زمان خواهید یافت که چه چیزی برای شما مفید 
است، اما تا آن زمان می توانید برنامه ای از آزمایشات بعدی را دریافت کنید و به هر 
قرار ملاقات بروید، از خود مواظبت کنید تا در صورت بازگشت سرطان آمادگی مبارزه 
با آن را داشته باشید و با سایر افراد مبتلا به سرطان مثانه صحبت کنید.دکتر مهراد 
در پایان گفت: اگر علائمی مثل مشاهده خون در ادرار، شما را نگران کرده با پزشک 
خانواده خود مشورت کنید. او ممکن است آزمایش ها و روش هایی را برای بررسی 
علائم و نشانه های شما پیشنهاد کند. اگر پزشک مشکوک باشد که شما ممکن است 
سرطان مثانه داشته باشید، ممکن است به یک پزشک متخصص شما را ارجاع تان 

بدهد.

در گفتگوی آفتاب یزد با متخصصان مطرح شد 

علایم سرطان مثانه را جدی بگیرید 
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ادامه از صفحه اول:
گروه هفت که دهه ها به دلیل مذاکرات بی اثرش تحقیر می شد، حالا 
با عنوانی ظاهرشده که جیک سالیوان؛ مشاور امنیت ملی بایدن، به 
آن اطلاق کرده: »کمیته راهبری جهان آزاد«. چین و روســیه حتی 
اگر پیمان رســمی امضاء نکرده باشــند در حال نزدیک شــدن به 
یکدیگر هستند. خلاقانه ترین و پویاترین شکل همکاری بین المللی، 
گروه های کوچک جدید هستند همانند گفتگوی چهارجانبه امنیتی 
و پیمان استرالیا-بریتانیا-ایالات متحده. این ائتلاف ها، زیرک و عمل گرا 
هستند که بر فلج چندجانبه غلبه می کنند و درعین حال از اتحادهای 
رسمی تر دوری می گزینند. این انعطاف پذیری به ویژه برای کشورهایی 
مانند هند که مشتاق حفظ خودمختاری استراتژیک خود هستند؛ 
حتی در شــرایطی که به سمت همسویی نزدیک تر با غرب حرکت 
می کند، جذاب است. بخش های بزرگی از جهان البته همچنان خارج 
از بلوک های قدرت قدیمی و جدید باقی مانده اند. ضعف اتحادها اما در 
جنوب جهانی احتمالاً یک ویژگی است؛ نه یک نقص تا زمانی که این 
کشورها بر توسعه متمرکز هستند ممکن است به نفعشان باشد که از 
همسویی اجتناب کنند و اجازه دهند که دو اردوگاه ژئوپلیتیکی برای 
منافع خود تلاش کنند. همکاری بین آفریقا و آمریکای لاتین به دلیل 
فقدان بازیگران استراتژیک جاه طلب وجود ندارد. پس از هند، عربستان 

سعودی و ترکیه فهرست بازیگران قدرتمند کمرنگ می شود.

۱(آمریکادررفتوبرگشت
جنگ اوکراین به اعتبار آمریکا، کل اروپا را گرد هم آورده اســت. در 
 self-inflicted( جاهای دیگر؛ اما جهان از زخم های خودســاخته
wounds( رنج می برد: ناتوانی در رســیدگی به بدهی های فزاینده، 
قحطی و فقر در کشورهای آفریقایی با درآمد کم و متوسط، ناتوانی در 
هماهنگی واکنش های عادلانه به کرونا و بن بست در یافتن پول برای 
مقابله با بزرگ ترین بحران وجودی همه بشر؛ یعنی تغییر اقلیم. این 
بحران ها جهان درحال توسعه را نه تنها متحیر، بلکه به خاطر شکست 
غرب در رهبری آن ها، خشمگین نیز کرده است. هر کاری که جامعه 
بین المللی انجام داده نصفه نیمه بوده و معمولاً خیلی دیر. اجازه داده که 
مردم به دلیل کمبود واکسن بمیرند، به دلیل کمبود غذا از گرسنگی 
بمیرند و به دلیل انفعال در مورد تغییرات اقلیم و فجایع بعدازآن رنج 

ببرند.
رهبــران ایالات متحده دریافته اند که رویکردهای قدیمی نمی توانند 
 )Washington Consensus( »کارساز باشند. »اجماع واشنگتن
کــه زمانی غالب بــود، اکنــون از حمایت کمی برخوردار اســت. 
جیک ســالیوان؛ مشــاور امنیت ملی ایالات متحــده، در ماه آوریل 
ســخنرانی داشت که لری ســامرز؛ اقتصاددان، این سخنرانی را »با 
 the most( »دقت ترین توضیح فکری توسعه یافته از فلسفه دولت
 carefully intellectually developed exposition of
the administration’s philosophy( نامید. ســالیوان در این 
ســخنرانی ســاختارهای جهانی )global structures( در حال 
فروپاشــی و پارتنون گونه )Parthenon-like( را به باد ســرزنش 
گرفــت. او اما نوید بیشــتری در اقدامات هدفمنــد و به طور دقیق 
هدایت شــده ای چون ترتیبات جهانی پیشــنهادی در مورد فولاد و 
 Global Arrangement on Sustainable( آلومینیوم پایــدار
Steel and Aluminum(، چارچــوب اقتصادی هند و اقیانوس 
 Indo-Pacific Economic Framework( آرام بــرای رفــاه
for Prosperity( و مشــارکت آمریکا برای شــکوفایی اقتصادی 
 )Americas Partnership for Economic Prosperity(
می دید. ســالیوان تنها اشاره ای گذرا به نیاز به اصلاح بانک جهانی و 
سازمان تجارت جهانی کرده و هیچ اشاره ای به صندوق بین المللی پول، 
سازمان ملل یا سازمان جهانی بهداشت نکرده بود، درحالی که جانت 
یلن؛ وزیر خزانه داری ایالات متحده سخنرانی هایی را به این موضوع 
اختصــاص داده بود؛ اگرچه به مجمــع برتر همکاری های اقتصادی 
 premier forum for international economic( بین المللی
cooperation( که همانند گروه بیست در سال ۲۰۰۹ بنیان گذاری 
شــده، حتی در حد بررسی نام نیز نپرداختند. اگر به این سخنرانی 
به چشــم بیانیه ای نگاه کنیم که از یک »سیاست صنعتی مدرن« 
)modern industrial policy( کــه نیاز فزاینده آمریکا را برای 
تبدیل امنیت به عاملی تعیین کننده در جهت گیری اقتصادی خود 
یادآور می شــود در آن صورت از گفته سالیوان نمی توان ایراد گرفت. 
گفته او اما پیش تر به عنوان بیانیه ای از »سیاست اقتصادی بین المللی« 
)international economic policy( و نه فقط »سیاست صنعتی 
داخلی« )domestic industrial policy( تبلیغ می شد و در این 
میان چیزی نادیده گرفته شده بود. این سخنرانی جامع در مورد روابط 
بین الملل ایالات متحده با هر برنامه ای برای جهانی سازی مدیریت شده 
)managed globalization( فاصله داشــت. به نظر می رسد که 
ایالات متحده، رهبر بلامنازع نهادهای جهانی ۸۰ ســاله ای که برای 
تقویت همکاری های بین المللی طراحی شده اند، خود را از بحث جدی 
در مورد ارتباط و اصلاحات بالقوه آن ها کنار می کشــد. ازآنجایی که 
جنگ های تجاری به جنگ های فناوری و جنگ های سرمایه تبدیل 
می شوند و حتی تا بدان جا تهدیدکننده می شوند که به نوع جدیدی 
از جنگ سرد اقتصادی تبدیل شود که مشخصه سیستم های جهانی 
رقیب است، آمریکا که عموماً در دنیای تک قطبی چندجانبه گرا بود 
)multilateralist in a unipolar world( به یک جانبه گرایی در 
 )unilateralism in a multipolar world( جهان چندقطبی

نزدیک تر می شود.
ما نمی توانیم سیاست بین المللی را صرفاً به مجموع روابط منطقه ای و 
دوجانبه تقلیل دهیم. اگر یک بحران جهانی مالی دیگر رخ دهد چه 
اتفاقی می افتد؟ گوردون بروان؛ وزیر خارجۀ ســابق بریتانیا، در فارن 
پالیسی چنین پاسخ می دهد که یک کشتی در دریاهای طوفانی نیاز به 
لنگرهای ثابت دارد و امروز هیچ لنگری وجود ندارد. جهان قبلاً توسط 
هژمونی ایالات متحده لنگرانداخته بود. ما اکنون آن روزهای تک قطبی 
را پشت سر گذاشــته ایم. پس از یک عصر تک قطبی، اما یک عصر 
 multipolar( چندقطبی در پی می آید که به یک لنگر چندقطبی
anchor( هــم نیاز دارد. این لنگر و ثباتی که فراهم می آورد باید بر 
 reformed multilateral( پایه نهادهای چندجانبه اصلاح شــده
institutions( بنا شود. درواقع چنین بازنگری در معماری جهانی 
تنها راه برای ترمیم یک نظم لیبرال جهانی است که اکنون نه جهانی 
است، نه لیبرال و نه منظم و تنها راه برای غلبه بر رکود ژئوپلیتیکی 

است که دنیایی از نافرمانی را به ارمغان آورده است.
 multilateral reform( دســتور کار اصلاحــات چندجانبــه 
agenda( از اهمیت بیشتری برخوردار است؛ زیرا نظم های جهانی 

جایگزینی )alternative world orders( که مفسران انتظارش 
را دارند به سختی فراگیرند و درنتیجه قابل اجرا نیستند. منطقه آزاد 
 )U. S. -led free trade zone( تجاری تحت رهبری ایالات متحده
نه تنها از ســوی کسانی که از آن کنار گذاشته شده اند، بلکه از سوی 
کنگره ایالات متحده که محافظه کارتر اســت هم مورد مخالفت قرار 
 ،)coalition of democracies( می گیرد. ائتلافی از دموکراسی ها
طبق تعریف، باید متحدان ایالات متحده از رواندا و بنگلادش گرفته تا 
سنگاپور و عربستان سعودی را کنار بگذارد، کاری که واشنگتن از انجام 
 Concert of Great( »آن بیزار است و »همنوایی قدرت های بزرگ
Powers( مشابه »همنوایی اروپای« )Concert of Europe( پس 
از ۱۸۱۵ یا گروه دو که فقط شــامل ایالات متحده و چین می شــود 
نیز واکنش خشمگینانه ای را از سوی اکثر ۱۹۰ کشور عجیب وغریب 
جهان برمی انگیزد. باشگاه ها )clubs(، بزرگ یا کوچک، ثبات لازم را 
به جهان نخواهند داد و برای جلوگیری از لغزش به سوی آینده »یک 
جهان، دو سیستم« )one world, two systems(، یک سیستم 
 )reinvigorated multilateral system( چندجانبه تقویت شده

روشی بسیار بهتر خواهد بود.
۱ -۱( جاه طلبی های شی

رئیس جمهور چین، شــی جین پینگ، مزایایــی را که تغییر قدرت 
ژئوپلیتیکــی برای پکن به ارمغــان دارد، به خوبــی درک می کند. 
درســت همان طور که ایالات متحده از چندجانبه گرایی به ســمت 
دوجانبه گرایی و منطقه گرایی حرکت کــرده، چین نیز ایده فراگیر 
جدید خود را درصحنه جهانی معرفی کرده اســت. یک دهه پیش 
چین بر ساختارهای منطقه ای مانند »ابتکار کمربند و راه« که موفق 
به جذب ۱۴۹ عضو شــده و بانک سرمایه گذاری زیرساخت آسیا با 
۱۰۶ عضو، ازجمله کشــورهای اروپایی، بریتانیا و کانادا، تمرکز کرد. 
ایالات متحده از پیوســتن به آن خودداری کرده و این تصور را ایجاد 
کرده که به هیچ باشــگاهی که آن را رهبری نکند نخواهد پیوست. 
با توجه به این موضوع تمرکز چین به ســمت ابتکارات بین المللی 
 New Development( مشــترک، ازجمله بانک توســعه جدید
Bank( و گروه بریکس شامل برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای 
جنوبی تغییریافته است. اکنون چین جهانی شده و به تنهایی با »ابتکار 
عمل امنیت جهانی« )Global Security Initiative( و »ابتکار 
تمدن جهانی« )Global Civilization Initiative( دست به کار 
شده است. این ابتکارات با تمرکز بر اقدام مشترک بر جنایت، تروریسم 
و امنیت داخلی، آنچه را که چین موفقیت اولین برنامه جهانی کاملًا 
 Global Development( »مستقل خود، »ابتکار توسعه جهانی
Initiative( می داند، دنبال می کنند. هر سه ابتکار اگرنه در واقعیت 
اما در لفاظی بیشتر شبیه پارتنون و قطعاً ساختارمندتر و جاه طلبانه تر 
 »GDI هستند. پیش تر درمجموع حدود ۶۰ کشور به »گروه دوستان
ملحق شــده اند. در کتاب »ظهور چین در جنوب جهانی« دان سی 
مورفــی هم به تفصیل آمده که چین از ایــن ابتکارات جهانی برای 
ایجاد حوزه های نفوذی استفاده می کند که می تواند روزی به یک نظم 
جهانی رقیب تبدیل شود. این افزایش در تعامل جهانی چین، گذر از 
تبلیغات چین نیست؛ بلکه تلاشی پایدار از سوی شی، نمایش عمدی 
جاه طلبی سیاسی و تلاشی برای معرفی چین به عنوان مدافع واقعی 
نظم بین المللی است. البته موارد مبهمی هم وجود دارد. درحالی که 
چین از منشــور تعهد به تمامیت ارضی کشــورها و عدم مداخله در 
امور داخلی کشورهای عضو حمایت می کند، در مورد بخش هایی از 
منشور و قطعنامه های بعدی سازمان ملل که بر حقوق بشر، مسئولیت 
حفاظت و اصل خودمختاری تمرکز دارند سکوت می کند؛ و چین برای 
حمایت از احکام صادرشده توسط دیوان بین المللی دادگستری و دیوان 
کیفری بین المللی یا کنوانسیون سازمان ملل متحد در مورد حقوق 

دریاها، کاری انجام نمی دهد.
 the great( »فراخوان شــی بــرای »رویش بــزرگ ملت چیــن
rejuvenation of the Chinese nation( رهیافتی است برای 
تبدیل شــدن چین به قدرت برتر جهانی تا ســال ۲۰۴۹ و صدمین 
سالگرد پیروزی کمونیست ها در جنگ داخلی چین. لازمه تحقق این 
هدف بازگرداندن تایوان تحت کنترل پکن اســت. به قول او »اتحاد 
 )complete unification of the motherland( کامل میهن
باید محقق شود و محقق خواهد شد«. به همین منظور، شی به ارتش 
چین دســتور داده تا سال ۲۰۲۷ برای حمله موفقیت آمیز به تایوان 
آماده باشد و متعهد شده که ارتش چین را تا سال ۲۰۳۵ مدرن کرده 
و آن را به یک نیروی »کلاس جهانی« )world-class( تبدیل کند.
رابرت گیتس؛ وزیر دفاع سابق آمریکا، براین نظر است که شی معتقد 
است که تنها با تصرف تایوان می تواند موقعیتی را برای خود تضمین 
کند که طی آن با مائو تسه تونگ به عنوان اسطوره حزب کمونیست 
چین قابل مقایسه باشد. آرزوها و احساسات شخصی شی جین پینگ، 
خطر بزرگ جنگ را به همراه دارد. همان طور که پوتین در اوکراین 
اشــتباه محاســباتی کرد، خطر قابل توجهی نیز وجود دارد که شی 
هم در تایوان چنین اشــتباهی را مرتکب شــود. او تا به اینجای کار 
حداقل سه بار اشتباه محاســباتی کرده است. نخستین اشتباه این 
بود که شی جین پینگ شعار رهبر چین دنگ شیائوپینگ مبنی بر 
 hide your strength,( »قــدرت خود را پنهان کن، وقت بخــر«
bide your time( را کنار گذاشــت. این اقدام شــی دقیقاً همان 
واکنشــی را برانگیخت که دنگ از آن می ترسید. امروز ایالات متحده 
قدرت اقتصادی خود را برای کند کردن رشــد چین بسیج و شروع 
به تقویت و نوســازی ارتش خود کرده و اتحادها و مشــارکت های 
نظامی خود را در آسیا تقویت کرده است. دومین اشتباه محاسباتی 
بزرگ شی، چرخش به چپ )leftward swing( در سیاست های 
اقتصادی بود. این اقدام یک تغییر ایدئولوژیکی بود که در سال ۲۰۱۵ 
آغاز شد و در کنگره ملی حزب کمونیست چین در سال ۲۰۲۲ نیز 
تقویت شد. سیاست های او، از واردکردن حزب به مدیریت شرکت ها 
گرفته تا اتکای فزاینده به شرکت های دولتی، به شدت به اقتصاد چین 
آســیب رسانده است. سومین اشتباه بزرگ، سیاست »کووید صفر« 
)zero COVID( بود. همان طور که آدام پوسن، اقتصاددان نوشته 
است این اقدام شی، »سایه قدرت خودسرانه حزب کمونیست چین 
را بر فعالیت های تجاری، ازجمله فعالیت های کوچک ترین بازیگران، 

قابل مشاهده و ملموس کرد«.
چیــن ضعف های نظامی و اقتصادی جــدی دارد. ارتش چین هیچ 
تجربه جنگی ندارد. آقای شی این وضعیت را »بیماری صلح« می نامد. 
جدی ترین درگیــری این ارتش در چهار دهه گذشــته به قتل عام 
شهروندانش در میدان تیان آن من در سال ۱۹۸۹ مربوط می شود. چین 
جهش های فناوری زیادی از موشک های فوق صوت تا جنگنده های 
رادارگریز داشته است؛ اما صنایع نظامی آن در حوزه هایی مانند موتور 
هواپیما و کشتی عقب افتاده تر و متکی به قطعات خارجی است. تحریم 
نیمه رســاناها و قطعات از جانب آمریکا به این کشور اجازه نمی دهد 
خود را به مرزهای جهانی فناوری برســاند. با وجود پاک سازی های 
بی پایان هنوز فساد گسترده است. به همین دلیل ژنرال لی شانگ فو، 
وزیر دفاع، امسال فقط پس از چند ماه خدمت عزل شد. ضعف های 
نظامی چین با ضعف های اقتصادی آن همراه هستند. بحران املاک و 
دشمنی شدید حزب کمونیست با بخش خصوصی و سرمایه خارجی 
موانعی بر سر راه رشد به شمار می روند. به گفته صندوق بین المللی 
 پول، تولید ناخالص داخلی چین امســال ۵/۴ و در سال ۲۰۲۸ فقط 
۳/۵ درصد رشد خواهد کرد. برای اولین بار پس از سال ۱۹۹۸، در سه 

ماه سوم ۲۰۲۳ سرمایه گذاری بنگاه های چندملیتی در چین منفی 
شد. اقتصاد ۱۸ تریلیون دلاری چین اقتصادی بزرگ است؛ اما با وجود 
جمعیت بیشتر احتمال اندکی وجود دارد که تولید ناخالص داخلی آن 
تا اواسط قرن از آمریکا بیشتر شود. چین علاوه بر ضعف های نظامی و 
اقتصادی مشکل عمیق تری دارد: سلطه نظام خودکامه آقای شی که 
اجازه هیچ نوع مناظره و اظهارنظر سیاسی داخلی را نمی دهد. درنتیجه 
فرآیند تصمیم گیری رو به نابودی گذاشته است. وفاداران به حکومت 
فن سالاران اقتصادی را به حاشیه رانده اند. ارتش آزادی خلق یک چهارم 
از زمان خود را به مطالعات سیاسی اختصاص داده است و اندیشه آقای 
شی درباره تقویت نظامی را به دقت بررسی می کند. ایدئولوژی آقای 
شی آن است که باید همیشه همه چیز را کنترل کند. حاکمیت فردی 
هم برای چین و هم برای جهان نامناســب و خطرناک است. نشریه 
اکونومیست می نویسد که آقای شی در غیاب مشاوره صحیح ممکن 
است همانند پوتین دچار سوء محاسبه شود. البته او می داند در صورت 
حمله به تایوان و ناتوانی در فتح آن قدرت را از دست خواهد داد؛ اما 
یک چیز آشکار است: با وجود چند مورد دیپلماسی سازنده از قبیل 
ازسرگیری تماس های وزیران با آمریکا، تعهد آقای شی برای تضعیف 

ارزش های لیبرال در سطح جهان پایانی ندارد.
به رغم محاسبات اشتباه شی و مشکلات داخلی فراوان کشورش، چین 
همچنان چالش بزرگی بــرای ایالات متحده ایجاد خواهد کرد. ارتش 
چین قوی تر از همیشــه است. چین اکنون تعداد کشتی های جنگی 
بیشتری نسبت به ایالات متحده دارد )اگرچه آن ها از کیفیت پایین تری 
برخوردارند(. این کشور هم قدرت نظامی متعارف و هم قدرت هسته ای 
خود را مدرن و بازســازی کرده اســت و سعی کرده قدرت هسته ای 
راهبردی خود را تقریباً دو برابر کند. چین سیستم فرماندهی و کنترل 
خــود را ارتقا داده و در حال تقویت توانمندی های خود در عرصه فضا 
و فضای سایبری است. چین علاوه بر تحرکات نظامی خود، استراتژی 
جامعی را با هدف افزایش قدرت و نفوذ خود در ســطح جهانی دنبال 
کرده است. چین اکنون بزرگ ترین شریک تجاری برای بیش از ۱۲۰ 
کشور ازجمله تقریباً همه کشورهای آمریکای جنوبی است. بیش از 
 Belt and( »۱۴۰ کشور به عنوان شرکت کننده در »طرح کمربند و راه
Road Initiative(؛ برنامه توسعه زیرساخت گسترده چین، ثبت نام 
کرده اند و چین اکنون مالک، مدیر و یا ســرمایه گذار در بیش از ۱۰۰ 
بندر در حدود ۶۰ کشــور جهان است. تکمیل این روابط اقتصادی در 
حال گسترش، به معنای ایجاد یک شبکه تبلیغاتی و رسانه ای فراگیر 
برای چین اســت. هیچ کشوری بر روی زمین دور از دسترس حداقل 
یک ایستگاه رادیویی چینی، کانال تلویزیونی یا سایت خبری آنلاین 
چینی نیســت. پکن از طریق این رسانه ها و سایر رسانه ها به اقدامات 
و انگیزه های آمریکا حمله می کند، ایمان به نهادهای بین المللی را که 
ایالات متحده پس از جنگ جهانی دوم ایجاد کرد، از بین می برد و برتری 
فرضی مدل توسعه و حکمرانی خود را تبلیغ می کند و همه این اقدام با 

این هدف انجام می شود که موضوع زوال غرب را در اذهان جا بیندازد.
نشریه اکونومیست در رابطه با این پرسش که »آمریکا چه پاسخی باید 
بدهد؟« می نویسد که به گفتۀ صندوق بین المللی پول، تلاش برای فلج 
کردن اقتصاد چین از طریق به انزوا کشاندن آن تولید ناخالص داخلی 
جهانی را تا هفت درصد کاهش خواهد داد. بســتن مرزهای آمریکا 
بر روی اســتعدادهای چینی هم نوعی خودزنی خواهد بود. سیاست 
به شدت خصمانه هم می تواند به شبکه متحدان آمریکا آسیب بزند. 
از همه بدتر، شــتاب زدگی در اقدامات نظامی هم می تواند از جانب 
آقای شــی مقدمه ای برای جنگ تلقی شود یا او به این نتیجه برسد 
که در صورت کوتاه آمدن شانس الحاق تایوان به سرزمین اصلی؛ چه 
صلح آمیز و چه به زور را برای همیشه از دست خواهد داد. به جای همه 
این ها آمریکا باید سیاست درازمدت خود را در قبال چین متوازن کند. 
از جنبه اقتصادی این امر به معنای گشودن درها خواهد بود؛ نه به انزوا 
کشاندن چین. صادرات فناوری های دارای کاربرد نظامی به چین باید 
محدود شوند؛ اما تعرفه های سنگین و سیاست صنعتی که در دوران 
ترامپ آغاز شد و در زمان بایدن ادامه یافت مطلوب نیستند. آمریکا 
باید برای حفظ برتری اقتصادی و فناوری خود برخلاف چین همچنان 
درها را باز نگه دارد. از جنبه نظامی هم آمریکا باید به دنبال بازدارندگی 
باشــد. دولت بایدن به درستی سلاح بیشــتری به تایوان فروخت، 
نیروهایش را در آسیا افزایش داد و اتحادهای دفاعی را در آنجا تقویت 
کرد؛ اما آمریکا باید از مسابقه هسته ای یا حمایت رسمی از استقلال 
تایوان پرهیز کند. برخورد با چین به بررسی واقع بینانه قابلیت های آن 
نیاز دارد. خبر خوب آن اســت که ضعف های آن کشور و اشتباهات 
آقای شی به غرب زمان می دهد تا برای مقابله با تهدیدها آماده باشد.

ازنظر گوردون بروان نیز ضرورت پاسخ منطقی واضح است. ایالات متحده 
به جای عقب نشینی بیشتر باید با حمایت از یک چندجانبه گرایی جدید 
به نظم جهانی در حال تغییر واکنش نشان دهد نه چندجانبه گرایی 
قدیمی که هژمونی بی چون وچرای ایالات متحده و صدور دستور به 
متحدان و درخواســت کمک کنندگان را در دستور کار داشت. یک 
چندجانبه گرایــی جدید با اقناع و نه دیکته و مبتنی بر واقعیت های 
اقتصاد جهانی ما، مــردم را از طریق اصلاح نهادهای بین المللی که 

ایالات متحده پتانسیل رهبری آن ها را دارد گرد هم می آورد.
۱ -۲( قمار پوتین

زبیگنیو برژینسکی؛ مشاور امنیت ملی سابق ایالات متحده، زمانی گفته 
بود: »روسیه بدون اوکراین، دیگر امپراتوری نیست.« پوتین قطعاً با این 
دیدگاه موافق است. پوتین برای احیای امپراتوری ازدست رفته روسیه، 
در سال ۲۰۱۴ و بار دیگر در سال ۲۰۲۲ به اوکراین حمله کرد. این 
ماجراجویی دوم او به جای ایجاد شکاف در ناتو و تضعیف این سازمان، 
هدف جدیدی را به این ائتلاف هدیه کرد و فنلاند و به زودی سوئد هم 

به این ائتلاف خواهند پیوست.
رابرت گیتس؛ وزیر دفاع سابق آمریکا، براین نظر است که ازنقطه نظر 
استراتژیک، حسب اظهار وضعیت روسیه در حال حاضر بسیار بدتر از 
وضعیت قبل از حمله به اوکراین است. ازنظر اقتصادی، فروش نفت به 
چین، هند و سایر کشورها بسیاری از تأثیرات منفی مالی تحریم ها 
بر روسیه را جبران کرده است و کالاهای مصرفی و فناوری از چین، 
ترکیه و سایر کشورهای آسیای مرکزی و خاورمیانه تا حدی جایگزین 
کالاهایی شده است که زمانی روسیه از غرب وارد می کرد. بااین حال، 
روسیه تقریباً توسط همه دموکراسی های توسعه یافته تحت تحریم های 
فوق العاده قرارگرفته است. شرکت های غربی بی شماری سرمایه های 
خود در روسیه را بیرون کشیده و این کشور را ترک کرده اند؛ ازجمله 
شرکت های بزرگ نفت و گاز که فناوری شان برای حفظ منبع درآمد 
اصلی روسیه ضروری است. هزاران متخصص و کارآفرین جوان فناوری 
از روسیه فرار کرده اند. پوتین با حمله به اوکراین، آینده کشورش را به 

حراج گذاشته است.
در مورد ارتش روسیه گیتس بر این نظر است که اگرچه جنگ به طور 
قابل توجهی نیروهای متعارف ارتش این کشور را تنزل داده است اما 
مسکو بزرگ ترین زرادخانه هسته ای جهان را حفظ کرده است. به لطف 
توافقنامه های کنترل تسلیحات، این زرادخانه فقط شامل چند سلاح 
هسته ای راهبردی مستقرشده، بیشتر ازآنچه ایالات متحده در اختیار 
دارد، می شود؛ اما روسیه ده برابر تسلیحات هسته ای تاکتیکی دارد که 

به حدود هزار و ۹۰۰ عدد می رسد.
باوجوداین زرادخانه هســته ای بزرگ، گیتس چشم انداز پیش روی 
پوتین را تاریک می بیند. با از بین رفتن امیدهای او برای فتح سریع 
اوکراین، به نظر می رسد او روی یک بن بست نظامی سخت حساب باز 

می کند تا اوکراینی ها را خسته کند. او بر روی این تصور قمار کرده که 
تا بهار یا تابستان آینده، مردم اروپا و ایالات متحده از حفظ وضع موجود 
خسته شوند. پوتین ممکن است مایل باشد به عنوان یک جایگزین 
موقت برای فتح اوکراین، به سمت فلج کردن اوکراین حرکت کند؛ 
اوکراین کشــوری در حال خراب شدن است، صادراتش کاهش یافته 
و کمک های خارجی به اوکراین به طور چشــمگیری کم شده است. 
پوتین می خواســت اوکراین را به عنوان بخشی از امپراتوری روسیه 
تصرف کند. او همچنین از اوکراین دموکراتیک، مدرن و مرفه به عنوان 
الگوی جایگزین برای روس های همسایه می ترسید. او گزینه اولی را 
نخواهد داشت؛ اما ممکن است باور داشته باشد که می تواند از وقوع 

گزینه دوم جلوگیری کند.
گیتس به صراحت می گوید که تا زمانی که پوتین در قدرت اســت، 
روسیه دشمن ایالات متحده و ناتو باقی خواهد ماند. او از طریق فروش 
تسلیحات و کمک های امنیتی و فروش با تخفیف نفت و گاز، روابط 
جدیدی را در آفریقا، خاورمیانه و آســیا ایجاد می کند. او به استفاده 
از تمــام ابزارهای موجود برای ایجاد تفرقه در ایالات متحده و اروپا و 
تضعیف نفوذ ایالات متحده در جنوب جهانی ادامه خواهد داد. او که 
به واسطه شراکتش با شی جسارت بیشتری یافته و مطمئن است که 
زرادخانه هسته ای مدرن شده اش مانع از اقدام نظامی علیه روسیه شود، 
به ایجاد چالش های تهاجمی در قبال ایالات متحده ادامه خواهد داد. 
پوتین قبلاً یک اشتباه تاریخی انجام داده است. هیچ کس نمی تواند 

مطمئن باشد که بار دیگر اشتباهی مرتکب نخواهد شد.

۲(چندجانبهگراییجدیددرنهادهایجهانی
واشــنگتن هنوز به طور کامل دامنه و قدرت سه تغییر ژئوپلیتیک 
)seismic geopolitical shifts( را درک نکرده؛ همان تغییراتی 
 great( »که شی آن را »تغییرات بزرگی که در یک قرن دیده نشده
changes unseen in a century( می نامد، تغییراتی که دنیایی 
ازهم پاشــیده و تکه تکه را ایجاد می کنند که دیگر »پکس امریکانا« 
)Pax Americana( در آن وجــود نــدارد؛ و اگــر می خواهیم با 
اختلالات ناشی از تغییرات اقلیم، بیماری های همه گیر، بی ثباتی مالی و 
نابرابری بیش ازحد مبارزه کنیم، چنین جهانی همچنان نیازمند توجه 

به تأمین کالاهای عمومی جهانی است.
اولین تغییر آن اســت که اقتصاد نئولیبرال که به مدت ســه دهه 
مسلط بود، جهانی ســازی را به ارث برد که باز بود؛ اما به اندازه کافی 
فراگیــر )inclusive( نبود. آن نظم اقتصادی کــه در آن نیمی از 
جهان از اســتانداردهای زندگی بالاتری برخوردار بودند؛ اما بسیاری 
در ایالات متحده و غرب دچار رکود بودند، با اقتصاد نئومرکانتیلیستی 
جایگزین می شــود؛ زیرا دولت ها منافع شخصی اقتصادی خود را از 
منظر حفاظت امنیتی بازتعریف می کنند. این گونه می شود که زمانی 
اقتصاد سیاســت را به پیش می برد اکنون سیاست اقتصاد را هدایت 
می کند؛ همان طور که تجارت، فناوری، ســرمایه گذاری و حمایت از 

داده ها در جهان این امر را ثابت می کند.
تغییر دوم در واشــنگتن به خوبی درک نشده و سیاست گذاران نیز 
نتوانســته اند از پیامدهای کامل آن بیدار شــوند؛ زیرا قطعیت های 
۳۰ســاله دنیای تک قطبی جای خــود را به عدم قطعیت های یک 
جهان چندقطبی داده است. البته این جهانی نیست که بتوان آن را 
»چندقطبی« به معنای محدود توصیف کرد که ســه یا چند کشور 
دارای قدرت و موقعیت برابر هستند و بنابراین برخی از نویسندگان 
 partial( »به این نتیجه رسیده اند که هنوز یک »تک قطبی جزئی
unipolarity( وجود دارد؛ برعکس چندقطبی از نوع دنیایی متشکل 
از مراکز متعدد و رقابتی قدرت می باشــد که پیامدهای بزرگی برای 
روابط آینده ایالات متحده در سراســر جهان دارد. این را به شکلی در 
مقاومت نیمی از جهان؛ اکثر کشورهای غیرغربی، در برابر حمایت از 
اوکراین در جنگش علیه روسیه می توان دید. تنها حدود ۳۰ کشور 
علیه مســکو تحریم اعمال می کنند. با این حــال همان طور که در 
 )Striking Asymmetries( »کتاب »عدم تقارن های چشمگیر
اشلی جی. تلیس هم گفته شده، یکی دیگر از معیارهای تهدیدآمیز این 
 group( نوع از چندقطبی که منعکس کننده رشد گروه چندبازیگری
of multiplayers( اســت، تکثیر احتمالی ســلاح های هسته ای 
اســت. اگر ایران به سلاح هسته ای دســت یابد، عربستان سعودی، 
امارات متحده عربی، ترکیه و مصر هم احتمالاً به دنبال ساخت سلاح 
هسته ای خواهند بود. ازآنجایی که زرادخانه تسلیحات هسته ای چین تا 
سال ۲۰۳۵ از حدود ۴۰۰ کلاهک به بیش از ۱۵۰۰ کلاهک افزایش 
می یابد، کره جنوبی و ژاپن هم اگر بخواهند به خودی خود به کشورهای 
دارای سلاح هسته ای تبدیل نشوند، به تضمین های قطعی بیشتری 
از سوی ایالات متحده نیاز خواهند داشت. شاید نگران کننده تر، هند 
است که به طور فزاینده ای نگران قدرت روبه رشد چین است، ازاین رو 
به دنبال دستیابی به طرح های تسلیحات هسته ای قابل اعتماد است، با 
توجه به اینکه قابل اعتمادترین سلاح های این کشور ۱۰۰ برابر کمتر 
از ســلاح های چین بازده دارند. همــه این ها خطر نوع دیگری از اثر 
دومینویی )domino effect( را در قالب تعمیق روابط بین پاکستانِ 

به دنبال سلاح های هسته ای مرگبارتر و چین تشدید می کند.
ســومین تغییر و جابجایی لــرزه ای عمدتاً درنتیجه دور شــدن از 
نئولیبرالیســم و تک قطبی شدگی، از یک هژمون و یک جهان بینی 
 )hyperglobalization( هژمونیک، در جریان است. فراجهانی شدن
که مشخصه بخش اعظم دوران ۲۰ سال گذشته بود در حال جایگزین 
شدن با نوع جدیدی از جهانی شــدن )globalization( است. این 
جهانی زدایی )deglobalization( نیست؛ زیرا تجارت همچنان در 
حال رشد است )نه با سرعت دو برابر اقتصاد جهانی، اما همگام با آن(. 
درواقع، تجارت کالاهای جهانی در سال ۲۰۲۲ به سطوح بی سابقه ای 
رسید. این حتی کند شدن جهانی شــدن )slowbalization( با 
سرعت حلزون هم نیست؛ زیرا زنجیره های عرضه جهانی در خدمات 
دیجیتال بین ســال های ۲۰۰۵ تا ۲۰۲۲ به طور متوسط سالانه ۸.۱ 
درصد رشد داشته، در مقایسه این رقم ۵.۶ درصد برای کالاها بوده است. 
صادرات جهانی خدمات دیجیتال در سال ۲۰۲۲ به ۳.۸ تریلیون دلار 
یا ۵۴ درصد از کل خدمات صادراتی رسید. »جهانی سازی سنگین« 
)Globalization-heavy(؛ این پیش فرض که جهانی ســازی از 
طریق تجارت باعث بهبود وضعیت شهروندان کشور شما می شود، با 
»جهانی سازی ساده« )globalization-lite( جایگزین شده است؛ 
که محدودیت های تجارت ممکن است تضمین بهتری برای حفاظت 

از استانداردهای زندگی ملی باشد.
ازنظر گوردون بروان؛ که در فارن پالیســی منتشــر شده است، یک 
موضوع مشــترک در زیربنای هر ســه تغییر لرزه ای وجود دارد و به 
نظر می رســد که این تحولات جدید را گرد هــم می آورد: این یک 

ناسیونالیسم احیاشــده )resurgent nationalism( است که به 
 country-first( »]بهترین وجه توسط »جنبش های اول کشور ]ما
movements( در سراسر جهان منعکس شده است. حتی به نظر 
 )Buy America( »ِنمی رسد شــعار »]اجناس[ آمریکایی را بخر
 )America First( ِبایدن؛ نسخه ای ضعیف از شعار »اول آمریکا« ی
 )economic nationalism( ترامپ، این ملی گرایی اقتصــادی
را کمرنگ کند. این یک ناسیونالیســم است که شاخصه آن نه تنها 
کنترل های بیشتر روی مرزها، عوارض گمرکی بیشتر و محدودیت های 
مهاجرتی بیشــتر، بلکه جنگ های تعرفه ای، جنگ هــای فناوری، 
جنگ های ســرمایه گذاری، جنگ های یارانه های صنعتی و جنگ 
داده هاست. در سطح جهانی شاهد جنگ های داخلی بیشتر )حدود 
۵۵ جنگ(، جنبش های جدایی طلبانه )حدود ۶۰ جنبش( و دیوارها و 
حصارهای بیشتری هستیم که کشورها را ازنظر فیزیکی جدا می کند 
)تعداد آن ها تا سال ۲۰۱۹ به ۷۰ فقره رسیده، بیش از چهار برابر آن 
در سال ۱۹۹۰(. این ناسیونالیسم احیاشده به شیوه ای حتی تهاجمی تر 
بیان می شود. دولت ها و مردم بیشتر و بیشتر به نبرد بین »ما و آن ها« 
)us and them( فکر می کنند: »خودی ها در مقابل غیرخودی ها« 
)insiders versus outsiders(. این تمرکز جدید بر یک منفعت 
شخصی محدود و نه روشنگرانه، دقیقه در لحظه ای که برای مقابله با 
چالش های جهانی به آن نیاز است، به قیمت همکاری های بین المللی 

تمام شده است.
تکه تکه شدن )fragmentation( هزینه اقتصادی نیز دارد. محققان 
ســازمان تجارت جهانی تخمین زده اند که آینــده »یک جهان، دو 
سیســتم« )one world, two systems( بــا کاهــش تجارت 
بین المللی و کاهش منافع حاصل از تخصص و مقیاس، درآمد واقعی 
را در درازمدت حداقل ۵ درصد کاهش می دهد. کشورهای کم درآمد 
حتی با کاهش ۱۲ درصدی درآمد، آســیب بیشتری خواهند دید و 
هرگونه امید به همگرایی آن ها با اقتصادهای متوسط و با درآمد بالاتر 
را تضعیف خواهد کرد. صندوق بین المللی پول نیز مطالعه مشابهی 
را انجام داده که نشــان می دهد زیان های جهانی ناشــی از تکه تکه 
شــدن تجارت می تواند بین ۲.۰ تــا ۷ درصد تولید ناخالص داخلی 
باشــد. هزینه ها احتمالاً در حســاب وکتاب جداسازی تکنولوژیکی 
)technological decoupling( بیشــتر اســت. این را در نظر 
بگیرید: درحالی که تجارت بین ایالات متحده و اتحاد جماهیر شوروی 
در حدود یک درصد کل تجارت هر دو کشــور در دهه ۱۹۷۰ و ۸۰ 
باقی مانده بود، تجارت با چین امروز ۱۶.۵ درصد واردات ایالات متحده 

و حدود ۲۰ درصد واردات اتحادیه اروپا را تشکیل می دهد.
سقوط ژئوپلیتیکی )geopolitical fallout( ناشی از این تغییرات 
لرزه ای، دنیایی را برایمان به ارمغان می آورد که هم اکنون در جریان 
اســت، یا شــاید بدتر از آن، دنیایی که در حال شکســته شدن و 
 old global( درخطر تجزیــه قرار دارد. معماری قدیمی جهانــی
 )fixed allegiances( که به ما وفاداری های ثابت )architecture
و اتحادهــای ناگسســتنی )unbreakable alliances( می داد، 
 )global pathway( ِتحت فشار قرارگرفته است. یک مسیر جهانی
جدید در حال ایجاد است و اتحادهای قدیمی دوباره ارزیابی می شوند، 
 )expanded NATO( در ایــن میان تنها ناتــوی توســعه یافته
مستثناســت که ایالات متحده از طریق آن، به اعتبار خود، همکاری 
امنیتی ترانس آتلانتیک را زنده کرده اســت. گروه هفت؛ و نه گروه 
بیست، اکنون توسط سالیوان به عنوان »کمیته راهبری جهان آزاد« 
)steering committee of the free world( شناخته می شود. 
این باعث می شود که گروه۱۸۰ ]بقیه کشورهای دنیا[ احساس کند 
که مورد بی توجهی قرارگرفته و نماینده ای در این اتحادها ندارند. با 
دیگر روابط طولانی مدت تحت فشار، چشم انداز ژئوپلیتیکی مملو از 
ترتیبات ناهموار، همپوشانی و رقابت است. بدون هیچ طرح جدیدی 
برای گرد هم آوردن مردم، ما پیش از اتحاد با هم با یک دهه بی نظمی 
روبرو هستیم. کشورهایی که قبلاً از جلیقه تک قطبی رهاشده اند، از 
فاصله گرفتنشــان از قدرت های بزرگ لذت می برند و به آنچه را که 
 Third Nation( »محقق سنگاپوری؛ دنی کوآه، »آژانس ملت سوم
agency( می نامد، عمل می کنند؛ نه تنها از شراکت ها و وفاداری های 
سنتی رهایی می یابند؛ بلکه شراکت هایی جدید و اتحادهایی اغلب 
گذرا ایجاد می کنند. جارد کوهن در گلدمن ساکس این کشورها را 
به عنوان »دولت های نوســانی« )swing states( توصیف کرده که 
وفاداری شان به جهت باد بستگی دارد. آن ها ترجیح می دهند آنچه 
را که سمیر ســاران؛ رئیس بنیاد تحقیقاتی آبزرور هند، »شرکت با 
مسئولیت محدود« )limited liability partnerships( نامیده، 
تشکیل دهند که در نوع خود شکلی متفاوت ازآنچه دانشمندان علوم 
سیاســی آن را مینی جانبه گرایی )minilateralism( می خوانند 
هست، یعنی گروهی از دولت های گرد هم آمده برای اهداف مشترک 
بلندمدت؛ اما منافع اقتصــادی یا امنیتی کوتاه مدت. هند را در نظر 
بگیرید که اکنون رهبری آن را هدایت می کند که به ناسیونالیســم 
هندو، اقتدارگرایی وعدم تحمل مذهبی پایبند است. بااینکه ارزش های 
مشــترک هند و آمریکا؛ حمایت از دموکراســی و آزادی مذهبی، 
ضعیف تر شده، منافع مادی مشــترک دو کشور، به ویژه در رابطه با 
چین، در حال حاضر قوی تر شــده است. نارندرا مودی؛ نخست وزیر 
هند، حتی درحالی که از نفوذ فزاینده چین در آسیا می ترسد، با آمریکا 
و روسیه بازی می کند و آن ها را به نبرد برای قراردادهای تسلیحاتی و 
معاملات تجاری مطلوب با این کشور وادار می کند. خاورمیانه، جایی 
که کشورهایی مانند عربستان سعودی و امارات با بهره برداری از منافع 
بسیار متفاوت ایالات متحده، چین و روسیه از محوریت ایالات متحده 
در اقیانــوس هند و آرام بهره می برند. هر کشــور اروپایی برای ادامه 
تجارت با چین، دلیلی دارد: آلمان برای حفظ صادرات تولیدی خود، 
فرانسه برای پیشبرد ایده های خودمختاری استراتژیک، اروپای شرقی 
به دلیل وابستگی اش به طرح کمربند و راه؛ بنابراین اروپا نمی خواهد 
درنهایت بین ایالات متحده و چین زیر منگنه باشد. با توجه به اینکه 
ایالات متحده برای تعدیل چین به اروپا نیاز دارد و چین برای تعدیل 
ایالات متحده به اروپا نیاز دارد، اروپا در موقعیت قوی تری برای حمایت 

از چندجانبه گرایی قرار دارد.
ترویج چندجانبه گرایی باثبات تر فقط به نفع خاورمیانه، اروپا و آفریقا 
نیست. برای مؤثرتر شــدن در سطح جهانی، ایالات متحده باید با از 
دســت دادن تعصب خود در برابر نهادهــای بین المللی که ایجاد و 
رهبری کرده شروع کند. دلیل مشخص است. جذابیت نسخه قدیمی 
پکس امریکانا دیگر آن قدر قوی نیست که بقیه جهان را برای پاسخ به 
قدرت ایالات متحده ترغیب کند. یک چندجانبه گرایی جدید با پیشرو 

بودن ایالات متحده شاید بتواند چنین شود.

7گزارش aftabeyazd.ir :نشانی سایت
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آفتاب یزد - گروه شــبکه: پیش از آغاز سرما، یکی از نکاتی که 
مدام از سوی سازمان هواشناسی مطرح می شد این بود که پاییز پر 
بارشی را شاهد خواهیم بود حال تقریبا پاییز به پایان رسیده است و 
شاهد بارش های آنچنانی نبوده ایم. در واقع سه سال پیاپی است که 
کشور ما درگیر خشکسالی و کم بارشی است، به گونه ای که حیات 
برخی تالاب هــا، رودخانه ها، دریاها و گونه های جانوری و گیاهی به 
خطر افتاده است. طی شش ماه گذشته پیش بینی های هواشناسی 
حامل اخبار خوشــی از بارش های نرمال و بیش از نرمال در پاییز و 
زمستان بود این در حالیســت که در روزهای پاییزی به ویژه آذرماه 
بارش چندانی رخ نداده اســت و همین مســئله واکنش هایی را به 
همراه داشت. به گفته رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوا پیش بینی ها در حد احتمالات هستند و با قاطعیت 
نمی توان بر آن ها استناد کرد اما عامل اصلی تاثیرگذار بر کم بارشی 
این روزها غلبه فعالیت دو جریان »MJO« و استقرار مداوم پرارتفاع 
 جنب حاره ای بر جریان ال نینو اســت. صــادق ضیاییان در گفتگو 
با ایسنا درباره فعالیت جریان دور پیوند ال نینو و ارتباط آن با میزان 
بارندگی های کشور اظهار کرد: ال نینو تنها یکی از مؤلفه های تاثیرگذار 
بر میزان بارندگی ها است. ده ها عامل دیگر وجود دارد که می تواند بر 
میزان بارش ها تاثیر بگذارد. وی افزود: در پیش بینی های گذشته نیز 
تاکید شد که در خوشبینانه ترین حالت ممکن ۶۰ درصد بارش های 
پاییز و زمســتان نرمال و بیش از نرمال خواهد بود. پیش بینی علم 
احتمالات اســت و نمی توان قاطعانه به آن استناد کرد. رئیس مرکز 
ملــی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطــرات وضع هوا با تاکید بر 
اینکه در گزارش های ارائه شده گذشته نیز تاکید بر این بود که تمام 
اطلاعات در حد پیش بینی اســت و قاطعانه نمی توان بر آن ها تاکید 
کرد گفت: »ال نینو« تنها یکی از عواملی اســت که بر بارندگی تاثیر 
می گــذارد و تاکنون با در جریان بودن آن میزان بارندگی ها افزایش 
یافته بود اما جریان های دور پیوند دیگری نیز وجود دارند که با فعالیت 
آن ها می تواند نتیجه پیش بینی ها تغییر کند. وی تصریح کرد: اتفاق 
رخ داده و جریان ســاز این روزها مربوط به فعالیت جریان های دور 
پیوند دیگری است که بر ال نینو غلبه کرده است و اجازه فعالیت به 

آن نمی دهند. در مهر ماه بارش های کشور بالاتر از نرمال و در آبان به 
انــدازه نرمال رخ داد، به گونه ای که در پایان آبان ماه بارش ما معادل 
میانگین بلندمدت بود اما در آذرماه شاخص دورپیوند »MJO« در 
حالت نامناسبی قرار گرفت که رطوبت مناسب وارد ایران نشد و یکی 
از عوامل مهم و تاثیرگذار درعدم بارش کافی، فعالیت نامناسب این 
جریان دورپیوند است. رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوا افزود: از طرفی نیز استقرار مداوم پر ارتفاع جنب 
حاره ای در منطقه ما موجب شد تا نفوذ سامانه های بارشی بر ایران 
رخ ندهد و تمام این موارد دست به دست هم داد تا شرایط کم بارشی 
در آذر ماه اتفاق افتد. ضیاییان در پایان یادآور شد: موارد دیگری نیز 
بر بارندگی ها تاثیرگذار است که می توان از جهات گوناگون آن ها را 
بررســی کرد اما مهمترین عوامل عدم تزریق رطوبت به جو ناشی از 
استقرار شاخص دورپیوند »MJO« در فاز نامناسب برای کشور ما 
و اســتقرار مداوم پر ارتفاع جنب حــاره ای بود که بر فعالیت ال نینو 
 غلبه کرد و موجب کم بارشــی در آذرماه نســبت به پیش بینی های 

گذشته شد.

< ما هم ناراحتیم
رئیس ســازمان هواشناســی نیز درباره پیش بینی های خلاف واقع 
سازمان هواشناســی به ارائه توضیحاتی پرداخت. سحر تاجبخش 
مسلمان در پاسخ به این سوال که چرا در فصل پاییز امسال علی رغم 

اعلام هواشناسی، خبری از بارش ها نبود و پیش بینی ها درست نبود؟ 
اظهار داشــت: ما بر اساس یک سری شــواهد و مدل ها اظهارنظر 
می کنیم، صحبت هایمان پیش بینی است، پیش گویی نیست، یعنی 
آنچه را که روی نقشه ها و مدل ها می بینیم، اعلام می کنیم. به گزارش 
تســنیم، وی گفت: در آخرین شــورای آبی عالی نیز که با حضور 
رئیس جمهور برگزار شــد، اعلام کردم که براســاس تمام مدل های 
تولیدی داخلی و مدل های کشورهایی دیگر، شواهد افزایش بارش ها 
را نشان می داد که در مهرماه بارش های بالای نرمال در کشور داشته 
باشیم اما در آبان ماه هم اتفاق نیفتاد و ما خودمان بیشتر از همه از 
این موضوع ناراحت بودیم! رئیس ســازمان هواشناسی کشور اذعان 
کرد: ناراحتی ما از این موضوع نه تنها بخاطر اینکه پیش بینی بارش ها 
درست درنیامده، بلکه شرایط کشور به نحوی است که بیشتر به آب 
نیاز دارد و این منابع بارشی می توانست کمک خوبی برای استان هایی 
که در دو ســال اخیر تحت تاثیر کم بارشی شدید بودند، باشد. وی 
بــا اذعان به اینکه بارش ها در آبان ماه زیر نرمــال بود، افزود: امروز 
تمام صحبت ها بر پایه احتمالات است، ما ۵۰ تا ۷۰ درصد احتمال 
می دهیم که بارش ها بالای نرمال باشد و در معنای بدبینانه ممکن 
است که ۳۰ تا ۵۰ درصد پیش بینی ها نیز اتفاق نیفتد. تاجبخش بیان 
کرد: در جلسه شورای عالی آب که رئیس جمهور، وزرای نیرو، جهاد 
کشاورزی وزیر کشور، رئیس سازمان محیط زیست و دستگاه ها متولی 
حضور داشــتند، اعلام کردم که تئوری ها و پیش بینی های بدبینانه 
را برای شــرایطی که ممکن است این بارش ها اتفاق نیفتند، در نظر 
بگیرند و خوشبختانه مصوب هم شد که در حوزه منابع آبی شرایط 
بدبینانه و تمام ســناریو را ببینند تا بلکه منابع آبی و ظرفیت های 
کشور را به بهترین نحو مدیریت کنند و امیدواریم اتفاق هم بیفتد. 
وی از پیش بینــی جدید بارش ها خبر داد و عنوان کرد: در دو هفته 
مانده آذرماه نیز چند سیستم بارشی از کشور عبور می کند اما به نظر 
نمی رسد که شرایط به چیزی که انتظار داشتیم، برسد ولی بارش هایی 
در برخی استان ها از جمله کردستان خواهیم داشت. رئیس سازمان 
هواشناسی ابراز داشت: امیدواریم با مدیریت بهینه و حوزه کشاورزی، 

شرایط کم آبی را در کشور به بهترین نحو مدیریت کنیم.

آفتاب یزد - گروه شبکه: »این پیج جدیدمه 
که خیلی خیلی خصوصیه. واس کسایی که 
واقعا از ته دل دوسم دارن، هرکسی می خواد 
اکسپت شــه نفری ۲۰۰ هزار تومن واریز 
میکنه. یه جور حمایت از طرف شماســت. 
میخوام ماشین بخرم واقعا نیاز دارم حداقل 
۱۰۰۰۰نفرتون حمایتم کنید بابت این سال ها 
۲۰۰ تومن مبلغی نیــس ولی معرفتتون و 

می رسونه«.
این گزاره شیوه جدید گدایی است که یک 
سلبریتی آن را در صفحه اینستاگرامی اش 
عنوان کرده است. با این درخواست انگار به 
سیم آخر زده است. بهتر است بگوییم که 
از شهرت نیم بندش که آن را مدیون برنامه 
خندوانه است، سوء استفاده کرده است. تلخ 
اینجاست که بسیاری هم این خواسته او را 
اجابت کرده اند. او پیشتر هم جنجال آفرین 
بوده است. چند سال پیش او دعوایی را در 
بیمارستان شهیدرجایی راه می اندازد که با 
شکایت کادر درمان و مسئولان بیمارستان 
شهید رجایی بازداشت می شود اما با صدور 
قرار قانونی توسط مقام قضائی آزاد می شود. 
از سوی دیگر به اســتناد به استوری های 
پیشین اش، او سابقه بستری در بیمارستان 
روانی را دارد، حال سوال این است که چطور 
می شود مردم، خواسته کسی را که از نظر 

روحی وضعیت مناسبی ندارد را این چنین 
پاسخ می دهند.

< علت؛ ترحم، سردرگمی و لجبازی
یک جامعه شناس در این باره به آفتاب یزد 
می گوید: »می توانم بگویم این رفتار مردم 
ناشی از ترحمی است که نسبت به این افراد 
دارند. همین الان بحث روز در مورد تتلو است 
که برخی از مردم دارند نسبت به او هم ترحم 
گونه رفتار می کنند که او زمانی هنرمند بوده 

و حالا به این روز افتاده است. از طرف دیگر 
با توجه به سوءاستفاده هایی که از شبکه های 
اجتماعی می شود، عده ای می خواهند نشان 
دهند که مثلا همراه مردم هستند. متاسفانه 
باید بگویم که در فرهنگ ما یاری رساندن 
دارد مفهــوم اصلی خودش را از دســت 
 می دهــد.« امیرمحمود حریرچی بیان کرد: 
»در حال حاضر شبکه های اجتماعی می خواهند 
 به گونه ای جاذبه هایی را ایجاد کنند که مردم را 
یک جوری سرگرم یا مورد کلاهبرداری قرار 

دهند. اما نکته مهمی که باید به آن اشاره کنم 
این است که نســل جوان ما سردرگم شده 
اســت به این دلیل که از واقعیت ها به دور 
هستند و برخی از شخصیت ها را به صورت 
کاذب برای خود بلد و سر خود را با آن گرم 
می کنند. در مورد این سلبریتی هم همینطور 
است برخی با خود می گویند که حالا او از ما 
یک درخواستی داشته است از همین رو بهتر 
است که کمک اش کنیم«. وی با بیان اینکه 
با این ســردرگمی، نسل جوان ما به راحتی 
بازی می خورند که شاید آن را دوست داشته 
باشند، گفت: »متاســفانه فرصت های لازم 
برای اینکه نوجوانان را با واقعیت ها آشــنا 
کنیم، فراهم نکرده ایم مثلا آموزش نداده ایم 
اگر واقعا کســی نیازمند است، چگونه به او 
کمک کنیم. باید برای نوجوان وقت بگذاریم. 
اما یک نــوع بی تفاوتی در راس حاکمیت از 
بالا تا پایین وجود دارد ازهمین رو همراهی 
کردن و انسان دوســتی مفهوم خود را از 
دست داده اســت«. امیر محمودحریرچی 
این اســتنباط را  گفت: »البته در مواقعی 
دارم که ایــن نوع رفتارها نوعی دهن کجی 
به حاکمیت اســت چون آن ها لج مردم را 
با مســائل مختلف در آورده اند. به همین 
 خاطر نوجوانــان می خواهند با این رفتارها 

لج بازی کنند«.

جنجال پوستر عجیب باشگاه سپاهان
وقتی که اصفهانی ها 

تهران را ویرانه کردند؛ 
البته فقط در عکس!

آفتاب یزد - گروه شــبکه: پوستر رسمی 
باشگاه سپاهان برای دیدار دو تیم فوتبال زنان 
ســپاهان و آوای تهــران با جنجال و حاشــیه 
همراه بود. دیدار تیم های فوتبال زنان سپاهان 
و آوای تهران پیش از برگزاری درگیر حواشــی 
و جنجال هایی شــد کــه در این میان طراحی 
پوستر باشگاه اصفهانی با موضوع حمله به تهران 
موجب واکنش های فراوانی شد. حساب رسمی 
باشگاه سپاهان به رسم هر دیدار نمایندگان این 
باشگاه پوستری رسمی طراحی و منتشر کرد. 
در پوســتری که این حساب رسمی برای دیدار 
تیم زنان این باشگاه با آوای تهران طراحی کرده 
بود یک بازیکن تیم سپاهان با کوله پشتی نظامی 
در حال ترک تهران است در حالی که پایتخت 
ویرانه و برج میلاد هم بمباران شــده است.این 
پوســتر در واقع یک جور کًری خوانی پیش از 
دیدار اســت با چاشنی تخریب روحیه حریف و 
نمایش قدرت تیم سپاهان. اما گویا این طراحی 
چنــدان واکنش های مثبتی پیــدا نکرده و در 
نهایــت هم با اقدام کمیتــه انضباطی و اصلاح 
پوســتر توسط ســپاهانی ها همراه شده است.

کمیته انضباطی فدراسیون اعلام کرد با توجه 
به طرح پوستر منتشره از سوی باشگاه سپاهان 
اصفهان درباره دیدار تیم فوتبال بانوان این باشگاه 
مقابل آوای تهران در صفحات رســمی باشگاه 
متبوع، این باشگاه ظرف ۴۸ ساعت می بایست 
توضیحات و دفاعیات مکتوب خود را در این باره 
به کمیته انضباطی ارسال کند. سپاهانی ها هم با 
تغییر پوستر تصویر جدید و معمولی را با نماد 

برج آزادی جایگزین پوستر قبل خود کردند.

< عذرخواهی نیلوفر اردلان
اما نیلوفر اردلان سرمربی تیم سپاهان با انتشار 
استوری در صفحه اینستاگرام خود به خاطر این 
پوستر عذرخواهی کرد. او نوشت:»من به شخصه 
از همه دوستان و عزیزانم پوزش می طلبم . به 
راســتی که ذات فوتبــال و ذات ورزش صلح و 

دوستی در کنار همدیگر است«.

< ساکت رسما استعفا داد، نیکفر به سپاهان برگشت
گفتنی اســت چند روزپیش  محمدرضا ساکت 
مدیرعامل باشــگاه ســپاهان با ارسال نامه ای به 
هیات مدیره این باشگاه، از سمت خود استعفا داد. 
به این ترتیب مأموریت  ساکت در سپاهان به اتمام 
رســید و نیکفر، سرپرست پیشین این باشگاه به 
این سمت بازگشت. متن نامه استعفا محمدرضا 
ســاکت به این شرح است:»با ســلام و احترام و 
سپاس از حمایت ها و همراهی های همه جانبه در 
طول دوران مسئولیت؛ از آنجا که در مقطع فعلی با 
صعود از مرحله اول لیگ قهرمانان آسیا افق روشن 
موفقیت و ثبات تیمی علیرغم مشــکلاتِ فراهم 
شــده، پدید آمده و همچنین به همت همگان 
ازجمله حمایت های شــرکت فــولاد مبارکه و 
مدیرعامل محترم و تلاش شبانه روزی هیات مدیره 
و اعضای باشگاه و غیرت و جنگندگی بازیکنان و 
 کادر فنی و همراهی و پشتیبانی هواداران باغیرت، 
اســتمرار قدرتمندی تیم فوتبال و فعالیت های 
دیگــر تیم ها در مراحل ارزشــمند مدعی بودن 
در لیگ و حذفی محقق شــده، با توجه به تاکید 
رســمی یکی از دســتگاه های محترم نظارتی 
مبنی بر عدم بکارگیری بازنشستگان، بدینوسیله 
استعفای رسمی خویش را از مسئولیت مدیرعامل 
باشگاه فرهنگی ورزشــی فولاد مبارکه سپاهان 
تقدیم می نمایم.« پس از اعلام رسمی استعفای 
محمدرضا ســاکت از مدیرعاملی باشــگاه فولاد 
مبارکه سپاهان، هیات مدیره باشگاه تشکیل جلسه 
داد و ضمن بررسی دلایل استعفا منوچهرنیکفر را 
بر صندلی اداره باشگاه سپاهان نشاند. این هیأت 
مدیره اعلام کرده اســت: با توجه به منع قانونی 
به کارگماری بازنشستگان، ضمن تشکر و قدردانی 
از زحمات محمدرضا ســاکت با استعفای ایشان 
موافقت و منوچهر نیکفر به ســمت سرپرستی 
باشگاه سپاهان منصوب شــد. به گزارش ایسنا، 
منوچهر نیکفر دارای مدرک کارشناســی ارشد 
مهندسی صنایع بوده و از سال ۱۳۹۳ تا ۱۳۹۹ به 
عنوان رئیس هیات مدیره باشگاه و در سال های 
۹۸ و ۹۹ به عنوان سرپرست باشگاه سپاهان در 
این باشــگاه حضور موفقی داشته است. در دوره 
قبلی حضور وی در باشگاه، دستاوردهایی نظیر 
 قهرمانی تیم فوتبال ســپاهان در فصل ۹۳-۹۴،
 دو نایب قهرمانی تیم فوتبال در فصل های ۹۷-۹۸
و ۱۴۰۰-۱۳۹۹ و نیــز تکمیل و افتتاح فاز دوم 
ورزشگاه نقش جهان به دست آمده است. از سوی 
دیگر طی حکمی از ســوی مدیرعامل شــرکت 
فولاد مبارکه، محمدرضا ساکت به سمت مشاور 
مدیرعامل در حوزه توسعه زیرساخت ها و اماکن 

ورزشی منصوب شد.
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تنََت به نازِ طبیبان نیازمند مباد حافظ نامه 
مباد گزند  آزرده  نازکت  وجود 

تفســیر: یک نماینده مجلس در مورد قیمت پایین بنزین گفته: باید 
یک جراحی دیگر انجام بگیرد! حافظ می گوید: امید که نیاز به چنین 

طبیب ها و جراحی هایی پیدا نکنیم!

آمریکا در رفت وبرگشت؛ 
چندجانبه گرایی جدید در نهادهای جهانی

ادامه از صفحه 7:
روشن سازکلام

نظم های جدید جهانی در سال های ۱۸۱۵، ۱۹۱۸ و ۱۹۴۵ نشان می دهد که تغییرات در معماری 
جهانی تنها پس از یک جنگ یا شکست اتفاق می افتد. درواقع با پایان جنگ سرد سال ۱۹۹۰ 
توسط جورج اچ دبلیو. بوش به عنوان آغازگر »نظم نوین جهانی« )new world order( عنوان 
نهاده شد. درواقع آن سال وقتی تاریخ به اندازه کافی قاطع عمل نکرد، نقطه عطفی بود. می توانید 
اســتدلال کنید که آلمان خواهان اتحاد بود و فرانســه می خواست آلمان را از طریق اتحاد اروپا 
مهار کند. اینکه ایالات متحده می خواست ناتو و رهبری آن را حفظ کند. روسیه تحقیرشده هم 
هرگز وارد نظم نوین جهانی نشد. در این تاریخ که تغییر در دستور کار قرار داشت، به نقشی که 
چین، هند و جهان درحال توسعه در آینده ایفا خواهند کرد، اهمیتی داده نمی شد. چالش های 
وجودی که ما اکنون با آن روبرو هستیم لحظه جهانی نادری را ایجاد می کنند که در آن سنگ 
 زیرپای ما جابجا می شــود و معماری بین المللی باید یک بار دیگر بازســازی شود وگرنه پژمرده 
خواهد شد. معماری بین المللی که در دهه ۱۹۴۰ بنانهاده شد، باید برای نیازهای دهه ۲۰۲۰ بازسازی 
 ،)economically integrated economy( شــود، دورانی که در یک اقتصاد یکپارچه تــر 
یک دنیای اجتماعی به هم پیوسته تر )socially interconnected( و ازنظر ژئوپلیتیکی به هم 
وابسته تر )geopolitically interdependent(، استقلال هر کشور با وابستگی متقابل جهانی 
)global interdependence( به دســت می آید. ما شاید نتوانیم یک پارتنون کاملاً جدید 

بسازیم؛ اما باید راهی برای جلوگیری از کمپ زدن در خرابه های آکروپولیس پیدا کنیم.
در دنیایی که در آن ســرایت بیماری مالی )financial contagion( همیشه یک خطر است 
و زنجیره های عرضه جهانی کشورها و قاره ها را مانند قبل به هم پیوند می دهند، ما نمی توانیم 
کشورها را به روش قدیمی ببینیم، بلکه به عنوان بخشی از شبکه ها و روابط که سرریزهای یکی 
می تواند اثرات مخربی بر دیگران داشــته باشد می بینیم؛ بنابراین صندوق بین المللی پول دیگر 
نمی تواند بدنه ای باشد که منتظر اســت تا زمانی که کشورها دچار بحران های تراز پرداخت ها 
می شــوند اقدام کند، بلکه باید در کار پیشگیری از بحران و همچنین حل بحران باشد؛ و برای 
جلوگیری از رکودهای آینده، بازوی نظارتی جهانی آن باید با هماهنگی هیئت ثبات مالی و بانک 
تسویه حساب های بین المللی تقویت شود تا نظارت و گزارش همه خطراتی را که اقتصاد جهانی را 

تهدید می کند انجام دهد.

بانک جهانی باید به یک بانک جهانی کالاهای عمومی )global public goods bank( تبدیل 
شود که بر سرمایه انسانی و نظارت بر محیط زیست متمرکز است؛ و با توجه به اینکه بانک جهانی 
برای ایفای این نقش ها به منابعی در حدود ۴۵۰ میلیارد دلار در سال؛ سه برابر هزینه های فعلی 
آن؛ نیــاز دارد، رئیس جدید آن؛ آجی بانگا، به حمایت ایالات متحده در روند اصلاحات نیاز دارد. 
علاوه بر این سهامداران باید با تخصیص سرمایه بیشتر با اصلاحاتی مانند ادغام تسهیلات کم درآمد 
و متوسط بانک، نوآوری در استفاده از ضمانت ها و همچنین وام ها و کمک های بلاعوض موافقت 

کنند و بانک را به عنوان یک بستری برای بسیج سرمایه گذاری بخش خصوصی ببینند.
از دهه ۱۹۴۰ تا ۱۹۹۰، سازمان تجارت جهانی با اجماع و از طریق مذاکره کار کرده است. از زمان 
سازمان دهی مجدد نئولیبرالی سازمان تجارت جهانی در اواسط دهه ۱۹۹۰؛ و برای اولین بار طی ۵۰ 
سال، هیچ توافق تجاری جهانی امکان پذیر نبوده است؛ و تحت نظر مدیر کل آن؛ نگوزی اوکونجوایویلا، 
تمرکز بیشتر بر دیپلماسی و یک سیستم تجدیدنظر اصلاح شده برای مقابله با حداقل ترین حوزه های 
 تجارت ضروری است: خدمات، داده ها و فناوری اطلاعات به طورکلی و یک چارچوب بین المللی جدید 
)new international framework( باید برای مقابله با مســائل قانونی و اخلاقی ناشی از 

خطرات هوش مصنوعی و اینترنت ایجاد شود.
پس از کووید ۱۹، هر کس که به طورجدی به سازمان جهانی بهداشت که بودجه ای معادل سه 
بیمارستان متوسط ایالات متحده دارد، نگاه کند، نمی تواند ضرورت وجود بودجه کافی برای مقابله با 
فهرستی از خطرات را دست کم بگیرد. گروه بیست باید نماینده بیشتری از ۱۷۵ کشور دیگر باشد، 
 )interlocking crises( دبیرخانه مناسبی ایجاد کند و توجه بیشتری به بحران های درهم تنیده

در فقیرترین نقاط جهان داشته باشد.
سازمان ملل متحد باید تکامل یابد. تا زمانی که آمریکا و روسیه در مورد همه موضوعات در شورای 
امنیت انحصاری حق وتو داشته باشند، کل سازمان می تواند در انفعال بماند. اگر نمی توانیم شورای 
امنیت را با کاهش یا حذف حق وتو اصلاح کنیم، باید مجمع عمومی سازمان ملل و ۱۹۳ عضو 
آن را تشویق کرد تا نقش رهبری مسئولانه تری را ایفا کنند. حداقل می توانیم به اصلاحاتی در کار 
حفظ صلح سازمان ملل دست یابیم و راه بهتری برای ارائه بودجه کمک های بشردوستانه ایجاد 
کنیم که برای پناهندگان و آوارگان روبه افزایش سراسر جهان به ۴۱ میلیارد دلار در سال نیاز 
دارد. یک نقطه شروع می تواند حمایت از یک توافقنامه برای تأمین مالی مناسب اقدامات اقلیمی، 
آمادگی همه گیری و تعهدات بشردوستانه باشد. به ویژه در کنفرانس تغییرات اقلیم امسال در دبی، 
کشــورهای  نفتی خاورمیانه باید در تأمین مالی انطباق لازم در کشورهای کم درآمد و متوسط 

مشارکت کنند.
دســتور کار ایالات متحده برای چنین اصلاحاتی می تواند چندجانبه گرایی را به مســیر اصلی 
بازگرداند. محققان روابط بین الملل اغلب از تله توسیدید صحبت می کنند؛ یعنی یک قدرت در 

حال ظهور هژمونی ریشه دار را به دست می گیرد، درست همان طور که آتن در قرن پنجم قبل از 
میلاد با اسپارت داشت.

حداقل دو مفهوم توسط کسانی که فکر می کنند ایالات متحده و چین برای درگیری آماده می شود؛ 
ازنظر رابرت گیتس، مورد استناد قرار می گیرد. اولی »تله توسیدید« )Tucydides trap( است. 
بر اساس این نظریه، جنگ زمانی اجتناب ناپذیر می شود که یک قدرت در حال ظهور با یک قدرت 
تثبیت شده رودررو شود؛ مانند زمانی که آتن در دوران باستان با اسپارت مقابله کرد یا زمانی که 
آلمان قبل از جنگ جهانی اول با انگلستان رودررو شد. دومین مفهوم، ظهور چین است. بر اساس 
این مفهوم، قدرت نظامی و اقتصادی چین در حال حاضر و یا در آینده زیاد می شود درحالی که 
طرح های آمریکا برای افزایش قدرت نظامی طول می کشد تا نتیجه دهد. در نتیجه، فرض این 
است که چین ممکن است قبل از اینکه نابرابری نظامی در آسیا، نقطه ضعف چین را تغییر دهد، 
به تایوان حمله کند. هیچ کدام از این دو نظریه اما قانع کننده نیستند. هیچ چیز اجتناب ناپذیری در 
مورد جنگ جهانی اول وجود نداشت. جنگ جهانی اول به دلیل حماقت و غرور بی جای رهبران 
اروپا رخ داد. علاوه بر این، ارتش چین هنوز آماده ورود به یک درگیری بزرگ نیست؛ بنابراین، حمله 
 مستقیم چین به تایوان یا تهاجم به تایوان، اگر اتفاق بیفتد، در چند سال آینده رخ خواهد داد؛

مگر اینکه شی دوباره مرتکب یک اشتباه محاسباتی بزرگ شود.
ازنظر گوردون بروان اغلب فراموش می شود که اسپارت به دلیل قدرت آتن شکست نخورد. اسپارت 
سال ها بعد شکست خورد؛ زیرا کشورهای کوچک تر از آتن قدرت هژمونیک آن را نابود کردند. 
در اینجا درسی برای ایالات متحده وجود دارد که توجهش به طور فزاینده ای بر چین متمرکزشده 
اســت. برای مدتی ظرفیت آن برای پیشی گرفتن از بزرگ ترین رقیبش قابل محاسبه و اثبات 
است. آنچه کمتر زیر ذره بین است پیامدهای از دست دادن نفوذ ایالات متحده در آفریقا، آسیا، 
آمریکای لاتین و خاورمیانه اســت. ایالات متحده می تواند در نبرد با چین پیروز شود؛ اما با این 
کار، در نبرد برای جلب حمایت از سراســر جهان شکســت می خورد. برای ایالات متحده بسیار 
بهتر اســت که در بازسازی نظم جهانی پیش قدم شود و در اینجا بهترین دست ممکن را دارد. 
اگر واشنگتن در رویارویی با مشکلات جهانی که نیاز به راه حل های جهانی دارند به اندازه کافی 
جسور بود، دیگر نیازی به داشتن وسواس در مورد نفوذ فزاینده پکن نداشت. در عوض چین با یک 
انتخاب تعیین کننده روبرو خواهد شد: یا با ایالات متحده کار کند، همان طور که می گوید می خواهد 
کار کند، یا با مذاکره در مورد همکاری های بین المللی و اهمیت نهادهای جهانی روبه رو شــود، 
درحالی که فقط به سیاست »اول چین« )China first( علاقه مند است. امروزه به نظر می رسد 
که چین منافع موردنیاز برای تبدیل شدن به یک دیده بان جهانی را دارد؛ اما نه ارزش های آن را. 
آمریکا ارزش هایش را دارد، اما علاقه کافی ندارد. ارزش ها در یک شب تغییر نمی کنند؛ اما علایق 

چرا. حالا نوبت شماست آمریکا!

خبــر اول: با توجه بــه موضوع غلط های 
املایی در لایحه حجاب، طبق گزارشاتی 
از منابــع موثق امــا نامعتبر شــنیدیم 
 چنیــن غلط های املایــی در این لایحه 

وجود داشته:
»لایهه هجاب باید به فوریط اجرایی گردد. 
امیدوارم شورای مهترم نگهبان صریع آن 

را تسویب کند!«
البتــه یک نماینــده مجلس بــه خاطر 
غلط های املایی گفته: »مهم نیست محتوا 
مهم است«! واقعا هم همین است. »محم 

نیسط، مهطوا محم است«!
خبــر دوم: یکی از دوســتان گفت: کاش 
توان مالی داشــتم زیرخــط فقری نبودم 
می توانســتم زن بگیرم بعد بچه دار شوم 
بعد در همان بیمارستان یک مرتبه رئیس 
جمهور به بیمارستان تشریف بیاورند. من 
هــم با فرزند تازه به دنیا آمده ام به حضور 
ایشان شرف یاب می شدم. رئیس جمهور 
محتــرم در گوش بچــه ام اذان می گفت! 
افسوس که حتی از داشتن مادر بچه هم 
محرومم چه رسد به بچه دار شدن و... نیک 
میدانم اگر رئیس جمهور برگوش نوزادی 
اذان بخواند حتما این فرزند عاقبت به خیر 

می شود مقام منصب دار هم می شود!
نکته: اخیــرا رئیس جمهور در گوش یک 
نوزاد در یک بیمارستان اذان گفتند. این 
همکار مجرد ما از ســر حســرت و غبطه 

چنین گفت!
خبر آخر: جنــاب علیرضابیگی، نماینده 
مجلس می گوید: اگر قیمــت بنزین را با 
دلار مقایسه کنیم، نرخ آن از ۱۰ سِنت هم 
کمتر است، اکنون نیازمند عمل جراحی 
هستیم؛ عمل جراحی نیز خونریزی، درد 
و واکنش دارد، مردم نیز برای رسیدن به 

عافیت و بهبودی درد را تحمل می کنند.
خدمــت وی عرض می شــود: این بیمار 
بدبخــت )اقتصاد مــا( را آنقدر زجر کش 
نکنید زیر تیغ جراحــی نبرید! این همه 
جراحی و این همه خطای پزشــکی کم 
نبود؟ باز هــم جراحی؟ آنقــدر مردم را 
»زیر دســت« این جراحــان نبرید. این 
جراحی های اضافی و بیهوشی های اضافی 
بخاطر جراحی باعث میشود مردم دور از 
جون دیگر به هوش نیاینــد از ریکاوری 
درنیایند کارشان به رفتن به بخش نکشد 

به سردخانه بکشد!
آخــر مــردم چقــدر درد و خونریــزی 
جراحی های شما را تحمل کنند؟ این همه 
درد تحمل کردیم کجا عافیت و بهبودی 
حاصل شد که با این جراحی بهبودی یابد؟ 
جراحی نمی خواهیم بزور ما را به اتاق عمل 
نبرید! چرا چشــم ندارید ما بنزین زیر ده 
 ســنتی بزنیم؟ حالا بنزیــن چند دلاری 

مدنظرتان است؟!

خبرچین

لایهه هجاب 
فورن تسویب شود!

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

شیوه جدید گدایی در اینستاگرام؛ 
یک چهره مشهور اینستاگرامی برای اینکه خودروی خود را 
نسل سردرگمعوض کند از مردم درخواست پول کرد

برخلاف پیش بینی ها پاییز امسال به شدت کم باران بود

سازمان هواشناسی هوای کجا را پیش بینی می کند؟!
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یکی از دلایل مهم آلودگی هوای تهران موضوع آتش زدن زباله هاست. 
بر اساس نظر کارشناسان زباله سوزی سهم قابل توجهی از منابع ثابت 
در آلودگی هوای تهران را به خود اختصاص می دهد. علی رغم برخی 
اقدامات انجام شده توسط دستگاه های مرتبط، متاسفانه هنوز موضوع 
زباله  سوزی متوقف نشده است. به گزارش ایسنا، سمیه رفیعی بیان کرد: 
۲۳ دستگاه در زمینه آلودگی هوا نقش دارند که مجلس برابر وظایف 
نظارت��ی خود بر عملکرد این دس��تگاه ها و نتایج اجرای قانون نظارت 
می کند.وی در ادامه اظهار کرد: فراکس��یون محیط زیست مجلس در 

جلسه یکشنبه آینده موضوع آلودگی هوا و میزان پیشرفت 
عمل به قانون را با حضور همه دستگاه های مرتبط بررسی 
می کند.رییس فراکسیون محیط زیست مجلس شورای 
اسلامی در ادامه تصریح کرد: یکی از دلایل مهم آلودگی 
هوای تهران موضوع آتش زدن زباله هاست. بر اساس نظر 

کارشناسان زباله سوزی سهم قابل توجهی از منابع ثابت در آلودگی هوای 
تهران را به خود اختصاص می دهد. علی رغم برخی اقدامات انجام شده 
توسط دستگاه های مرتبط، متاسفانه هنوز موضوع زباله سوزی متوقف 

نشده است.نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، 
تصریح کرد:  زباله س��وزی خصوصا در فصول س��رد سال 
موجب ورود حجم قابل توجهی آلودگی و مواد خطرناک و 
سمی به هوای پایتخت می شود، هرچند گشت های شبانه 
دستگاه های مسئول در این زمینه می تواند پیشگیرانه باشد 
ولی باید این موضوع به صورت ریشه ای حل شود. موضوع زباله سوزی 
مسئله ای چندوجهی است که صرفا یکی از آثار و نتایج آن ایجاد آلودگی 

خطرناک در تهران و کلانشهرهاست.

 زباله  سوزی یکی از دلایل مهم آلودگی هوای تهران؛ باید متوقف شود
 گزارش  بهداشت

 محیط زیست

 مکث

 کاهش مشکلات حوزه دارو 
مستلزم همکاری بین بخشی

ریی��س س��ازمان غ��ذا و دارو گف��ت: برای 
جلوگی��ری از بروز کمبوده��ای مقطعی در 
بازار، سازمان های دیگر به خصوص سازمان 
برنام��ه و بودجه در بح��ث نقدینگی، تامین 
اعتب��ار س��ازمان های بیمه گ��ر و یارانه های 
ارزی باید در کنار وزارت بهداشت و سازمان 
غذا و دارو باش��ند. به گزارش ایس��نا، دکتر 
س��ید حیدر محمدی تصریح کرد: در حوزه 
محص��ولات غذای��ی، آرای��ش و بهداش��تی 
س��ازمان غذا و دارو در زمینه صدور مجوز و 
نظارت عهده دار مسئولیت است در حالی که 
در حوزه تامین دارو، تجهیزات و شیرخشک 
به صورت مستقیم وزارت بهداشت و به تبع 
آن س��ازمان غذا و دارو پاسخگوست. وی با 
بیان اینکه کمبوده��ای مقطعی موجود در 
بازار بیش��تر حاصل از  تاثی��رات بین المللی 
و عناد کش��ورهای س��تمگر اس��ت، عنوان 
ک��رد: با پیگیری ها و زحمات ش��بانه روزی 
همکاران ما مش��کلات به خصوص در حوزه 
شیر خشک تا حد بسیار زیادی مرتفع شده 
اس��ت.محمدی بیان کرد: با توجه به اینکه 
یک��ی از وظایف اصلی س��ازمان غذا و دارو 
تامین به موقع محصولات سلامت محور به 
خصوص دارو،تجهیزات و ملزومات مصرفی 
پزشکی اس��ت، بحث ساخت و تامین منابع 
مالی ب��رای انباره��ای اس��تراتژیک دارو و 
تجهی��زات درتمامی دانش��گاه ه��ا یکی از 

مسائل مهم مورد پیگیری است.

چرایی اختلال شاد در برخی 
روزهای آلودگی هوا؟

مدی��ر اجرایی ش��بکه ش��اد با بی��ان اینکه 
در روز ۱۳ آذر ک��ه م��دارس غیرحض��وری 
 بودند، هزار ترابای��ت رایگان صرف آموزش 
دانش آموزان در ش��بکه شاد شد، از اضافه 
ش��دن ابزار »کلاس مجازی« به ش��اد خبر 
داد و گف��ت در ص��ورت تصوی��ب ای��ن امر 
در ش��ورای راهبری شبکه ش��اد، معلمان و 
دانش آموزان م��ی توانند با ترافیک رایگان 
از اب��زار »کلاس مجازی« ب��رای تدریس و 
آموختن استفاده کنند. حسن قاسم زاده در 
گفت وگو با ایس��نا،  با بیان اینکه به صورت 
 میانگین روزانه ۱۸۰۰ تا ۲۰۰۰ کاربر جدید 
ب��ه کاربران ش��اد اضافه می ش��وند، اظهار 
کرد: اضافه ش��دن این تع��داد کاربر جدید 
 در روزه��ای غیرحض��وری ش��دن مدارس 
 ۱۰ ال��ی ۱۵ برابر می ش��ود و ما پیک ورود 
۳۰ هزار نفر به شاد را تجربه می کنیم؛ به طوری 
 که در روزهای اخیر که شاد مرجع آموزش 
غیر حض��وری معرفی ش��د تقریبا ۳۳ هزار 
الی ۳۴ هزار نصب جدید در ش��اد داشتیم. 
وی ادام��ه داد: علاوه بر این به صورت روزانه 
تقریبا کاربران ما ش��اد را بر روی ۲۰۰ هزار 
الی ۲۵۰ هزار دیوایس )دس��تگاه( لاگ این 
می کنن��د )وارد می ش��وند( که ای��ن آمار 
در ای��ام پیک ب��ه ۳۵۰ هزار ت��ا ۴۰۰ هزار  
می رس��د که آمار بالایی برای یک سرویس 
خدمات دهنده اس��ت.به گفته مدیر اجرایی 
 ش��بکه ش��اد، بررس��ی روند آنلای��ن بودن 
)ب��ر خط ب��ودن( دانش آموزان در ش��بکه 
شاد نش��ان می دهد که طی روزهای اخیر 
آلودگی هوا دانش آموزان ۱۵ درصد بیشتر 
از گذش��ته در شاد آنلاین شده و از خدمات 

آن استفاده کردند.

<پیک استفاده از شاد فراتر از تصور ما شد
قاس��م زاده در پاس��خ ب��ه پرسش��ی درباره 
چرایی اخت��لال در ارس��ال و دریافت پیام 
به وی��ژه پیام صوتی در ش��بکه ش��اد طی 
روزه��ای اخی��ر، توضیح داد: م��ا یک پیش 
بین��ی از تع��داد کاربران حاضر در ش��اد به 
صورت همزمان داری��م؛ با توجه به آلودگی 
هوا و غیرحضوری ش��دن آموزش در برخی 
ش��هرها پیش بینی ما ب��ر روی دو میلیون 
کاربر همزم��ان بود ام��ا ۱۲ آذر به ناگهان 
آموزش در تعداد شهرهای بیشتری مجازی 
ش��د که ما پیش بینی برای آن نداش��تیم. 
وی ادام��ه داد: ۱۲ آذر ماه پیک اس��تفاد از 
ش��اد فرات��ر از تصور ما ب��ود و از این رو در 
این روز مشکل کوتاهی در شاد پیش آمد و 
کاربران نتوانستند از شاد استفاده کنند. این 
مشکل در کمتر از ۵۰ دقیقه برطرف شد و 
ما س��ریعا افزایش زیرس��اخت را در دستور 
کار خود قرار دادی��م. آن پیکی که ۱۲ آذر 
به ش��بکه اضافه ش��د، باعث شد تعدادی از 
کاربران با اختلال در دریافت و ارس��ال پیام 
مواجه ش��وند؛ در همان دقایق اولیه متوجه 
این موضوع شدیم و سریعا شروع به رایزنی 
و افزایش زیرس��اخت کردیم. مدیر اجرایی 
شبکه شاد توضیح داد: در همان روز مشکل 
به ص��ورت موقتی حل ش��د ام��ا همچنان 
اختلال در برخی س��رویس ها وجود داشت، 
ب��رای مثال ممک��ن بود برخ��ی کاربرها در 
دریافت پیام، دانلود و آپلود مطالب مش��کل 
داشته باش��ند به همین منظور همان شب 
دو تا س��ه ساعتی س��رویس هایی که مورد 
نیاز نبودند را خاموش کردیم؛ در مقابل زیر 
س��اختهای اضافه تری را به پلتفرم افزودیم 
و اینگون��ه پایداری پلتفرم تضمین ش��د، به 
طوری که در روزهای ۱۳ و ۱۴ آذر در شاد 

مشکلی مشاهده نشد.

<هم اکنون مشکل آنچنانی در شاد نداریم
قاس��م زاده با تاکید بر اینکه در حال حاضر 
ما دائما شاد را رصد کرده و آمارهای مربوط 
به شبکه را پایش می کنیم تا مشکلی پبش 
نیامده باش��د، افزود: از طرف��ی تماس های 
"کال س��نتر" م��ا و رصد و پای��ش آمارهای 
زیرساختی نشان می دهد که در حال حاضر 
مشکلی آنچنانی در ش��اد نداریم. گواه این 
موضوع نیز تع��داد کارب��ران همزمان مادر 
ش��اد است. در حال حاضر تقریبا نزدیک دو 
میلیون کاربر همزمان در شاد ثبت می کنیم.

وی ب��ا بیان اینکه در روزهای اخیر ش��اهد 
افزایش اس��تفاده از س��رویس هایی در شاد 
هستیم که برای آموزش مجازی استفاده می 
ش��ود، عنوان کرد: ما دو سرویس مهم برای 
آموزش مجازی در شاد داریم؛ یکی سرویس 
گفتگوی صوتی و دیگری پخش زنده اس��ت. 
در س��رویس گفتگوی صوتی معلم و دانش 
آموز با یکدیگر صحبت می کنند و می توانند 
به صورت مشارکتی  کلاس را جلو ببرند. در 
س��رویس پخش زنده نیز معلم می تواند یک 
طرفه برای دانش آموز صحبت کرده و درس 
دهد. مدیر اجرایی ش��بکه شاد تصریح کرد: 
در روزه��ای معمولی حدود ۳۰۰۰ گفتگوی 
صوتی در ش��اد داریم ام��ا در روزهای اخیر 
با توجه ب��ه آلودگی هوا و آم��وزش مجازی 
دانش آموزان در بس��تر شاد این آمار افزایش 
پیدا کرد. به طوری ک��ه در روز ۲۴ آبان که 
اولین موج آلودگی هوا و آموزش مجازی در 
ش��اد بود، حدود ۴۷ ه��زار گفتگوی صوتی 
ثبت شده اس��ت. این آمار در روزهای بعدی 
که تعداد بیش��تری از مدارس غیر حضوری 
ش��دند به روزی ۱۱۷ ه��زار گفتگوی صوتی 
رسید. در خصوص امکان پخش زنده نیز باید 
گفت در روزهای گذش��ته ۱۱۸ هزار پخش 

زنده در شاد را تجربه کردیم.

 خط و نشان سلاجقه در شهرک صنعتی اشتهارد:

 تصفیه پساب اصلاح نشود، 
هیچ مماشاتی در کار نخواهد بود

رئیس س��ازمان محیط زیست با بیان اینکه 
روزان��ه بالغ بر ۴ ه��زار متر مکعب فاضلاب 
صنعت��ی در این ش��هرک تولید می ش��ود ، 
گفت: ای��ن موضوع حیات م��ردم را مختل 
کرده لذا اگر تمکی��ن نکنید و روند تصفیه 
پساب اصلاح نش��ود، هیچ مماشاتی در کار 
نخواه��د بود.به گزارش برنا، علی س��لاجقه 
مع��اون رئیس جمه��ور و رئیس س��ازمان 
محیط زیس��ت اظه��ار داش��ت: روزانه بالغ 
بر ۴ ه��زار مت��ر مکعب فاض��لاب صنعتی 
در ای��ن ش��هرک تولی��د می ش��ود که پس 
از س��رریز ش��دن به رودخانه ش��ور پس از  
صدها کیلومت��ر با زهکش به ت��الاب مرده 
قم می رس��د. وی با بیان اینکه بوی ناشی از 
خروجی پس��اب ، خاطر مردم را آزرده کرد 
و آلودگ��ی ناش��ی از آن، منابع آب و اراضی 
کش��اورزی را تحت تاثیر قرار داده اس��ت، 
اف��زود: در بازدید از محل تصفیه خانه ش��ما 
تخلفات متعددی مش��اهده شد که باید در 
اولی��ن زمان ممکن اصلاح ش��ود. ما هم در 
این مس��یر پای کار هستیم و صندوق ملی 
محیط زیست می تواند در بحث مالی کمک 
کند.رئیس س��ازمان محیط زیس��ت با بیان 
اینک��ه رویک��رد دولت این اس��ت که تولید 
متوقف نشود، لذا پیش از ورود دستگاه قضا 
و پلمب واحد، رویه را اصلاح کنید، تصریح 
کرد: این موضوع حیات مردم را مختل کرده 
لذا اگر تمکین نکنید و روند تصفیه پس��اب 
اصلاح نشود، هیچ مماشاتی در کار نخواهد 
بود.علی س��لاجقه مع��اون رییس جمهور و 
رییس س��ازمان حفاظت محیط زیست پس 
از نظارت میدانی از واحد تصفیه خانه شهرک 
صنعتی ملارد، دستور داد که در هماهنگی 
ادارات کل محیط زیست استان های البرز و 
قزوین در مدت یک ماه تخلفات جمع شود 
و در صورت عدم تمکین، تخلفات به مراجع 

قضایی گزارش شود.

 کنایه عضو شورای شهر به زاکانی؛ 
این گونه می خواستید 
کمر ترافیک را بشکنید؟

عض��و ش��ورای ش��هر ته��ران ب��ه مدیریت 
ش��هرداری پایتخت درباره ترافیک واکنش 
نش��ان داد.  به گزارش ف��رارو، ناصر امانی، 
عضو شورای شهر تهران در شبکه اجتماعی 
ایکس )توئیتر( نوشت: قبل از افتتاح سرای 
ایرانی در سه راه افسریه به شهرداری تهران 
تذکر دادم که پیوست ترافیکی این پروژه را 
تهیه و قبل از افتتاح اجرا کند که متاسفانه 
مانن��د اکثر تذکرات ش��نیده نش��د و باعث 
ترافی��ک س��نگین و نارضایتی ش��هروندان 
گردید، اینگونه می خواس��تید کمر ترافیک 

را بشکنید؟

9 اجتماعی

نگاهی به جدیدترین گزارش مرکز آمار ایران نشان می دهد در آبان 
امس��ال، نرخ تورم س��الانه برای خانوار های کش��ور به ۴۴.۹ درصد 
رسیده است. این رقم در مهرماه ۴۵.۵ درصد بود. به گزارش فرارو، 
ثابت ماندن نرخ تورم لزوما به معنی ثابت ماندن قیمت ها نیس��ت. 
طبق اطلاعات بخش دیگری از گزارش جدید مرکز آمار، نرخ تورم 
ماهانه در آبان ماه ۲.۲ درصد ثبت ش��ده است؛ یعنی قیمت کالا ها 
و خدمات مصرفی در این ماه به طور متوس��ط ۲.۲ درصد نس��بت 
ب��ه ماه قبل افزایش پیدا کرده اس��ت. نرخ ت��ورم نقطه به نقطه از 
بیش از ۵۵ درصد در فروردین ماه امس��ال به کمتر از ۴۰ درصد در 
تیرم��اه کاهش پیدا کرد. ول��ی از آن به بعد در محدوده بین ۳۹ تا 
۴۰ درصد ثابت مانده اس��ت. در بخش خوراکی ها، تورم سالانه کل 
کش��ور با افت نسبت به مهرماه به رقم ۵۲.۲ درصد رسیده که این 
ش��اخص برای مناطق شهری و روس��تایی به ترتیب ۵۲.۲ و ۵۲.۱ 
درصد است. استان یزد همچون ماه قبل، بیشترین نرخ تورم سالانه 
کش��ور در سطح ۵۵.۹ درصد را از آن خود کرده است.گرچه رئیس 
بانک مرکزی بر توسعه سیاست های تورمی تاکید دارد، اما با توجه 
به ش��رایط تورم، بودجه و وضعیت نقدینگی در کشور پرسش هایی 
مطرح است از جمله این که چرا تورم در کشور ما مزمن شده است 
و چگونه می توان راهکاری برای وضعیت تورم در کش��ور اندیشید؟ 
وحید شقاقی شهری، اقتصاددان و استاد اقتصاد دانشگاه خوارزمی 
به این پرس��ش ها پاسخ داده است.وحید شقاقی گفت: »وقتی تورم 
طولانی مدت و مزمن می ش��ود، به تدریج، شرایط اقتصاد کشور را 
وخیم می کند. مثل زمانی که کرونا وارد کشور شده بود و مسئولان 
بهداشت کشور می گفتند اگر این تب تا سه روز کاهش پیدا نکند، 
وضعیت بیمار، وخیم تر می شود. درست است که کرونا با تب بالای 
۳۸ درجه ش��ناخته می شد، اما مدت زمان کاهش تب و کنترل آن 
نیز مهم بود. در تورم نیز دقیقا همین ش��رایط حاکم اس��ت. یعنی 
اگر یک الی دو س��ال، شاهد تورم باش��یم، قابل تحمل خواهد بود، 

اما وقتی طول دوره تورم بیشتر باشد، شرایط وخیم تر می شود.«

<وارد چرخه های باطل تورمی شده ایم
این استاد دانشگاه در ادامه گفت: »میانگین تورم کشور در ۶ سال 
اخیر در ش��رایطی روی عدد ۴۰ درصد متوقف شده است که رشد 
حقوق و دس��تمزد ها زیر ۲۰ درصد بوده و همین موضوع هم باعث 
ش��ده است که مدام ش��کاف حقوق و دستمزد و تورم افزایش پیدا 
کن��د و بالاخص در کالا های س��رمایه ای و بادوام، ش��رایط بغرنج تر 
و حادتر اس��ت. نرخ پایه یا قیمت حداقلی در کالا های س��رمایه ای 
و ب��ادوام عدد ه��ای بالایی اس��ت. برای مثال ب��رای خرید خانه در 
کلانشهر هایی مثل تهران، برای یک واحد ۵۰ متری، حداقل ۳ الی 

۴ میلیارد پول لازم اس��ت و زمانی که یک تورم ۵۰ درصدی با این 
کالا های س��رمایه ای تلاقی پیدا می کند، افزایش قیمت ها به شدت 
معنادار می شود. در این شرایط یک خانه ۴ میلیارد تومانی، با تورم 
۵۰ درصدی، حدود ۲ میلیارد افزایش بها خواهد داش��ت. بنابراین، 
تورم هم به واس��طه عدم سازگاری بین حقوق و تورم، افزایش پیدا 
کرده اس��ت و هم شرایط در بخش کالا های سرمایه ای بغرنج شده 
است.« وی افزود: »فرایند فقیر شدن جامعه ایرانی در سایه همین 
شرایط س��رعت بالاتری پیدا کرده است. به همین دلایل است که 
در جهان، اولین سیاس��تی که اقتصاددان��ان روی آن اجماع دارند 
این اس��ت که تورم را کاه��ش دهند. وقتی در پایی��ن آمدن تورم 
مش��کل و اختلال وجود داشت باشد، اقتصاد وارد یک چرخه باطل 
می ش��ود. تورم های بالا در دور بع��د، زمینه را برای افزایش نرخ ارز 
فراهم می کنند و وقتی نرخ ارز افزایش پیدا می کند، دوباره تورم نیز 
افزایش پیدا می کند. همچنین وقتی تورم بالا می رود، ساختار های 
اقتصادی مجبور می ش��وند حقوق و دس��تمزد را بالا ببرند و همین 
افزایش حقوق و دستمزد از کانال کسری بودجه و هزینه های تولید، 
ی��ک بار دیگر ت��ورم را افزایش می دهد. به همی��ن دلیل می گویم 
اقتص��اد وارد »چرخه های باطل تورمی« می ش��ود. به همین دلیل 
اس��ت که مهمترین اولویت سیاس��ت گذاران باید مهار تورم باشد. 

به خصوص زمانی که طول دوره تورمی مثل اکنون زیاد باشد.«

<گسست بخش واقعی و بخش پولی اقتصاد
این اقتصاددان گفت: »براورد من این اس��ت که اگر یک دهه تورم 
بالا، به یک اقتصاد تحمیل شود، بخش عمده ای از طبقات متوسط 
جامعه، به دهک های پایین درامدی س��قوط می کنند و دهک های 
متوس��ط اقتصاد کشور، با شرایط بس��یار بدی مواجه می شوند. در 
اقتصاد ایران، برخلاف تورمی که در کش��ور های توسعه یافته ایجاد 

می ش��ود، فقط به واسطه سیاست های بخش پولی با تورم رو به رو 
نمی ش��ویم و ریشه تورم در اقتصاد ایران، »گسست بخش واقعی و 
بخش پولی اقتصاد« است. متاسفانه در اقتصاد کشور، بخش واقعی 
آن کار نمی کن��د و چون بخ��ش واقعی اقتصاد کار نمی کند، بخش 
واقع��ی نمی تواند نقدینگ��ی را در اقتصاد ایران هضم کند و موجب 
می ش��ود حالت تورم در اقتصاد رخ دهد. من نقدینگی را شبیه غذا 
خوردن می بینم و بخش واقعی اقتصاد را مش��ابه سیس��تم گوارش 
یک انس��ان می دانم. اگر سیس��تم گوارش انسان غذا را هضم کند، 
یک اتفاق مثبت است که می تواند به انرژی و تحرک بیشتر منتهی 

شود.«

< بار تورم مهار نشده روی دوش طبقه متوسط
ش��قاقی گفت: »طی س��ال جاری، دولت سعی کرد با سیاست های 
انقباض��ی، تا حدودی روند تورم را کنترل کن��د و احتمالا تا پایان 
سال، تورم های نقطه به نقطه، کاهشی خواهد بود. احتمال می دهم 
در پای��ان س��ال ۱۴۰۲، تورم ۴۰ درصد خواهد ش��د و تورم نقطه 
ب��ه نقطه به ۳۵ درصد برس��د، اما اگر قرار باش��د یک پیش بینی 
از اقتصاد س��ال آینده کش��ور ارائه دهم، می گوی��م که وضعیت در 
س��ال آتی، بسیار س��خت خواهد بود، چون ممکن است انتظارات 
تورمی مجددا ش��عله ور شود و با ش��عله ور شدن انتظارات تورمی 
ممکن است مسیر سیاست های پولی دولت بالعکس شده و اقتصاد 
دوباره وارد فاز تورمی ش��ود. انتخابات ایالات متحده در س��ال آتی 
نی��ز می تواند یک تکانه انتظاراتی را در اقتص��اد ایران زنده کند. از 
این جهت، دولت برای سال آتی باید هوشمندانه عمل کند. امسال 
انتظارات تورمی کنترل شد، اما سال آینده به دلیل انتخابات آمریکا 
و احتمال تشدید تحریم ها شرایط خاص تر است.« وی افزود: »مهار 
تورم باید اولویت نخست دولت باشد و بدون مهار تورم، هیچ یک از 
سیاست های اقتصادی در کشور ما امکان تحقق ندارد، چرا که ثبات 
اقتصادی بر هم می خورد و بخش واقعی اقتصاد نیز دچار مش��کل 
می ش��ود، به همین دلیل هم هست که در دنیا، اولویت اول در هر 
کش��وری، روی مهار تورم اس��ت. تا زمانی که نتوانیم تورم را مهار 
کنیم، سایر بخش های تولیدی ما نیز کار نمی کنند. حل هر یک از 
ریشه های تورمی را می توان کاری بسیار دشوار دانست. دولت باید 
مهار تورم را جدی بگیرد و بر اس��اس تصمیم های جدی بررس��ی 
کند. من احس��اس می کنم دولت، هنوز، مهار تورم را به عنوان یک 
امر س��خت در نظر نگرفته و همچنان احساس می کند می توان این 
موضوع را با سیاس��ت های پول��ی مهار کرد. این در حالیس��ت که 
حل تورم اصلا س��اده نیست. اگر نتوانیم تورم را مهار کنیم بار این 

وضعیت بر دوش طبقه متوسط کشور خواهد بود.«

بار»تورم«راچهکسانیبهدوشمیکشند؟
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یک کارش��ناس مال��ی تامین اجتماعی گفت: بررس��ی ها نش��ان 
می دهد این س��ازمان در آینده نزدی��ک با بحران های مالی جدی 
مواجه خواهد ش��د، بنابرای��ن ارزیابی پایداری مالی در س��ازمان 
تأمین اجتماعی از اهمیتِ بس��یاری برخوردار ست. اما آیا بحرانِ 
ناترازی این صندوق ها، با اقداماتی چون افزایشِ سن بازنشستگی 
حل ش��دنی اس��ت؟انور عنایتی  در گفتگو با ایلن��ا، در خصوص 
نات��رازی صندوق ها گفت: متأس��فانه در کش��ور ما دی��دگاه اکثر 
مدیران این است که تأمین اجتماعی یک صندوق حمایتی است، 
در صورتیک��ه این صندوق بیمه گر اس��ت. همین دیدگاه وضعیتِ 
صندوق تأمین اجتماعی را به اینجا رسانده است. اصل ۲۹ قانون 
اساسی برخورداری از تأمین اجتماعی را یک حق همگانی دانسته 
و وظیفه ی آن را روی دوش دولت گذاشته است. تامین اجتماعی 
همگانی یکی از مهمترین و اساس��ی ترین پیش��نیازهای توس��عه 
اقتصادی است و به عنوان مهم ترین اهرم برقراری عدالت اجتماعی 
و رفاه عمومی محسوب می شود. اما همانطور که گفتم، از آنجا که 
نگاه حمایتی نس��بت به سازمان وجود دارد، این وظیفه ی دولتی 
در قالب مصوبات مختلف طی س��ال ها از سوی مجلس و دولت به 
س��ازمان تأمین اجتماعی محول شده اس��ت. وی ادامه داد: آنچه 
به عنوان نظام تأمین اجتماعی در ماده ۲۹ قانون اساس��ی آمده، 
متفاوت از بیمه های اجتماعی است. بیمه های اجتماعی از طریق 
دریاف��ت حق بیمه از ش��اغلان تأمین مالی می ش��ود؛ پس تأکید 
می کنم که این صندوق یک صندوق حمایتی نیس��ت و صندوق 
بیمه گر اس��ت. اما نگاه حمایتی به این صندوق سبب افزایش بار 
تکفل جامعه و ایجاد ناترازی ورودی و خروجیِ این صندوق شده 
اس��ت. این کارش��ناس مالی تأمین اجتماعی تأکید کرد: کاهش 
نس��بت جمعیت ش��اغل - به عنوان پرداخت کنن��ده حق بیمه - 
یکی از مهم ترین دلایل این ناترازی اس��ت. از طرفی فاصله ی بین 
دس��تمزد و نرخ تورم به کاهش منابع سازمان دامن می زند. وقتی 
دس��تمزد مطابق با نرخ تورم افزای��ش پیدا نمی کند، حق بیمه ی 
کمتری در اختیار س��ازمان قرار می گیرد و ای��ن به تداوم بحران 
موج��ود می انجامد. عنایتی گفت: س��ازمان تأمین اجتماعی یک 
سازمان مستقل اس��ت و حدود ۴۵ میلیون نفر بیمه شده در آن 

وجود دارد. پس برای نگه داش��تنِ این صندوق پایداری مالی نیاز 
اس��ت. پایداری مالی، عبارت اس��ت از »رفع نیازهای حال حاضر 
بدون به خطر انداختن توانایی نسل های آینده برای رفع نیازهای 
خود.« وی ادامه داد: بررس��ی ها نش��ان می دهد این س��ازمان در 
آینده نزدیک با بحران های مالی جدی مواجه خواهد شد، بنابراین 
ارزیاب��ی پای��داری مالی در س��ازمان تأمین اجتماع��ی از اهمیتِ 
بس��یاری برخوردار اس��ت. چگونه می توان ای��ن پایداری را حفظ 
ک��رد؟ آیا بحرانِ ناترازی این صندوق ها، با اقداماتی چون افزایشِ 
سن بازنشستگی حل شدنی است؟ عنایتی در پاسخ به این سوال 
گفت: در ش��رایط فعلی، انجام چنین سیاس��تی درست نیست. ما 
بای��د پیش از هرچیز نظام چندلایه تأمین اجتماعی را اجرا کنیم. 
نظام های چندلایه برای س��امان بخش��یدن به وضعیّت نظام های 
تأمین اجتماعی از س��وی نهادهای بین المللی ارائه و مورد تأکید 
قرار گرفته اس��ت. وی ادامه داد: در این طرح، لایه های ابتدایی با 
هدف مبارزه با فقر طراحی ش��ده اند، و هرچ��ه به لایه های بالاتر 
می رویم خدمات بیمه تکمیلی و مکمّل لایه های قبل برجس��ته تر 
می شوند. برای اس��تقرار نظام تأمین اجتماعی چندلایه، برخی از 
استانداردها بر اساس تجربیّات کشورهای مختلف توسط سازمان 
بین المللی کار تعریف شده است، و بازنگری استانداردها به صورت 
مس��تمر در ح��ال انجام اس��ت. در حال حاضر نیز نس��ل چهارم 
اس��تانداردها مورد توجّه قرار دارد. لازم است این نظام های چند 

لایه در کشور بومی سازی شده و به مرحله ی اجرا درآید. عمایتی 
بیان کرد: این طرح با سیس��تم فعلی س��ازمان، تقریباً قابل اجرا 
نیست و در صورت اجرا بسیار پرخطر و پرهزینه است. اگر دولت 
و مجلس دغدغه رفع مشکل نظام بازنشستگی و مشکل ناپایداری 
مال��ی این صندوق ها را دارن��د، باید تحقق نظ��ام چندلایه را در 
دس��تور کار قرار دهند. این کارشناس مالی تأمین اجتماعی بیان 
کرد: همانطور که گفتم، این نظام برای مبارزه با فقر طراحی شده 
اس��ت، در حالیکه در سازمان تأمین اجتماعی با افزایش نرخ های 
بیمه ای افراد فقیر از حمایتهای بیمه ای محروم ش��ده اند. عنایتی 
گف��ت: به دلیلِ وضعیتِ کش��ور و بحران صندوق ه��ا دولت نباید 
س��ازمانِ متعلق به بیمه پرداز را زیر سلطه قرار دهد و برای تحقق 
اه��داف خود این صندوق را در خدمت اهداف خود قرار دهد. وی 
تاکید کرد: سیاس��تگذاران به این امر واقف نیس��تند و یا تمایلی 
ب��ه پذیرش این امر ندارند که نظام حمایت��ی از نظام بیمه ای دو 
بحث کاملا متمایز اس��ت. متاسفانه انتظارِ انجام اقداماتِ حمایتی 
از صندوق تامین اجتماعی، نگاه غلطی اس��ت که سیاس��تگذاران 
طی س��الهای مختلف آن را باب کرده اند و به همین دلیل هم به 
راحتی در طی سال ها به منابع این صندوق دست درازی کرده اند. 
این کارشناس مالی تأمین اجتماعی در ادامه به بدهی های دولت 
به این صندوق اش��اره کرد و گفت: بده��ی دولت نتیجه ی تداومِ 
همی��ن نگاه حمایتی اس��ت و حالا دول��ت از پرداختِ این بدهی 
س��رباز می زند. در حالیکه اگر این بدهی به موقع پرداخت می شد 
کار به اینجا نمی رسید. وی گفت: نسبت پشتیبانی سازمان تامین 
اجتماعی به چیزی حدود ۳ رس��یده اس��ت ک��ه این یک معضل 
بس��یار بزرگ اس��ت. این وضعیت حتی با اقداماتی چون افزایش 
س��ن بازنشس��تگی هم بهبود نخواهد بافت و مش��کلاتِ بسیاری 
گریبان گیر این س��ازمان در آینده می ش��ود. در آن زمان چه کار 
می خواهند انجام دهند و چه برنامه ای برای آن می ریزند؟ عنایتی 
گفت: از همان اول باید بر اساس اصول درست و قواعد بین المللی 
تصمیم درس��تی گرفته می شد و حالا نیز برای عبور از این بحران 
باید تصمیمی اساس��ی گرف��ت و با اقداماتی چون افزایش س��ن 
بازنشستگی نمی توان مشکل سازمان را به شکل اساسی حل کرد.

 مدیرعامل کان��ون هموفیلی ایران درباره آخرین وضعیت داروی 
فاکتور ۸ این بیم��اران توضیحاتی ارائه کرد.»نازنین فرزدای فر« 
مدیرعام��ل کان��ون هموفیلی ایران در گفت و گو ب��ا ایلنا درباره 
داروهای فاکتور ۸ گفت: در سال گذشته میزان تولید دارو توسط 
تولی��د کننده داخلی به ش��دت پایین آمد و در ی��ک بازه زمانی 
یا تولید نداش��تند و یا اگر تولید داش��تند اصلا توزیع نمی ش��د 
و ما پاییز و زمس��تان بس��یار سختی را در س��ال گذشته از نظر 
دارو داش��تیم. وی ادامه داد: امس��ال یک تولی��د کننده دیگر به 
جمع تولید کنندگان داروی فاکتور ۸ اضافه ش��ده است و دارای 
نوترکیب را تولید می کند که نوع دارو به لحاظ دارو نوع جدیدی 
اس��ت و در حال حاضر بین بیماران توزیع می ش��ود و امیدواریم 
نتیجه بخش باشد و بتوانیم خاطر بیماران را از تامین این داروی 
نوترکیب آس��وده کنیم. مدیرعامل کانون هموفیلی ایران تصریح 
کرد: متاس��فانه سیاس��تی که اعمال شد این اس��ت که در سال 
گذش��ته ب��ا توجه به کمبود دارو بیماران به س��مت اس��تفاده از 
داروی پلاس��مایی برده شدند و بیمار به داروی پلاسمایی عادت 

کرده و ۶ ماه از این دارو اس��تفاده کرده اس��ت و حالا که داروی 
نوترکیب تولید و توزیع ش��ده اس��ت همین بیماران را مجبور به 
اس��تفاده از داروی نوترکی��ب می کنند که این ظلم در حق بیمار 
اس��ت چراکه باعث ضد فاکتور ش��دن بیماران می شود و تاثیرات 
مخرب بر روی کبد بیماران داش��ته و حساس��یت هایی را ممکن 

اس��ت ایجاد کند. فرزدای فر خاطرنش��ان کرد: به هر حال مدام 
دارو را ب��ه اجبار تغییر دادن یک کار غیرعلمی اس��ت چراکه در 
ابتدا باید س��نجیده ش��ود که نی��از واقعی بیمار به ک��دام نوع از 
دارو اس��ت و به آن دارو نیز دسترس��ی داش��ته باشد نه اینکه در 
هر زمانی براس��اس سیاستی که وزارت بهداشت و یا شرکت های 
وارد کننده و تولید کننده دارند، دارو به بیمار تحمیل ش��ود. وی 
در بخش دیگری از صحبت هایش با اش��اره ب��ه بالا بودن میزان 
ابتلا به بیماری هموفیلی در اس��تان های شرقی، غربی و جنوبی 
گفت: با توجه به اینکه ازدواج های فامیلی در این مناطق غیرقابل 
اجتناب اس��ت میزان ابتلا به بیماری ه��ای خاص به دلیل توارث 
در ای��ن مناطق زیاد اس��ت البته ما تلاش می کنیم آزمایش��ات 
لازم را در این مناطق داش��ته باشیم. مدیرعامل کانون هموفیلی 
ایران ب��ا بیان اینکه بالاترین موارد ابتلا به فاکتور ۱۳ در دنیا در 
استان سیستان و بلوچس��تان است، تصریح کرد: در مواردی نیز 
فرد ممکن اس��ت مادر برای آزمایش مراجعه نکند و بعد از تولد 

مشخص شود که کودک مبتلا به بیماری هموفیلی است.

 آیا افزایش سن بازنشستگی، بحران صندوق تامین اجتماعی را حل  می کند؟ 

آخرین وضعیت داروی فاکتور ۸ بیماران هموفیلی
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یک کارشناس امور مالیاتی گفت: سازمان امور مالیاتی به تنهایی 
نمی تواند جلوی فراریــان مالیاتی را بگیرد، بایــد همه ابزارهای 
اقتصادی دولت و مجلس در اختیار این سازمان قرار گیرد تا شاهد 

مالیات ستانی عادلانه باشیم.
»محمدرضا جعفریان« درباره سهم مالیات در لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
اظهار داشــت: فراریان مالیاتی چند درصد از مردم هستند که با 
اقدامــات و ترفندهای مختلفی اقدام به فــرار از پرداخت مالیات 
می کنند؛ این مسئله باعث شده است تا شکاف طبقاتی ایجاد شود.

وی با بیان اینکه اکنون کارمندان و اصناف مالیات خود را پرداخت 
می کنند اما دانه درشت ها از پرداخت مالیات شانه خالی می کنند، 
ادامه داد: در گذشته جلوی این فرارهای مالیاتی گرفته نشده است 
در همین راستا باید همه ابزارها و اطلاعات در اختیار سازمان امور 

مالیاتی قرار گیرد.
کارشناس امور مالیاتی با بیان اینکه فرار مالیاتی منجر به اقتصاد 
زیرزمینی می شود، گفت: باید همه دســتگاه ها و وزارتخانه ها در 
کنار دولت قرار گیرند و اطلاعات را در اختیار سازمان مالیات قرار 
دهند. همچنین مجلس شورای اسلامی نیز قوانین یا راهکارهای 
مورد نیاز سازمان مالیاتی را وضع کند تا با استفاده از همه ابزارها 

گلوگاه فرار مالیاتی بسته شود.

وی اضافه کرد: سازمان امور مالیاتی نیز موظف است تا گزارش ها و 
عملکرد خود در شناسایی مودیان جدید، فرارهای مالیاتی و تحقق 
درآمدهــا را اعلام کند و در این صورت اســت که مردم با رغبت 

بیشتری مالیات می دهند.
جعفریان با اشــاره به شــفافیت مالیاتی در لایحه بودجه ۱۴۰۳، 
عنوان کرد: شفاف ســازی نیاز به ادبیات و رفتار جدیدی دارد، این 
امر باید در همه ابعاد اخذ مالیات اجرایی و عملیاتی شود و در این 

صورت است که همه جامعه از شفافیت استقبال می کنند.
وی بیان داشت: نیاز است تا شفاف سازی از بالاترین تا پایین ترین 
سطح کشــور اجرایی شود و این گونه نباشــد که برای عده ای یا 
گروهــی تبعیض ایجاد و باعث ایجاد راه برای فرار مالیاتی شــود، 
ضمن اینکه برای ایجاد شفافیت نیاز به زیرساخت ها، مکانیزم های 

لازم، قانون و اطلاعات جامع است.
کارشــناس امور مالیاتی با بیان اینکه دولــت در موضوع مالیات 
همچنان باید از بخش های تولیدی و توزیعی کشور حمایت کند، 
گفت: در ۲ سال گذشته دولت اقدام به کاهش نرخ مالیات تولیدی 
از ۲۵ به ۱۸ درصد کرده اســت که این اقدام ستودنی است و نیاز 

به استمرار دارد.
وی عنــوان کــرد: برای اینکه اقتصــاد به حرکــت در بیاید و از 
سرگردانی ســرمایه ها و انباشته شدن آن ها در بانک ها جلوگیری 

شود، نیاز به حمایت از فعالان اقتصاد است.
به گــزارش ایرنا؛ جعفریــان اضافه کرد: از این رو اگر قرار اســت 
۵۰درصد به بودجه ۱۴۰۳ افزوده شــود، باید منابع اخذ مالیاتی 
و تاکید بر شناســایی فراریان مالیاتی به طور مســتمر به جامعه 
 گزارش شود تا مردم با اعتماد به سازمان امور مالیاتی، مالیات ها را 

پرداخت کنند.

رضا پدیدار، رئیس کمیســیون انرژی اتــاق بازرگانی تهران گفت: 
مهم ترین نقش بنزین در آلایندگی، مرحله احتراق است که کمتر 
به آن توجه می شــود و عامل اصلی آلودگی هواست. احتراق بنزین 
در موتورها حتی بنزین با کیفیت یورو ۵، علاوه بر گازکربنیک، تولید 
گاز اکسیدهای ازت، هیدروکربن های نسوخته، مونوکسید کربن و 
همچنین بنزن می کند و همین گازها باعث آلودگی هوا می شوند. 
به گزارش تسنیم، در بخش هایی از مصاحبه رضا پدیدار درخصوص 

آلایندگی بنزین آمده است:

 مقصر اصلی آلودگی هوا آیا بنزین بی کیفیت اســت که 
موجب این حجم از آلودگی شــده یا اینکه بنزین اصلا هیچ 
نقشــی در آلودگی هوا ندارد و باید به سراغ مؤلفه های دیگر 

رفت؟
بــه طور اصولی بنزیــن در آلودگی هــوا در دو مرحله می تواند در 
جریان آلایندگی نقش داشته باشد. یکی قبل از احتراق و در هنگام 
نگهداری، نقل و انتقال و سوخت گیری است که متأسفانه اکنون با 
این مشکل مواجهیم، حتی وقتی مردم در جایگاه ها بنزین می زنند 
حتما باید بنزین سرریز شود که این موضوع آلودگی ایجاد می کند، 

و دیگری پس از احتراق است.
و این سوال مطرح است که آیا بنزینی که در موتورهای درون سوز 
استفاده می شود از کیفیت لازم برخوردار است که بتواند آلاینده هایی 
مثل آروماتیک ها، بنزن و سایر موارد دیگری که در حقیقت در بخار 

بنزین شکل می گیرد را جبران کند؟
به گفته مقامات مســئول در وزارت نفت و شــرکت ملی پالایش 
و پخــش فرآورده های نفتی؛ اکنون بنزین های مورد اســتفاده در 
خودروهــا بنزین یورو ۴ و یورو ۵ اســت که آروماتیک آن کمتر از 
۳۵ درصد، بنزن آن کمتر از یک و فشــار بخار آن هم کمتر از ۱۰ 

پی اس ای است.
این موارد در حالی که اســتانداردهای آن رعایت شــود قابل قبول 
است، اما متأسفانه آنچه اکنون در افکار عمومی و در بین متخصصان 
مطرح می شــود این است که با توجه به آنکه اکتان بنزین معمولی 
۸۷ و بنزین سوپر ۹۲ است ولی بنزینی که اکنون مورد استفاده قرار 

می گیرد، این استاندارد را ندارند.
یکــی از مهم ترین تفاوت هایی که یورو ۵ نســبت به یورو ۴ دارد، 
میزان گوگرد اســت. میزان گوگردی که در سوخت یورو ۵ وجود 
دارد، ۱۰ گرم در میلیون است در حالی که در یورو ۴ این مقدار به 
۵۰ گرم در میلیون می رســد و در صورتی که این استاندارد رعایت 
شود آلودگی کاهش می یابد. به هرحال اکسید گوگرد در هوا یکی 
از مشکلات بسیار مهم است. علاوه بر کاهش اکسید گوگرد در هوا، 

جلوگیری از صدمــه گوگرد به کاتالیزر تصفیه دود خروجی موتور 
است. تسریع در نصب سیستم های بازیابی بخار در همه جایگاه های 
 ســوخت کشــور و انبارهای بنزین می تواند این نــوع آلودگی را 

کاهش دهد.

 راهکار چیست؟ آیا می توانیم سیستم هایی را در موتورها 
و کارخانجــات خودروســازی، روی بازیابــی بخاری که در 

خودروها و در جایگاه ها حاصل می شود، تعبیه کنیم؟
در جایگاه های فعلی دور نازل بنزین لاســتیک وجود دارد که به 
در باک بنزین می چســبد که این اقدام صحیح است، اما بسیاری 
از نازل های بنزین این لاستیک را ندارند و هنگامی که راننده ای 
بنزین می زند، بخاری که خارج می شــود ایجاد آلودگی می کند، 
همچنیــن جایگاه های بنزینــی که اکنون ســرویس می دهند 
 باید اســتانداردهای زیســت محیطی را رعایت کنند تا مشکلی 

ایجاد نکند.
در هــر صورت مهم ترین نقش بنزین در آلایندگی، مرحله احتراق 
است که کمتر به آن توجه می شود و عامل اصلی آلودگی هواست. 
احتــراق بنزین در موتورها حتی بنزین با کیفیت یورو ۵، علاوه بر 
گازکربنیک، تولید گاز اکسیدهای ازت، هیدروکربن های نسوخته 
و مونوکســید کربــن و همچنیــن بنزن می کنــد و همین گازها 
باعث آلودگی هوا می شــوند، به همین دلیل مقامات مســئول در 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی باید در این مورد 

شفاف سازی کند.

 در کشــورهای دیگر به موضوع کیفیت بنزین چه اندازه 
توجه می شود؟

به گفته مقامات مســئول، طبق استاندارد یورو ۵ حداکثر حجمی 
اروماتیک ۳۵، الفین ۱۸ و بنزن یک درصد است ولی اینکه آیا این 
موارد رعایت می شــود یا خیر نمی دانیم و عمدتا به دلیل نقصانی 
که وجــود دارد این آلودگی را ایجاد می کنــد، البته گردش هوا و 
ســایر مکانیسم های دیگر مکمل هایی هســتند که به این فرآیند 

هیدروکربنی کمک می کند.
در هر صورت اگر در پالایشــگاه ها که سیســتم های نوینی دارند، 
بتوانیم به جای سوخت یورو ۴ یورو ۵ را تولید کنیم و مقدار گوگرد 
را کاهش دهیم، این امر می تواند در کاهش آلودگی هوا مؤثر باشد. 
به عنوان مثال در بنزین یورو ۵ حداکثر وزنی گوگرد ۱۰ در میلیون 
)ppm( و در یورو ۴، برابر ۵۰ در میلیون است و در صورتی که این 
امر محقق نشود در شهرهای پرترافیک مانند تهران، خراسان، تبریز 

آلودگی شدت می یابد.

 به چه دلیل؟
به ایــن دلیل که هم اکنون تراکــم خودرو در تهــران چهار برابر 
استاندارد جهانی است و این آلودگی هوا حاصل این موضوع است، 
همچنین فرهنگ عمومی مردم به شدت تغییر کرده، مردم حاضر 
نیستند از خطوط حمل ونقل عمومی استفاده کنند و باید در زمینه 
آگاهی افزایی مردم در خصوص استانداردهای سوخت فرهنگ سازی 

صورت گیرد.
استانداردهای یورو برای کاهش آلایندگی بنزین در انواع مختلف آن 
تعریف شــده است. در صورت رعایت نکردن، انواع آلایندگی مانند 
اکسیدهای نیتروژن و گوگرد و ریزگردهای کربنی و هیدروکربنی و 
بنزن در هوا افزایش می یابد. به ویژه آنکه طرح های مرتبط با نصب 

سیستم های بازیابی بخار بنزین در جایگاه ها بسیار با اهمیت است.
در جایگاه ها بخار بنزین نباید وجود داشته باشد، یعنی نازل را وقتی 
شما وارد خودروی خود می کنید باید این لاستیک دورش باشد که 
بخار بنزین نتواند بیــرون بیاید در غیراین صورت، گوگرد را در هوا 

منتشر می کند و این موجب آلودگی می شود.
البته کاتالیست های تصفیه دود خودروها را هم باید مدنظر داشته 
باشید، کاتالیست هایی که در خودروســازی ها استفاده می شود با 
کیفیت پایین است و عمر کوتاهی دارد و بعد از مدتی باید کاتالیست 

تعویض شود.

 شــایعه ای مطرح اســت در این خصوص که بسیاری از 
خودروها یا کاتالیست شان از بین رفته و یا حتی خودروهای نو 
کاتالیست روی آن ها نیست یا کاتالیست مؤثری ندارند، نظر 

شما در این باره چیست؟
متأسفانه ما هم این موضوع را رصد نکردیم که ببینیم آیا کاتالیست 

روی خودروها استفاده می شود یا خیر.
پالایشــگاه های داخلی با توجه به هزینه زیاد افزایش آرام سوزی از 
اکتان ۹۲ به ۹۵، تمایلی به استفاده از اکتان افزا در بنزین ندارند در 
صورتی که اگر اکتان افزا به بنزین اضافه کنیم، آلایندگی را کاهش 
می دهد، بــه عنوان مثال در برخی از جایگاه های ســوخت گیری، 
اکتان افزاها را به شکل غیررسمی از صد راننده خودرو به یک راننده 
می فروشند که اگر استانداردها رعایت شود و این موضوع در مسیر 

صحیح قرار گیرد موجب کاهش آلودگی می شود.
بایــد در کوتــاه مدت شــرایطی را فراهــم کنیم کــه بتوانیم از 
بالاترین ظرفیت اســتانداردهای مواد اکتان افزا در تولید و مصرف 
بنزین در جایگاه ها اســتفاده کنیم همچنین باید هرچه ســریع تر 
پالایشــگاه هایمان را با اســتانداردهای روز تطبیق دهیم تا با این 

عارضه اجتماعی مواجه نشویم.
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دولت

اتاق بازرگانی

با مصوبه هیئت دولت وزارت راه و شهرســازی 
مکلف به تامین زیرساخت های مواصلاتی توسعه 
ســواحل مکــران از جمله تســریع در احداث 
بندرکوه مبــارک، مطالعات راه آهن کوه مبارک 

- بندرعباس و فرودگاه کوه مبارک شده است.
با توجه به لزوم تکمیل و اجرای طرح پروژه های 
زیرساختی منطقه مکران، تصویبنامه ۱۳بندی 
در این خصوص ابلاغ و در تاریخ ۱۲/۹/۱۴۰۲ به 

تایید رئیس جمهور رسید.
بر اســاس این مصوبه وزارت راه و شهرســازی، 
وزارت اقتصاد، دبیرخانه شورای توسعه سواحل 
مکران، صندوق توســعه ملی، سازمان برنامه و 
بودجه و وزارت نفت مکلــف به انجام اقداماتی 
در زمینه ســرمایه گذاری، تســریع در اجرای 
طرح های زیرساختی و مواصلاتی، تامین منابع، 
تامین گاز پروژه ها و شناسایی میادین نفت و گاز 

شدند.
اخذ مجوزهای قانونی جهت برداشــت مبلغ ۵ 
میلیارد یورو از صندوق توســعه ملی به منظور 
حمایت از ســرمایه گذاران و تسریع در تامین 
اعتبــارات، اختصاص معــادل ریالی مبلغ یک 
میلیــارد یورو از صندوق توســعه ملی در قالب 
اعتبار به متقاضیان، ســاخت فرودگاه و توسعه 
چند بندر از مهمترین بندهای این مصوبه است.

< حمایت از سرمایه گذاران و تسریع 
         در تامین اعتبارات طرح ها

۱- وزیران عضو شــورای توسعه سواحل مکران 
مصوبــه ای با محوریت توســعه منطقه مکران 
تصویب کردند. طبق این مصوبــه، وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، دبیرخانه شــورای توســعه 
ســواحل مکران و صندوق توسعه ملی موظفند 
جهت حمایت از ســرمایه گذاران و تسریع در 
تامین اعتبارات طرح پروژه های منطقه نسبت به 

انجام موارد زیر اقدام کنند:
الف - دبیرخانه شــورای توسعه سواحل مکران 
مکلف اســت اقدامات لازم برای اخذ مجوزهای 
قانونی جهت برداشــت مبلغ پنج میلیارد یورو 
از صندوق توســعه ملی در چارچوب قوانین و 
مقررات مربوط را ظرف یک هفته از تاریخ ابلاغ 

این تصویب نامه انجام دهد.
ب- صندوق توســعه ملی پس از تصویب ارکان 
ذی ربط قانونی و در چارچوب قوانین و مقررات 
مربــوط معادل ریالی مبلغ یک میلیارد یورو در 
قالب اعتبار با معرفی دبیرخانه شــورای توسعه 
سواحل مکران را از طریق بانک عامل در اختیار 

متقاضیان قرار دهد.
پ- وزارت امور اقتصادی و دارایی تمهیدات لازم 
برای اختصاص معادل )۱۰درصد( تســهیلات 
موضوع تبصــره )۱۸( ماده واحده قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۲ کل کشــور را در قالــب مصارف 
موضوع تبصره مذکور با رعایت قوانین و مقررات 
مربوط و با معرفی دبیرخانه شــورای توســعه 

سواحل مکران فراهم کند.
۲- وزارت راه و شهرســازی برنامه هــای خود 
در خصوص تســریع در اجرای طرح پروژه های 
زیرساختی و مواصلاتی شامل مرحله )فاز( دوم 
بندر شهید بهشتی، بندر کوه مبارک و مطالعات 
راه آهن کوه مبارک - بندر عباس، فرودگاه کوه 
مبارک، راه های ســاحلی، مواصلاتی و شــبکه 
داخلی را با تعیین اولویت و منابع مورد نیاز در 
چارچوب قوانین و مقــررات مربوط ظرف یک 
مــاه از تاریخ ابلاغ این تصویب نامه به دبیرخانه 

شورای توسعه سواحل مکران ارائه کند.
۳- وزارت نفــت مکلف اســت بــا هماهنگی 
دبیرخانه شورای توسعه سواحل مکران متناسب 
با روند توسعه منطقه مکران و بر اساس قوانین و 
مقررات مربوط و با رعایت ملاحظات فنی نسبت 

به تامین گاز مورد نیاز طــرح پروژه ها از قبیل 
صنایع پتروشیمی فولاد شــیلات، نیروگاه آب 
شیرین کن و تکمیل زنجیره صنعتی اقدام نماید.
تبصــره - وزارت نفــت مکلف اســت در زمان 
صدور مجوز بــرای متقاضیان احداث واحدهای 
پتروشیمی و پترو پالایشگاهی مستقر در منطقه 
کوه مبارک و چابهار نظرات مشورتی دبیرخانه 
شــورای توسعه ســواحل مکران را اخذ و طبق 

قوانین و ضوابط مربوط اقدام کند.
۴- به منظور جلب سرمایه گذاری نفت و گاز در 
حوزه های اکتشاف تولید و استخراج، وزارت نفت 
میادین نفت و گاز شناســایی شده را از طریق 
دبیرخانه شورای توسعه سواحل مکران به شورا 
معرفی کند و پس از مشورت با شورای مذکور و 
در چارچوب قوانین و مقررات قراردادهای لازم 

را منعقد می کند.
۵- شــورای توسعه ســواحل مکران از طریق 
دبیرخانه شورا با همکاری دستگاه های اجرایی 
و نهادهای عمومی ذی ربط، طرح جامع تشویق 
سرمایه گذاری با ایجاد مشــوق های لازم برای 
سرمایه گذاری خاص در منطقه مکران را ظرف 
ســه ماه از تاریخ ابلاغ این تصویبنامه تهیه و در 
چارچوب قوانین و مقــررات مربوط به تصویب 

مراجع ذی صلاح می رساند.
۶- وزارت نفــت از محل منابع مصوب مربوط با 
رعایت ملاحظات فنی نســبت به احداث خط 
انتقال گاز ایرانشهر به چابهار در چارچوب قوانین 

و مقررات مربوط اقدام کند.
۷- وزارت نفت ظرف سه ماه از تاریخ ابلاغ این 
تصویب نامه با اخذ نظر شورای توسعه سواحل 
مکران نسبت به نحوه تامین و مصرف سوخت 
مورد نیاز طرح پروژه ها و زیر ساخت های منطقه 
مکــران در چارچوب قوانین و مقررات با رعایت 

ملاحظات فنی مربوط اقدام کند.
۸- در جهت تســریع در تامین زیرساخت های 
منطقه و تشویق مشارکت ســرمایه گذاران در 
توســعه زیرســاخت های منطقه دستگاههای 
اجرایی مکلفتــه در چارچوب قوانین و مقررات 
معادل مبلغ هزینه شده توسط سرمایه گذاران 
غیر دولتی برای اجرای زیر ساخت ها در منطقه 
مکران که به تایید دبیرخانه شــورای توســعه 
سواحل مکران رسیده است را در بودجه سنواتی 

پیش بینی کنند.
۹- وزارت امور اقتصــادی و دارایی می تواند در 
صورت تایید دبیرخانه شــورا نســبت به صدور 
مجوز اعتبارات اســنادی بر اســاس ماده )۶۲( 
قانون محاســبات عمومی کشور و مقررات ذیل 

آن به نام دستگاه های اجرایی اقدام کند.
۱۰- ســازمان برنامه و بودجه کشور مبلغ یک 
هزار میلیــارد ریال از محــل اعتبارات مصوب 
مربــوط را درچارچوب قوانین و مقــررات و با 
هدف افزایش تاب آوری مهارت آموزی و آموزش 
جوامع محلی در منطقه مکران جهت طرح در 

شورای توسعه سواحل مکران پیشنهاد نماید.
۱۱- ســازمان برنامه و بودجه کشــور می تواند 
اعتبارات مصوب مربــوط به منطقه مکران را با 
رعایــت قوانین و مقررات از جمله ســاده )۳۰( 
قانون برنامه و بودجه کشــور مصوب ۱۳۵۱ به 

صورت حداکثری تخصیص دهد.
۱۲- دستگاههای اجرایی و نهادهای عمومی در 
اجرای طرح پروژه های مرتبط با منطقه مکران 
نظرات مشورتی شورای توسعه سواحل مکران 

را اخذ کنند.
۱۳- مسئولیت پیگیری و اجرای موارد مندرج 
در این تصویب نامه بر عهده دبیر شورای توسعه 
ســواحل مکران بوده و دبیر شورا موظف است 
گزارش نحــوه اجرا و پیشــرفت اقدامات را به 

صورت ماهانه به رئیس شورا گزارش دهد.

دبیرکل اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق 
گفت: ارزش صادرات ایران به عراق در هشــت 
ماهه سال ۱۴۰۱ نزدیک به ۵ میلیارد دلار بود 
که این رقم در مدت مشــابه سال ۱۴۰۲ از ۶ 
میلیارد دلار فراتر رفته است. بخشی از افزایش 
صادرات ایران به عراق از رشــد صادرات گاز به 

این کشور حاصل شده است.
بــا وجود مــازاد ماهی کپــور در داخل امکان 
صادرات این آبزی به عــراق فراهم نیامده، در 
حالی که پیش تر قول باز شدن درهای عراق به 

روی کپور ایرانی داده شده بود.
جهانبخش ســنجابی شــیرازی، دبیرکل اتاق 
مشترک بازرگانی ایران و عراق عواملی که مانع 
صادرات کپور ایرانی به عراق می شــود را شرح 
داد و گفــت: صــادرات و واردات دام، ماکیان، 
طیور و آبزیان ملزم به رعایت مقررات و اجرای 
اســتانداردهای منطقه ای و ملی کشورهاست. 
اعلام هشدار در مورد احتمال بیماری گونه هایی 
از ماهی هایی که زیستگاه آن ها در خلیج فارس 
است عراقی ها را نســبت به واردات ماهی فله 

ایرانی محتاط کرده است.
وی افزود: موضوع دیگر سیاست های حمایتی 
است که عراق از تولید داخل پیش گرفته است. 
ماهی صادراتی از ایران به عراق از نوع ماهی های 
کپور و گرمابی اســت و عراقی ها در سال های 
اخیر در ایجاد مزارع و استخرهای پرورش این 

ماهی عملکرد قابل توجهی داشته اند.
ســنجابی ادامه داد: مجموع ایــن اتفاقات به 
صادر نشــدن کپور ایرانی به عــراق انجامیده 
اســت. افزون بر اینها اخیــرا واردات هرگونه 
ماهی فرآوری نشــده و فله به عــراق ممنوع 
شــده و عراقی ها متقاضی ماهی های فریزشده 

و بسته بندی هستند.

دبیرکل اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق 
در پاسخ به پرســش درباره وضعیت صادرات 
دیگر کالاهای ایرانی بــه عراق گفت: صادرات 
ایران به عراق همچنان برقرار اســت و به قوت 
پیشــین ادامه دارد و حتی وزن و ارزش آن در 
سال جاری نسبت به سال گذشته رشد داشته 
اســت. ارزش صادرات ایران به عراق در هشت 
ماهه سال ۱۴۰۱ نزدیک به ۵ میلیارد دلار بود 
که این رقم در مدت مشــابه سال ۱۴۰۲ از ۶ 

میلیارد دلار فراتر رفته است.
وی خبر داد: بخشی از افزایش صادرات ایران به 
عراق از رشد صادرات گاز به این کشور حاصل 

شده است.
سنجابی خاطرنشــان کرد: با وجود جریان رو 
به رشــد صادرات ایران به عراق اما تفاوت نرخ 
ارز در بازار آزاد عراق و نرخ رســمی ارز در این 
کشــور تهدیدی برای تجارت ایران در عراق به 
شمار می آید، زیرا ایرانی ها امکان تجارت با نرخ 
رسمی را ندارند و این امر سبب می شود کالای 
ایرانی در عراق ۲۰ درصد گران تر برای خریدار 
عراقی تمام شود. در نتیجه قدرت رقابت ایران 

در بازار عراق ضعیف می شود.
به گزارش ایلنا؛ دبیرکل اتاق ایران و عراق اظهار 
کــرد: در همین حال دولت عراق مصوب کرده 
از پایان ژانویه ســال ۲۰۲۴ میلادی هر گونه 
معاملــه داخلی با پولی غیــر از پول ملی این 
کشور ممنوع باشد، این مصوبه به این معناست 
که هر گونــه معامله خرید و فروشــی که در 
عراق انجام می شود باید به واسطه دینار عراق 
صورت بگیرد و معامله با دلار در این کشــور از 
تاریخ یادشده به بعد غیرقانونی است. در نتیجه 
ایــن اتفاق، تامین دلار از بازار آزاد و به صورت 

فیزیکی سخت تر خواهد شد.

عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر اینکه جایگزینی درآمدهای 
مالیاتی به جــای درآمدهای نفتی در بودجه ۱۴۰۳ در 
دستور کار باشد، گفت: اقدام خوب دولت در شناسایی 
مودیان جدید قدم بزرگی در راستای افزایش درآمدهای 
مالیاتــی و ایجاد نظام عادلانه مالیات گیری در کشــور 

است.
مقابله با فــرار مالیاتی و اخذ مالیات حقه از بخش های 
فــراری از مالیات محور اصلی اقدامات نظام مالیاتی در 
دولت سیزدهم بوده است. این رویکرد شامل چند محور 
کلیدی اســت؛ اولین و مهم ترین اقدام ســازمان امور 
مالیاتی در دولت سیزدهم بر شناسایی مودیان مالیاتی 
متمرکز بوده است. بر اساس این گزارش، به نحوی که 
طی دو ســال اخیر تعداد مودیان مالیاتی به بیش از ۹ 

میلیون رســیده؛ همچنین طی ۷ ماهه اول سال جاری بیش از ۲.۷ 
میلیون مودی مالیاتی جدید از طریق اجرای فاز اول سامانه مودیان 
شناسایی شدند که رویکرد مهم در زمینه مبارزه با فرار مالیاتی است.
در هفت ماه ابتدای سال جاری با تقاطع گیری از داده ها و پایگاه های 
اطلاعاتی، بالغ بر ۱۸ هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی شناسایی شد؛ 
همچنین برای اولین بار ســازمان امور مالیاتــی بیش از ۶۰۰ هزار 
اظهارنامه برآوردی برای صاحبان مشــاغل و اشخاص حقوقی فاقد 
اظهارنامه و فراری مالیاتی، به صورت سیستمی صادر کرد که اقدام 

مهمی در جهت مبارزه با فرار مالیاتی بود.
رویکرد دیگری که ســازمان امور مالیاتــی پیگیری می کند، تمرکز 
بــر اخذ مالیــات از فعالیت های غیرمولد و مخــرب اقتصادی نظیر 
ســوداگری در بازارهای مختلف اســت. این امر در راستای کاهش 
جذابیت و همچنین افزایش ریســک این فعالیت های مخرب است. 
این رویکرد، وجه دیگر اقدامات اصلاحی نظا مالیاتی به خصوص در 

سال ۱۴۰۳ خواهد بود.

< درآمدهای نفتی جزو سرمایه های ملی است
»حســن نوروزی« عضو کمیســیون برنامه و بودجه و محاســبات 

مجلــس، در خصوص افزایش درآمدهــای مالیاتی در لایحه بودجه 
۱۴۰۳، با اشــاره به اینکه دولت در افزایــش درآمدهای مالیاتی به 
موضوع عدم اعمال فشــار بر مردم، تولیدکنندگان و حقوق بگیران 
توجه کرده است، اظهار داشت: جایگزینی درآمدهای مالیاتی به جای 

درآمدهای نفتی در بودجه ۱۴۰۳ در دستور کار قرار دارد.
وی ادامه داد: درآمدهای نفتی جزو ســرمایه های ملی اســت و باید 
برنامه ریزی درســتی برای اســتفاده از آن ها داشته باشیم. فلسفه 
تأسیس صندوق ملی توســعه نیز همین است که درآمدهای نفتی 
به ســمت ســرمایه گذاری های زیرساختی برود. اســتفاده از این 
درآمدها برای هزینه های جاری کشور درست نیست و باید به سمت 
جایگزینی درآمدهای مالیاتی و عوارض گمرکی به جای درآمدهای 

نفتی در بودجه باشیم.

< تمرکز بر مالیات ستانی از مودیان بزرگ است
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس خاطرنشان کرد: 
تمرکز بر مالیات ستانی از مودیان بزرگ است. ملاحظه ای که داریم 
این است که مالیات گیری به صورت همگانی باشد و همگان متناسب 

با درآمدشان مالیات بپردازند.

نوروزی گفت: شناســایی مودیان جدید قدم بزرگی در 
راستای افزایش درآمدهای مالیاتی دولت و ایجاد نظام 
عادلانه مالیات گیری در کشــور اســت. اینکه در هفت 
ماهه اول ســال جاری ۲ میلیــون و ۷۰۰ هزار مودی 
جدید کشــف شــده، کمک می کند که به جای اعمال 
فشار بر بخش شفاف اقتصاد و مالیات دهندگان فعلی بر 
مالیات ستانی از کسانی تمرکز کنیم که تا الان مالیات 

پرداخت نمی کردند.

< اقدامات دولت برای افزایش درآمدهای مالیاتی
وی ادامه داد: تاکنون اقدامات خوبی در راستای افزایش 
درآمدهــای مالیاتی دولت از راه هــای منطقی صورت 
گرفته اســت و باید این روند با اســتقرار کامل سامانه 
مودیــان ادامه یابد و تحقــق درآمدهای مالیاتی دولت 
از طریق مقابله با فرار مالیاتی، شناســایی مودیان جدید، ساماندهی 
 معافیت هــای غیرضرور و اصــلاح قانون مالیات های مســتقیم به 

حداکثر برسد.
ایــن نماینده مجلس تاکید کرد: در کنار مبارزه با فرارهای مالیاتی، 
حمایــت از تولید و مردم با کاهش مالیات این بخش ها و تســهیل 

فضای کسب و کار در دستور کار دولت قرار دارد.
نوروزی ادامــه داد: اجرای صحیح قوانین اهمیت بالایی دارد. دولت 
باید در راستای عملیاتی کردن قوانین موجود در زمینه مالیات های 
مســتقیم و معافیت های غیرضرور حرکت کنــد و اگر جایی نیاز به 

اصلاح باشد، مجلس آمادگی همکاری دارد.
به گفته عضو کمیســیون برنامه و بودجه، موضوع مهم این است که 
مالیات ستانی را از بخش تولید به بخش واسطه ای و سودآور اقتصاد 
انتقــال دهیم. در این صورت اســت که ضمــن افزایش درآمدهای 

مالیاتی از اعمال فشار بر بخش مولد کشور نیز جلوگیری می کنیم.
به گزارش ایرنا؛ وی گفت: لازم است بر معاملات سودآور و همچنین 
فعالیت هــای غیرمولد تمرکز کنیم و به ویژه کســانی که در فضای 
مجازی فعالیت دارند و کسب درآمد می کنند باید مالیات حقه خود 

را بپردازند.

درآمدهای مالیاتی باید جایگزین درآمدهای نفتی شود

اقدام دولت برای تحقق عدالت مالیاتی

احتراق سوخت؛ مهم ترین عامل آلودگی هوا

جزییات مصوبه دولت برای توسعه سواحل مکران؛ 
برداشت ۵ میلیارد یورو از صندوق توسعه ملی

افزایش صادرات گاز ایران به عراق
تضعیف قدرت رقابت در بازار بغداد

کارشناس امور مالیاتی:

ابزارهای اقتصادی دولت و مجلس در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار گیرد
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اعتماد: مرگ در ميلاد
آقاي وزير؛  سه ش��نبه گذشته - هفتم 
آذر ماه- درست ساعت ۱۷ و ۳۵ دقيقه 
در بيمارس��تان ميلاد و در آغوشم؛ تنها فرزندم در 
اوج جوان��ي از دس��ت رفت. آنقدر تن��د كه گويي 
صاعقه مرگ س��اقه جوان درخت زندگاني دخترم 
را به آتش كش��يد و س��وخت. اكنون يك هفته از 
اين داغ گذش��ته اس��ت، بي ترديد در آن سه شنبه 
نحس ديگراني هم در بيمارس��تان ميلاد و س��اير 
بيمارستان ها داغدار عزيزان شان شده اند؛ اما آنچه 
بر سر فرزند من آمد داستاني سخت جگرآور است، 
چون شما علي الظاهر دكتراي حقوق عمومي داريد، 
قاعدتا بايد از جايگاه اصلي حقوقي عمومي كه در 
واقع دانش و فن تنظيم روابط كلان اجتماعي ميان 
مردم و قدرت با بهره گيري از ابزار حقوقي و با هدف 
تامين عدالت و امنيت و آزادي است؛ آگاهي داشته 
باش��يد، پس از اين منظر بايد به اطلاع مقام عالي 
وزارت برسانم، تاسف برانگيزترين وضعيت درماني 
را در بزرگ ترين بيمارستان فوق تخصصي سازمان 

تامين اجتماعي تحت مديريت شما ديدم. 
آقاي وزير؛ پس از 2۷ س��ال پرداخت بيمه تامين 
اجتماعي، اين اولين باري بود، فرزند دلبندم را بنا به 
ش��رايط بيماري و نياز توأمان به دياليز و مشكلات 
تنفس��ي به توصيه دوس��تانم به بيمارستان ميلاد 
مي بردم. در اين نزديك به س��ه دهه كوچك ترين 
اس��تفاده اي از مراكز درمان��ي تامين اجتماعي كه 
اكنون دريافته ام چقدر بي س��ر و صاحب هستند، 
نكرده بودم. كاش اين بار هم هرگز به بيمارس��تان 
ميلاد نرفته بوديم. آقاي وزير؛ دخترم با مش��كلات 
تنفسي دو روز در اورژانس بيمارستان كوچك ترين 
داروي��ي نگرفت، تنها و تنها از او رگ گيري كردند، 
۴۸ س��اعت در اورژانس بيمارستان تحت امر شما 
ش��اهد بگو بخند عوامل اورژان��س و بي توجهي به 
فرزن��دم بودم يا دكتر دس��تور دارويي نداده بود يا 
تخت خالي در بخش نبود، بيماري كه بايد به بخش 
مراقبت هاي ويژه مي رفت پس از ۴۸ ساعت، نيمه 
شب به بخشي غيرمرتبط در طبقه ۱۱ بيمارستان 
و بخش جراحي مغز و اعصاب مردان! منتقل شد. 
باز هم بي دستور دارو و ما مستاصل و نگران به هر 

دري زديم.
آقاي وزير؛ ش��ما تاكنون مستاصل و نگران به هر 
دري زده ايد تا براي فرزند بيمارتان كه مش��خص 
شده عفونتي روي دريچه قلب دارد در بزرگ ترين 
بيمارستان فوق  تخصصي كشور كه 2۷ سال به آن 
حق بيمه پرداخته ايد، دكتري بيابيد؟ دارويي طلب 
كنيد؟ التماس كنيد؟ اميدوارم يك بار تجربه كنيد.

آقاي وزير؛ صبح سه ش��نبه به ايس��تگاه پرستاري 
بخ��ش مغز و اعصاب مردان اع��لام كرديم دخترم 
كه در ايام كرونا و نبود واكسن-يادتان كه هست؟ 
يا اينكه ش��ما هم به دليل مسئوليت سنگيني كه 
آن زمان داشتيد، واكس��ن سفارشي زده بوديد؟- 
كلي��ه اش از دس��ت رفت و از نيمه دوم س��ال ۹۹ 
مجبور به تحمل رنج دياليز بود. بايد دياليز ش��ود. 
لطف��ا از منظر همان رش��ته تخصصي ت��ان مداقه 
بفرماييد از صبح سه شنبه، بايد دخترم كه بي دارو 
و درمان در بخش مردان رها ش��ده بود بايد دياليز 
مي ش��د، اما عاقبت ساعت ۱۷ و ۳۰ دقيقه آن هم 
نه با پيگيري كادر خندان پرستاري بخش ۱۱ كه با 
ديدن چندين واسطه از بيرون بيمارستان، به بخش 

دياليز منتقل شد.
آقاي وزير؛ سخت ترين و تلخ ترين قسمت داستان 
مرگ فرزندم اينجاس��ت كه بيماري ك��ه بايد در 
بخش مراقبت هاي ويژه بس��تري مي شد در مقابل 
خواهش ه��ا و التماس هاي مكرر من و همس��رم و 
نامزد ناكام او با ويلچر بدون همراهي پزشك و تنها 
به همراه بهياري بي مس��ئوليت كه حتي اكسيژن 
براي بيماري در اين س��طح به همراه نداش��ت در 
آسانس��وري كه همزمان چاي و عصرانه پرسنل را 
با خود حمل مي كرد به بخش دياليز منتقل شد. ما 
سراسيمه به دنبال دخترم روان شديم، اما دريغ كه 
پرونده بيمار نرس��يده بود و پرستار بخش مشغول 
خ��وردن چاي عصرانه بود. آق��اي وزير؛ دخترم در 
بخش دياليز جان داد، در آغوش من و در حالي كه 
دست در دست همس��ر آينده اش داشت با هزاران 
اميد و آرزو. شما با عنوان پرطمطراق؛ وزير تعاون، 
كار و رف��اه اجتماع��ي و داراي دكت��ري در حقوق 
عمومي بفرماييد كجا از اين بيداد شكايت برم؟ آيا 
دادرسي جز خدا هست تا به شكايت من و ده ها نفر 
ديگر كه عزيزان شان را در چنين شرايطي از دست 
مي دهند، شكايت بريم؟ اصلا شكايت و دادخواهي 
در اين موضوع به نتيجه اي مي رس��د؟ قطعا پاسخ 

خير است.

ابتکار: لطفا کمی هوای سالم 
باز هم موضوع تكراری آلودگی هوا! گويی 
بحران آلودگی هوا قرار نيست به درستی 
مديري��ت و ب��ه اتمام برس��د و هر س��ال در فصل 
پاييز و زمس��تان بايد منتظر آلودگی هوا در تهران 
و كلان ش��هرها و البته تعطيلی م��دارس و ادارات 
باشيم، اتفاقی تكراری با داستان های تكراری مقابله 
با آلودگی هوا توسط نهادها و سازمان های مسئول، 
كه نهايتا هركدام توپ را به زمين ديگری می اندازند 
و به نوعی فقط از بار مسئوليت شانه خالی می كنند، 
چال��ش مديريت آلودگی هوا ني��ز همانند چالش 
مديري��ت و نظارت بر توليد خودروهای داخلی و يا 
چالش مديريت آب و ده ها چالش حل نشده ديگر 
تبديل به داس��تان های تكراری ش��ده اند كه عدم 
رسيدگی به آنها می تواند خسارات جبران ناپذيری 
را به كش��ور عزيزمان وارد س��ازد. آلودگی هوا در 
س��ال های اخير به بحرانی تبديل ش��ده است كه 
سهم عمده ای در سلامت جسم و روان شهروندان 
دارد معضلی كه عزم ج��دی دولتمردان و مديران 
ش��هری را طل��ب می كند تا با اج��رای برنامه های 
بلند مدت برای رفع اي��ن مهم تلاش كنند، البته 
تا دلتان بخواهد به جای برنامه ريزی و عزم جدی، 
همايش ها و نشس��ت های رنگارن��گ و گوناگون با 

هزينه های فراوان در اين رابطه برگزار شده است كه 
تقريبا هيچ كدام تا كنون راه گشا و مفيد نبوده اند .

بسياری از شهرهای بزرگ صنعتی همچون تهران 
سال های زيادی است كه با فرارسيدن فصل پاييز 
و زمستان با پديده وارونگی هوا مواجه می شوند كه 

حاصل آن پديده آلودگی هوا به شمار می رود.
وسايل حمل و نقل عمومی، كارخانه ها، انرژی های 
مصرف��ی و... از جمل��ه عواملی هس��تند كه نقش 
بس��زايی در آلودگی هوا دارن��د و اين موضوع را به 
يكی از چالش های اصلی زيس��ت  محيطی كشور 
تبديل ك��رده اند. از نظر همگان س��ازمان محيط 
زيس��ت به عنوان متولی اصلی دغدغه های محيط 
زيستی از جمله آلودگی هوا شناخته می شوند اما 
با بررسی های دقيق تر می توان به اين نتيجه رسيد 
كه آلودگی هوا يكی از بحران های اصلی كش��ور به 
ش��مار می رود كه نيازمند همكاری و تعامل همه 
سازمان های مرتبط و تمركز مسئولان كشور برای 

كاهش پيامدهای اين پديده است.
بر پايه آمارهای رسمی، آلودگی هوا ساليانه حدود 
هشت  ميليارد دلار خسارت می زند، معضل آلودگی 
ه��وا تاثير مخربی بر روی محيط زيس��ت از جمله 
حيوان��ات و گياه��ان دارد. اين پديده به س��لامت 
فيزيكی افراد خدش��ه وارد می كند و افس��ردگی و 
اختلال های روانی ش��هروندان را افزايش می دهد. 
بنابراين بايد گفت آلودگی هوا يكی از معضل هايی 
است كه به افزايش هدررفت سرمايه ملی در كشور 
منجر می شود. بخش قابل توجهی از ناوگان حمل 
و نقل عمومی نيز با فرس��ودگی های زيادی مواجه 
اس��ت، اين موضوع باعث ايجاد خطرهای زيس��ت 
محيطی خواهد شد كه با توسعه و نوسازی وسايل 
حمل و نقل می توان س��ازوكارهايی جهت كاهش 

ميزان آلايندگی فراهم آورد.
آلودگی هوا می تواند به اقتصاد نيز لطمه وارد سازد 
كه اين امر ارتباطی مس��تقيم با زندگی شهروندان 
دارد. كارخانه ه��ا و صناي��ع نيز نق��ش پررنگی در 
آلودگ��ی هوا دارند و س��لامت نيروی كار را تهديد 
می كنند كه می توان با بررسی دقيق علمی و ارائه 
راهكارهای موثر در اين زمينه به كاهش اين معضل 
كمك كرد. تعطيلی واحدهای آموزش��ی در مدت 
آلودگی هوا هزينه  های افزايش فعاليت در زمان های 
پيش بينی  نش��ده را ب��ه دنبال دارد. خس��تگی و 
مشكل های ناش��ی از آلودگی هوا بر روی عملكرد 
شاغلان و فعالان مختلف نيز تاثير منفی می گذارد. 
تخريب بی رويه ساختمان ها به دليل ذرات معلق در 
هوا و تاسيس��ات شهری نيز از ديگر خسارت هايی 

به شمار می رود كه آلودگی هوا به وجود می آورد.
در پايان پرسش اساسی كه مطرح می شود آن است 
كه به راستی چه اقدامات اساسی تا كنون برای رفع 
بحران آلودگی هوا صورت گرفته اس��ت و چه نهاد 

و يا سازمانی بايد برای اين مسئله پاسخگو باشد؟

قدس: طرح احتمالی دموکرات ها برای
 پساانتخابات ۲۰۲۴

ه��ر چن��د در اردوگاه جمهوری خواهان 
ش��اهد حض��ور چهره هايی مانن��د ران 
دس��انتيس، نيكی هيلی، ويوک راماسوامی، مايك 
پن��س و... هس��تيم اما ب��ه نظر نام��زد نهايی اين 
جريان را بايد دونالد ترامپ ۷۶س��اله دانس��ت. در 
ميان دموكرات ها نيز اگرچ��ه افرادی مانند رابرت 
كندی جونيور برادرزاده رئيس جمهور پيشين، جان 
اف كندی برای به چالش كش��يدن جوبايدن اعلام 
حض��ور كرد، اما با انصراف وی و نبود گزينه جدی 
ديگر، رئيس جمهور كنونی را بايد نامزد نهايی حزب 
برای دور بعدی رياس��ت جمه��وری بدانيم. بايدن 
همي��ن چن��د روز پيش )يك آذر( ب��ا فوت كردن 
ش��مع كيك تولدش، ورود به ۸۱سالگی را جشن 
گرف��ت و اين در حالی اس��ت كه او در حال حاضر 
هم مس��ن ترين رئيس جمهور آمريكاس��ت. جالب 
اينكه در صورت پيروزی در انتخابات س��ال آينده، 
وی برای چهار سال ديگر ساكن كاخ سفيد می شود 
و اين يعنی اينكه بايدن در پايان دوره دوم رياست 
جمهوری خود ۸۶ ساله خواهد بود، سنی كه برای 

يك رئيس جمهور عددی غيرمعمول است!
آقای رئيس جمهور برای حضور در انتخابات آينده 
موافقت خود را اع��لام و عمده دموكرات ها هم در 
ميان نبود گزينه بهتر برای به چالش كشيدن رقيب 
جمهوری خواه از تصمي��م وی حمايت كرده اند. با 
اين حال بی شك نگرانی در محافل سياسی درونی 
آمريكا درباره آينده سياس��ی ايالات متحده تحت 
رهبری فردی مس��ن وجود دارد. بايدن اكنون هم 
با س��وتی هايی كه می دهد به سوژه جريان مقابل 
تبديل شده است، پس نگرانی درباره توان او برای بر 
عهده گرفتن سكان مديريت مهم ترين نهاد اجرايی 
ايالات متحده در دور دوم رياست جمهوری بی دليل 

نيست. 
اما آيا دموكرات ها طرحی برای مديريت اوضاع در 
دس��ت اقدام دارند؟ با كمی كن��كاش در اظهارات 
مقامات حزب ش��ايد بتوان از »پل��ن بی« مدنظر 
آن ه��ا برای پس��اانتخابات پرده برداش��ت. چندی 
پيش بود كه كام��الا هريس، معاون رئيس جمهور 
آمريكا در گفت وگويی به صراحت اعلام كرد آماده  
جانش��ينی بايدن اس��ت. اين در حالی اس��ت كه 
ديروز رئيس جمهور آمريكا عنوان كرد حضور وی 
در انتخابات تنها برای به چالش كش��يدن همتای 
پيشينش است، چراكه نمی تواند اجازه دهد دونالد 
ترامپ برنده شود. اين شايد همان خوابی باشد كه 
دموكرات ها برای جانش��ينی جو ديده اند. يعنی به 
نظر می رس��د آن ها در مقطع كنونی كس��ی بهتر 
از رئيس جمه��ور را برای رقابت با ترامپ نيافته اند، 
پس آن ه��ا جو را راهی رقابت ب��ا دونالد می كنند 
ب��ه اين امي��د كه وی رقاب��ت را ببرد. ام��ا پس از 
پي��روزی در انتخابات 2۰2۴ و با توس��ل به قانون 
اساس��ی، رئيس جمهور را كنار زده و معاون وی را 
جايگزين او می كنند. اصلاحيه بيست و پنجم قانون 
 اساسی ايالات متحده راهنمای آن ها در اين مسير

 است. 

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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نس��يم ادبی بازيگ��ر نقش »زينت الملوک« در س��ريال »رحيل« 
ك��ه ب��ه گفته خود، قب��لا هم نقش های ش��بيه ب��ه آن را تجربه 
ك��رده، از چالش ه��ای اين نقشِ مثبت در درب��ار قاجار می گويد. 
اي��ن بازيگر درباره علت بازی در س��ريال تاريخی »رحيل« گفت: 
زمانی كه تهيه كننده سريال، رامين عباسی زاده پيشنهاد بازی در 
»رحيل« را به من داد با خواندن فيلمنامه از تعليق های داس��تانی 
آن خوش��م آم��د. ضمن آنكه ديدم نقش��م در فيلمنامه جای كار 
دارد و چون فيلمنامه خوب و درس��ت نوش��ته ش��ده بود می شد 
روی پرداخت موثر ش��خصيت كار كرد. تاريخ��ی بودن فيلمنامه 
س��وای ارزش هاي��ش برايم اولويتی در انتخاب نق��ش ندارد، بلكه 
بايد فيلمنامه درس��ت و اصولی نگارش ش��ده باش��د تا جای كار 
داشته باشد. فيلمنامه »رحيل«، كار متفاوتی در حوزه سريال های 
تلويزيون��ی بود و هنگام پخش هم مخاطب خاص خودش را پيدا 
ك��رد و مردم هم علاقه خاصی به تاريخ دارن��د. اين عوامل باعث 
ش��د تا در »رحيل« بازی كنم و از تجربيات گذشته ام برای ايفای 
نقشی تاريخی به بهترين شكل استفاده كردم. ادبی از ويژگی های 
نقش »زينت الملوک« در س��ريال »رحي��ل« كه كنش مند بودن 
اين ش��خصيت اس��ت نيز گفت و بيان كرد: اي��ن كنش گرايی را 
دوست داشتم و برايم خيلی اهميت داشت كه با بانويی روبروييم 
كه كار درست را انجام می دهد. شخصا اين نقش مثبت را دوست 
داش��تم؛ »زينت المل��وک« غير از كنش مند ب��ودن، زن همراه و 
دلس��وزی برای زن��ان درباری و خدمه و زن��ان اندرونی بوده و در 
مواقع بحرانی و حاد كمك حالش��ان می شود. او در واقع تكيه گاه 
مطمئ��ن برای همه زن ها اس��ت. او از قدرت و نف��وذش در دربار 
در جه��ت منافع زنان و دختران اندرون��ی مثل يك مادر مهربان 
استفاده می كند. ويبا بيان اينكه همه تلاش »زينت الملوک« اين 
است كه گرفتاری های زنان كمتر شود، توضيح داد: تلاش »زينت 
الملوک« تا آخر قصه س��تودنی اس��ت و عليرغ��م اينكه در اواخر 
داس��تان متوجه می ش��ود خانه و تمام دارايی اش از بين رفته باز 
ه��م از حمايتش كوتاه نمی آي��د و تلاش می كند جای امنی برای 
دختران پيدا كند. پيچيدگی های داس��تانی س��ريال »رحيل« كه 
در فصل دوم بيش��تر هم ش��ده، نقش من را تحت تاثير قرار داد. 

تمام تلاش��م را برای ايفای شايس��ته  اين نق��ش انجام دادم چون 
نمی خواس��تم كاراكتر، تخت و يكنواخت باش��د و دلم ميخواست 
ش��مايلی از كاراكتری واقعی را داش��ته باش��يم. ادبی درباره خط 
داس��تانی قصه »رحيل« كه نبرد با خير شر است، يادآور شد: در 
خط داستانی سريال، »زينت الملوک« در عين احترامی كه برای 
بيتا )يكی از ش��خصيت های منفی( قائل است با صلابت در مقابل 
نيرنگ هايش ايس��تادگی می كند. او تلاش می كند »محا« )يكی 
از ش��خصيت های سريال( را از شر نقشه های اين زن محفوظ نگه 
دارد چون واقعا اين زنِ شرور و جادوگر است كه همه چيز و همه 
كس را به بازی می گيرد. وی ادامه داد: رامين عباس��ی زاده طراح 
داستان س��ريال پيش از اين، س��ريال های ماورايی مثل »او يك 
فرشته بود« را هم س��اخته بود. ضمن اينكه در سريال »احضار« 
نيز او رگه هايی از درام های معمايی مبتنی بر دعوای خير و شر را 
به خوبی وارد داستان كرده بود. حالا در سريال »رحيل« می بينيم 
طراحی داس��تان با يك الگوی كلاس��يك نبرد خير و ش��ر انجام 
ش��ده و در عين حال وجهه های قهرمان پردازانه نيز در كار وجود 
دارد. ضمن آنكه در كنار قهرمان مردی مثل اصلان، كاراكترهای 
قهرمانی زن مثل »محا« و »زينت الملوک« قرار داده ش��ده است 
ك��ه به خوب��ی می توانند برای مخاط��ب طرفدار آث��ار قهرمانانه، 

نمادس��از باش��ند. »زينت الملوک« از آن زنانی است كه در ظاهر 
مبادی آداب و رفتاری اخلاقی دارد ولی در دل بحران اس��ت كه 
خود را نشان می دهد و معلوم می شود چقدر توانايی پنهان داشته 
است. بازيگر »زينت الملوک« درباره اينكه محوريت زنان در خلق 
درام سريال های تاريخی از ديرباز به عنوان عنصری برای واكاوی 
در تاريخ بوده، معتقد اس��ت: س��ليقه و نوع ديدگاهم معطوف به 
اين ويژگی های زنانه در محوريت درام است و در »رحيل« خيلی 
درس��ت به دغدغه های اجتماعی زنان پرداخته می شود. در اغلب 
سريال های تاريخی خيلی سرسری از خدمه و زنان اندرونی عبور 
می شود، ولی در »رحيل« سوای توجه به اين زن ها به زندگی شان 
هم پرداخته می ش��ود و طيف مختلفی از تفكرات زنانه در سريال 
»رحيل« بازتاب داده شده است تا مخاطب متوجه نگاه چندبعدی 
كار ش��ود. او با بيان اينكه در »رحيل« برای ش��خصيت های زن، 
هويت و تعريف دقيقی از عقبه آن ها وجود داش��ت، افزود: همين 
باعث منطق پذيری داستان شد و كاری كرد كه حتی در موسيقی 
سريال هم رگه هايی از همخوانی زنانه باشد تا آن تاثيرگذاری زنانه 
داستان بيش��تر برای مخاطب ملموس گردد. البته كه كنار زنان، 
كاراكترهای مرد هم دارای شناس��نامه بودند و قطب های مثبت و 
منفی، درست شخصيت پردازی شده بود. به گزارش ايسنا، نسيم 
ادب��ی در پايان درب��اره همكاری با گروه تولي��د و كارگردانی اين 
سريال نيز گفت: كليت سريال »رحيل« چه در بازيگران و جلوی 
دوربين و چه در پشت صحنه، فضای گرم، حرفه ای و صميمانه ای 
حاكم بود و همين باعث شد از كار لذت ببريم. در مركزيت توليد، 
رامين عباسی زاده قرار داشت كه كارهای مخاطب پسند قبلی اش 
را دي��ده ب��ودم و خيلی خوب اب��زار توليد به خص��وص نيروهای 
متخص��ص در پش��ت صحنه را فراهم كرد. در گروه نويس��ندگان 
نيز فرهاد نقدعلی را داش��تيم كه از جمله نويس��ندگان فهيم و با 
اخلاق و صاحب پژوهش ماس��ت. ضمن اينكه اولين همكاری ام با 
مس��عود آب پرور به عنوان كارگردان بود و تجربه خوب و موفقی 
محسوب می شود. گروه توليد سريال »رحيل« سوای توانايی های 
فنی بس��يار صبور بودن��د و به خوبی از عهده توليد يك س��ريال 

تاريخی برآمدند.

 چالش های نسیم ادبی با »زینت الملوک«؛ 

»رحیل« به دغدغه های اجتماعی زنان پرداخته است 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 »شریک جرم«؛ پرونده ای که مازیار میری آن را باز کرد
با پررنگ شدن سريال س��ازی برای پلتفرم ها، مازيار ميری هم از 
اين فرصت استفاده كرد و »خسوف« را ساخت كه می توان آن را 
سريال معمولی دانست كه نه افتضاح است و نه عالی. كارگردانی 
ميری در آن س��ريال كلاس��يك بود و بازيگران توانمند آن هم از 
پس بازی ها به خوبی برآمدند و البته اين س��ريال چهره جديد را 
هم معرف��ی كرد. اين بار ميری مجددا ب��ا پلتفرم نماوا همكاری 
كرده است و يك سريال معمايی به نام »شريك جرم« را ساخته 
است كه قسمت اول منتشر شده است. شروع اين سريال طوفانی 
بود و می توان گفت با ش��ليك يك گلوله گره داستانی را انداخته 
اس��ت تا مخاطب منتظر قس��مت های بعدی باشد اما اين كه در 
ادامه می تواند س��ريال موفقی باشد به بازی بازيگران و البته روند 
فيلمنام��ه به قلم امير عربی بس��تگی دارد كه اگر اين اتفاق رقم 
بخورد، می تواند نكته مثبتی دركارنامه سريال سازی ميری شود. 
البته در اين وضعيت شبكه نمايش خانگی كه سوژه های معمايی 

و جنايی در آن پررنگ ش��ده است كمی سخت به نظر می رسد. 
»ش��ريك جرم« ماجرای يك اتفاق هولن��اک در دفتر يك خانم 
وكيل اس��ت كه باعث دردس��ر برای او می ش��ود. نقش اين خانم 

وكيل را »سارا بهرامی« بازی می كند كه از بازيگران پركار شبكه 
نمايش خانگی اس��ت اما با اين حال س��ريال هايی كه بازی كرده 
است در بازخورد و استقبال عمومی در سطح معمولی بودند. اين 
نقش و اين سريال می تواند برای بهرامی تجربه تازه  و خوشايندی 
باش��د. نكته مورد توجه اس��تفاده مازيار ميری از دو بازيگر جوان 
اصلی سريال»خس��وف« يعنی سجاد بابايی و الميرا دهقانی برای 
يك نقش كوتاه اس��ت كه گوي��ی پذيرش اين بازيگران هم نوعی 
ادای احت��رام به اي��ن كارگردان بوده اس��ت. ب��ازی خوب آن ها 
حس��اس ترين و كليدی ترين لحظه اين س��ريال در قس��مت اول 
را رقم زد و می توان گفت س��نگ بنای محكمی را قرار دادند. به 
گزارش هنرآنلاين، با همه اين موارد و با اعتماد به تركيب مازيار 
ميری و همايون اسعديان می توان به ادامه سريال »شريك جرم« 
خوش��بين بود و منتظر بمانيم تا اين گره های معمايی مربوط به 

گذشته آدم های قصه با ورود بازيگران ديگر باز شود.

 جایزه »دریای سرخ« برای »در شعله ها«  »بنجامین زفانیا« درگذشت
»بنجامين زفانيا« شاعر، بازيگر، موسيقی دان و 
نويسنده بزرگ انگليسی - جامائيكايی و خالق 
مجموعه های بسياری از جمله »بوقلمون های 
س��خنگو« ب��ر اثر توم��ور مغزی درگذش��ت. 
»زفاني��ا« صبح روز پنجش��نبه بر اث��ر تومور 
مغزی - كه هش��ت هفته پيش در پس��تی در 
صفحه اينستاگرام خود آن را اعلام كرده بود - 
دارفانی را وداع گفت. »بنجامين زفانيا« آوريل 
۱۹۵۸ در بيرمن��گام انگلس��تان ك��ه پايتخت 
س��رد جامائيكا می ناميد، به دنيا آمد. از اوايل 
نوجوانی شعر س��رود؛ اما به دليل نارساخوانی 
در ۱۴ س��الگی مدرس��ه را ترک كرد.»زفانيا« 
شاعری مبارز بود و عليه نژادپرستی و آپارتايد 
می نوش��ت و در تظاهرات، اجتماعات جوانان 
شركت می كرد. او در سال 2۰۱۹ گفت: »من 
نه فقط عليه نژادپرستی كه عليه آپارتايد و هر 
نوع تبعيضی معترض بودم، ما يك جامعه چند 
فرهنگی هستيم اما بايد نهادها به ما برسند.« 
او ش��اعر رويدادهای تاريخی و به روز بود و به 
مس��ائل زمان خود واكنش نشان می داد. شعر 

و س��اير آثار او به ش��دت تحت تأثير موسيقی 
و ش��عر جامائيكايی بود. او به غير از ش��عر در 
س��اخت موسيقی نيز دس��ت داشت و پس از 
مرگ »باب مارلی« در ادای احترام به »نلسون 
ماندلا« با گروه Wailers اثری را ضبط كرد. 
»ماندلا« در زندان اين ادای احترام را شنيد و 
بعداً خواستار ملاقات با »زفانيا« شد. هنگامی 
كه در س��ال ۱۹۹۶ كنسرتی برای بزرگداشت 
»مان��دلا« در رويال آلبرت هال برگزار ش��د، 
»مان��دلا« از »زفانيا« خواس��ت كه ميزبان آن 
باشد. به گزارش خبرآنلاين به نقل از گاردين، 
»بنجامي��ن زفانيا« در س��ال 2۰۰۳، نش��ان 
 Officer of( ملكه انگلس��تان OBE هنری
 )the Order of the British Empire
را رد ك��رد و همزم��ان در گاردي��ن نوش��ت: 
»وقتی كلمه امپراتوری را می ش��نوم عصبانی 
می ش��وم. من را به ياد ب��رده داری می اندازد، 
يادآور هزاران سال بی رحمی است، به ياد من 
می اندازد كه چگونه پدران��م مورد تجاوز قرار 

گرفتند و وحشيانه كشته شدند.« 

در مراس��م اختتاميه س��ومين دوره جشنواره 
فيلم دريای سرخ كه شامگاه پنجشنبه در جده 
و در حضور تماشاگرانی چون »نيكلاس كيج«، 
»گوئين��ت پالترو«، »هالی بری«، »جيس��ون 
اس��تاتهام« و »آدري��ن برودی« برگزار ش��د؛ 
جايزه پسر طلايی بهترين فيلم و جايزه نقدی 
۱۰۰ هزار دلاری به فيلم ترسناک پاكستانی/ 
كانادايی »در ش��عله ها« به كارگردانی »ضرار 
كان« اهدا ش��د. كارگردان اين فيلم گفت اين 
فيلم مستقل را با بودجه ۳۰۰ هزار دلاری كه 
كمك هزينه توليد صندوق دريای سرخ بوده، 
ساخته است. جايزه يسر نقره ای بهترين فيلم 
بلند به »تارسم س��ينگ« برای فيلم »جاسی 
عزيز« رس��يد. اين فيلم ك��ه محصولی از هند 
/ كانادا / آمريكا اس��ت بر مبنای زندگی واقعی 
يك زن كانادايی پنجابی س��اخته ش��ده است 
ك��ه وقتی تصمي��م گرفت با ف��ردی از طبقه 
كارگر ازدواج كند، برای زير پاگذاش��تن رسوم 
خانوادگی كش��ته شد. »سينگ« در سخنانش 
از مطبوعات بين المللی خواس��ت تا استفاده از 

اصطلاح »قتل ناموس��ی« را كن��ار بگذارند. او 
گفت: كش��تن دختر يا خواه��رت اگر خارج از 
طبقه تو ازدواج كند، هيچ چيز شرافتمندانه ای 
نيس��ت. در ط��ول اين مراس��م ب��ه دفعات به 
صورت��ی پرش��ور ب��رای صل��ح در فلس��طين 
س��خنانی بيان شد. »فرح نابلس��ی« فيلمساز 
و فعال حقوق بش��ر بريتانيايی- فلسطينی كه 
جاي��زه هيئت داوران را برای فيلم »معلم« كه 
چند سال پيش در فلسطين فيلمبرداری كرده 
بود دريافت كرد، به طرح مس��ائل فلس��طين 
پرداخت و در حالی كه با تشويق شديد حضار 
روبه رو شد، گفت: عدم توجه به ويرانی كنونی 
در غزه شرم آور اس��ت. به گزارش مهر به نقل 
از ورايتی، وی افزود: س��خنانی كه از فيلسوف 
فقيد بريتانيايی، برتراند راسل به ذهن متبادر 
می ش��ود؛ س��خنانی كه وی در دهه ۱۹۷۰ با 
اشاره به فلس��طين گفت اين است كه؛ جهان 
تا كی قرار اس��ت اين ظل��م عجولانه را تحمل 
كند؟ در اين جشنواره جايزه ويژه ای هم برای 

نيكلاس كيج در نظر گرفته شد.

نمايشنامه »كرتاسه« به نويسندگی حسن پورگل  محمدی در 
آذر ۱۴۰2 ب��ا ۶ كاراكتر در ۵۳ صفحه با قيمت ۶۵ هزارتومان 
توس��ط انتشارات طراحان تين روانه بازار كتاب شد. در ابتدای 
اين كتاب، پيش گفتاری توس��ط س��ه هنرمند عرصه نمايش 
س��يمين اميريان، حامد س��ليمان زاده و حميد كاكاس��لطانی 
در باب كتاب و اثر نويس��نده، نوش��ته شده اس��ت. نمايشنامه 
»كرتاسه« به موضوع روان شناسی جنايی كه شاخه ای از دانش 
جرم شناسی اس��ت می پردازد و فرايند های روانی پيش جنايی 
و وضعيت روان��ی مجرم و حتی بزه ديده را حين ارتكاب جرم 
و وضعي��ت روان��ی آن دو را پ��س از ارتكاب ج��رم، به صورت 
تجربی با روش استقرايی مورد مطالعه قرار می دهد و در اجرای 
نمايش يا خوانش نمايشنامه مخاطب را به واكاوی از خويش و 

شناخت درست از روانكاوی می رساند./ايران تئاتر 

بيس��ت و نهمين جش��نواره فيلم كلكته در برنامه بزرگداشت 
زن��ده ياد داريوش مهرجويی، فيلم س��ينمايی »لامينور« را به 

نمايش می گذارد.
 اي��ن فيلم بيس��ت و س��ومی و آخري��ن فيلم بلن��د داريوش 
مهرجويی، س��ازنده آثاری چون هامون، لي��لا، درخت گلابی، 
س��نتوری و مهمان مامان اس��ت. جش��نواره فيل��م كلكته كه 
 منيژه حكمت يكی از اعضای هيئت داوری اصلی آن اس��ت، از 
 ۵ تا ۱2 دس��امبر ) ۱۴ ت��ا 2۱ آذر( در هند در حال برگزاری

 است./برنا 

شمس لنگرودی شاعر و نويس��نده پيشكسوت ايرانی، شامگاه 
پنجش��نبه با حض��ور در ت��الار مولوی ب��ه تماش��ای نمايش 
»پايم��ردان دي��و« ب��ه نويس��ندگی و كارگردان��ی گووان مهر 
اسماعيل پور نشست. وی در پايان اجرای اين اثر نمايشی گفت: 
»آشنايی بنده با گووان مهر اسماعيل پور كارگردان اين نمايش 
به ده��ه ۸۰ برمی گردد و اطلاعات وس��يع او در حوزه ادبيات 
پارسی و باستانی ايران زمين اعجاب انگيز بود. به همين دليل 
انتظار داش��تم اث��ر باكيفيتی را ببينم كه اي��ن انتظار با ديدن 
نمايش برآورده ش��د.« اين ش��اعر همچنين اف��زود: »به همه 
مخاطبان و علاقه مندان تاريخ و ادبيات كش��ور توصيه می كنم 
كه اين نمايش را ببينند كه با وجود زمان بالا تا آخر نمايش به 
دليل درام درس��ت و بازی خوب بازيگران و ميزانسن های عالی 

تماشاگر را جذب می كند.« /ايران تئاتر

كت��اب »نخب��ه« )فق��ه فتوايی ب��ه زبان فارس��ی( هم��راه با 
حواش��ی ۳۷ تن از مراجع اثر آيت الله محمدابراهيم كلباس��ی 
اش��تری و تحت اشراف علمی ش��يخ احمد كلباسی اشتری و 
تصحي��ح رضا مولايی اصل در ۵2۸ صفحه به همت مؤسس��ه 
بوس��تان كتاب منتش��ر ش��د. »نخب��ه«، منتخبی از »ارش��اد 
المسترش��دين« اس��ت. اين اثر حاوی مباحث طهارت، صلاه، 
زكات، خمس و صوم اس��ت. »نخبه« از جمل��ه مهم ترين آثار 
 فق��ه فتوايی اس��ت كه به انگيزه اس��تفاده و مقلدان نگاش��ته

 شد./ايلنا

»هيئت ملی نقد« فهرس��ت برندگان سال 2۰2۳ را اعلام كرد. 
امسال فيلم »قاتلين ماه كامل« مارتين اسكورسيزی پيشتازی 
می كن��د و در بخش ه��ای بهترين فيلم، بهتري��ن كارگردانی و 
بهترين بازيگر زن برنده جايزه شده است. »پل جياماتی« برای 
فيل��م »جاماندگان« برن��ده جايزه بهترين بازيگر مرد ش��ده و 
همب��ازی او »داوين جوی رندلف« در بخش بهترين بازيگر زن 
نقش مكمل اين جايزه را دريافت كرده اس��ت. »مارک رافلو« 
بازيگ��ر فيلم »موجودات بيچ��اره« به كارگردان��ی »يورگوس 
لانتيم��وس« در بخش بهترين بازيگر م��رد نقش مكمل برنده 
جايزه ش��ده در حالی كه »بردلی كوپر« نويس��نده، كارگردان، 
بازيگر و تهيه كننده »مايس��ترو« جايزه »نماد هيئت ملی نقد« 
را دريافت كرده اس��ت. »قاتلين ماه كام��ل« جديدترين فيلم 

»اسكورسيزی« با بازی »دنيرو« و »دی كاپريو« است /برنا

آكادمی اس��كار پس از بررس��ی ش��رايط فيلم های ارسال شده 
از سوی كش��ورها طبق قوانين اسكار، فهرست ۸۸ فيلم واجد 
ش��رايط رقابت در ش��اخه بهترين فيلم خارج��ی )بين المللی( 
را در جواي��ز اس��كار پي��ش رو اع��لام ك��رد. فيلم س��ينمايی 
»ملودی« س��اخته بهروز س��بط رس��ول كارگردانی ايرانی به 
دلي��ل عدم احراز ش��رايط مورد نظر آكادمی اس��كار، از رقابت 
در ش��اخه بهترين فيلم بين المللی حذف ش��د. فهرس��ت ۱۵ 
 نامزده��ای اوليه اين ش��اخه روز 2۱ دس��امبر )۳۰ آذر( اعلام

 می شود./ايسنا

 شمس »پایمردان دیو« را دید

 »نخبه« منتشر شد 

 جایزه برای »قاتلین...« 

 حذف »ملودی« از اسکار 

»کرتاسه« منتشر شد

 »لامینور« در »کلکته« 
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ارتباطات

تجارت

ادعای وزیر ارتباطات: 
سرعت اینترنت ایران 

در حال رسیدن 
به گیگابایت بر ثانیه است

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: سرعت 
اینترنت در ایران در حال رسیدن به گیگابایت بر 
ثانیه است. همه مسائل اقتصادی و اجتماعی به 
سرعت اینترنت گره خورده است. وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات با بیان این مطلب که سرعت 
اینترنت در ایران در حال رسیدن به گیگابایت 
بر ثانیه اســت، گفت: همه مسائل اقتصادی و 
اجتماعی به سرعت اینترنت گره خورده است. 
عیسی زارع پور در مراســم افتتاح کابل نوری 
منازل و کســب و کارهای شهرستان چهارباغ 
اظهار کرد: زمانی در دهه ۸۰ با ســرعت های 
کیلوبایت بر ثانیه از اینترنت استفاده می کردیم 
و بالاترین مقدار آن ۵۱۲ کیلوبایت بر ثانیه بود. 
وی با بیان اینکه ســرعت دانلود در طرح فیبر 
نوری چهارباغ به۹۳۳ مگابایت بر ثانیه رسیده 
است، گفت: سرعت اینترنت در کابل نوری ۸۰ 
برابر سرعت قبلی است و یک انقلاب در مسیر 
ارتباطات و اطلاعات کشور محسوب می شود. 
زارع پور تاکید کرد: یکی از پروژه های مهم دولت 
همین کابل نوری و اینترنت پر ســرعت است 
که باید تا پایان دولت ســیزدهم استفاده همه 
شــهرها از این امکان فراهم شود. این مسئول 
گفت: در جهان روی ســرعت میلیون ها برابر 
فعلی آزمایش می شود و عمر سیم های مسی 
به پایان رسیده است، چراکه سرعت اینترنت 
بر بستر سیم مســی حداکثر ۱۶ مگابایت بر 
ثانیه اســت. وزیر ارتباطات با بیان اینکه کابل 
نوری دارای ســرعت نامحدودی است، ادامه 
داد: با توســعه کابل نوری تا نیم قرن آینده از 
طرف شــرکت مخابرات در هیچ شهری برای 
احداث اینترنت حفاری صورت نخواهد گرفت. 
زارع پور خاطرنشــان کرد: ما در کنار شرکت 
مخابرات به ۹ شرکت دیگر مجوز دادیم و هم 
اکنون تعداد اپراتورهای کشــور به ۱۰ اپراتور 
 رســیده تا توســعه این اقدامات بــرای مردم 
تسریع شــود. به گزارش فرارو؛ وی یادآور شد: 
همه مســائل اجتماعی و اقتصادی به سرعت 
اینترنت گره خورده و باید تا ســه تا چهار ماه 
 آینده همه مردم طعم شیرین استفاده از این 

فناوری را بچشند.

استفاده از 
ارزهای ملی بجای دلار 

در مبادلات تجاری ایران و عمان
رئیس کل بانــک مرکزی و وزیــر تجارت، 
 صنعــت و توســعه ســرمایه گذاری عمان 
در دیدار و گفتگویی فنی، ضمن اشــاره به 
ضرورت توســعه مناســبات پولی و بانکی 
دوجانبه بر استفاده از ارزهای ملی دو کشور 
بجای دلار در مبــادلات تجاری و اقتصادی 

تأکید کردند.
دکتر محمدرضا فرزین در دیدار وزیر تجارت، 
صنعت و توسعه سرمایه گذاری عمان ضمن 
اشــاره به تاریخچه روابط تجاری و اقتصادی 
میان دو کشور تصریح کرد: از هر اقدامی که 
منجر به توسعه همکاری های پولی و بانکی 

میان ایران و عمان شود استقبال می کنیم.
رئیس کل بانک مرکــزی همچنین با بیان 
اینکه ضرورت دارد تــا روابط پولی و بانکی 
ایــران و عمــان همپــای مناســبات دیگر 
دو کشــور افزایــش یابد گفــت: برگزاری 
نشســت های تخصصی و فنــی هیئت های 
بانکی و اقتصادی دوطرف باید بستری برای 
افزایــش حجم مبادلات مالــی، اقتصادی و 
تجاری شود چراکه افق جدیدی در مناسبات 
ایران و عمان طی چند سال گذشته گشوده 
شــده اســت و از این ظرفیــت می توان در 
توسعه مناسبات دوجانبه بانکی استفاده کرد.
همچنیــن در این دیدار، قیــس بن محمد 
الیوســف، وزیــر تجارت صنعت و توســعه 
ســرمایه گذاری عمــان نیــز با اشــاره به 
ظرفیت های مختلف اقتصادی عمان و ایران، 
بر افزایش مناسبات پولی و بانکی در جهت 
تســهیل مبادلات تجاری میان دو کشــور 

تاکید کرد.
وی بــا اشــاره به رشــد ۴۱ درصدی حجم 
مبــادلات در ۸ ماهــه اول ســال جــاری، 
ضرورت اســتفاده از پول ملی دو کشور در 
همکاری های اقتصادی و تجاری را بســیار 
مهم دانســت و گفت: ایجاد زیرساخت های 
مربوط به نقل و انتقالات پولی و بانکی عمان 
در ایران، طراحی و عملیاتی کردن پروژه های 
مشترک تجاری، سرمایه گذاری های صنعتی 
و معدنی، حضور ســرمایه گذاران عمانی در 
پروژه هــای مختلف ایــران از جمله حضور 
ســرمایه گذاران عمانــی در بخش انرژی و 
میادین گازی ایران، مهمترین ظرفیت هایی 
است که عمان خواهان حضور جدی در آن ها 

می باشد.
به گزارش ایلنا؛ به گفته وزیر تجارت صنعت 
و توســعه ســرمایه گذاری عمان، این کشور 
آماده اســت با استفاده از روش های مختلف 
و توســعه مناســبات پولی و بانکی با ایران، 
حجــم همکاری هــای تجــاری و اقتصادی 
میان عمان و ایران را بهبود بخشــد و برای 
تحقق این موارد و پیشبرد سرمایه گذاری ها 
و همکاری های مشترک، ضروری است نقل 
و انتقالات مالی هرچه بیشتر میان دو کشور 

تسهیل شود.

آفتاب یزد: رئیس قوه قضائیه در بیست و هشتمین سفر استانی خود از بدو 
تصدی ریاست دستگاه قضا، در سفری رسمی و در رأس هیئت عالی قضائی 

به استان اردبیل رفت.
شایان ذکر است حجت الاسلام والمســلمین محسنی اژه ای از بدو تصدی 
ریاست دستگاه قضا در دهم تیرماه سال ۱۴۰۰ تاکنون به صورت رسمی و 
در صدر هیئت عالی قضائی به استان های ایلام، قزوین، خوزستان، گلستان، 
خراســان رضوی، سیستان وبلوچستان، قم، یزد، خراســان جنوبی، زنجان، 
مرکزی، اصفهان، البرز، کردستان، آذربایجان شرقی و کرمان سفر کرده است.

ریاســت دســتگاه قضا در دوره جدید علاوه بر سفر های رسمی استانی که 
به همراه هیئت عالی قضائی انجام می شــود، سفر هایی غیررسمی و بدون 
تشــریفات را هم در برنامه کاری خود گنجانده اســت؛ اســتان های البرز، 
اصفهان، هرمزگان، بوشــهر، کرمان، خراســان رضوی )۲ مرتبه(، خراسان 
شــمالی، مازندران، فارس و گلستان نیز استان هایی هستند که رئیس قوه 
قضائیه طی مدت اخیر بدون انجام تشــریفات و بصورت غیررســمی به آن 

مناطق سفر کرده است. 
نقطه اشتراک تمام سفر های اســتانی رئیس عدلیه در دوره جدید -اعم از 
سفر های رسمی همراه با هیئت عالی قضائی و سفر های غیررسمی و بدون 
تشــریفات- انجام ملاقات ها و دیدار های مستقیم و بلاواسطه با متن مردم 
در سراســر ایران اســلامی و رفع مسائل و مشکلات حقوقی و قضائی آن ها 

و همچنین اتخاذ رویکرد مسئله محور و تخصص گرایانه در قبال چالش ها و آسیب های 
موجود است که به نحوی از انحاء مرتبط با وظایف و مسئولیت های دستگاه قضا بویژه در 

حوزه صیانت از حقوق عامه می شوند.
جلسه شورای قضائی استان اردبیل با حضور حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
رئیس دستگاه قضا، »سیدحامد عاملی« استاندار اردبیل و جمعی از اعضای شورای عالی 

قوه قضائیه و مقامات قضائی استانی برگزار شد. 
»بابایی« رئیس ســازمان ثبت اســناد و املاک طی سخنانی در این جلسه، اظهار کرد: 
سال گذشــته ۷۲ هزار هکتار از اراضی پارس آباد »ملی« اعلام شدند که از این میزان، 
بیش از پنج هزار و ۸۰۰ هکتار به عنوان مســتثنیات به مجتمع کشت و صنعت واگذار 
شد؛ در این مستثنیات ۴۲ روستا وجود داشت که ساکنان آن از عشایر قدیمی منطقه 
بودند و بر اســاس سوابق تاریخی، خود کشت و صنعت این اراضی در اختیار آن ها قرار 
داده بود. پس از اعلام مســتثنیات اراضی پارس آباد در سال گذشته، تعارضی به وجود 
آمد و باید مشخص می شد که وضعیت روستا ها و ساکنان آن چه خواهد شد. سرانجام 
در نتیجه انعقاد تفاهم نامه میان مجتمع کشت و صنعت و بنیاد مسکن، اراضی مذکور به 
بنیاد مسکن واگذار شد و امروز بنیاد مسکن در حال واگذاری اراضی به روستاییان است.
رئیس ســازمان ثبت اسناد و املاک ادامه داد: ما تلاش خواهیم کرد که تا دو ماه دیگر 
مشــکلات مربوط به صدور اســناد مالکیت برای دو هزار و ۵۰۰ خانواده ساکن در این 
۴۲ روستا را به طور کامل برطرف کنیم و اسناد آن ها را به صاحبان شان تحویل دهیم؛ 
در جریان سفر هیئت عالی قضائی به استان اردبیل، تعداد ۱۰۰ سند مالکیت به اهالی 

روستای مرتضی کندی تقدیم شد.
بابایی همچنین از صدور سند برای دو هزار و ۶۰۴ واحد تولیدی در شهرک های صنعتی 
استان اردبیل از ابتدای سال جاری تاکنون خبر داد و گفت: میزان وصول معوقات بانکی 
استان اردبیل نیز در ۸ ماه ابتدایی سال جاری، دو هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان بوده است.

»رحیمی« وزیر دادگســتری نیز در این جلسه با اشاره به بازدید خود از انبار های اموال 
تملیکــی و گمرک اردبیل گفت: هم اکنون در مجموعه اموال تملیکی اردبیل هیچگونه 
پرونده رســوبی وجود ندارد؛ پرونده های جاری تعزیــرات در این مجموعه ۱۳۸ فقره و 

پرونده های دادگستری نیز ۲۲ فقره بودند.
»محمدی« رئیس سازمان زندان ها نیز با بیان اینکه همزمان با حضور هیئت عالی قضائی 
در استان اردبیل ۵۰ نفر با بهره گیری از ارفاقات قانونی و کمک های خیرین از زندان آزاد 
شدند، گفت: همچنین به این مناسبت، ۵۰۰ بسته معیشتی نیز طی روز های آتی میان 

خانواده های نیازمند زندانیان توزیع خواهد شد.
رئیس سازمان زندان ها با بیان اینکه میزان دادرسی الکترونیک در استان اردبیل به بیش 
از ۹۴ درصد رسیده است، گفت: استان اردبیل به مدت دو سال است که مقام اول کاهش 

جمعیت کیفری در سطح استان های کشور را در اختیار دارد.
»رفاهی« رئیس مرکز ارتباطات مردمی قوه قضائیه نیز در این جلســه گفت: همزمان با 
سفر هیئت عالی قضائی به استان اردبیل، ۲۷۴ گفتگوی چهره به چهره مقامات قضائی 
با مردم و مراجعه کنندگان این استان صورت گرفت؛ ۲۴۰ مورد از این گفتگو ها در مرکز 

استان و ۳۴ مورد در شهرستان های استان اردبیل انجام شد.
وی افزود: همچنین در جریان این ســفر، هزار و ۱۵۵ فقره نامه و درخواســت مردمی 
دریافت گردید که از این تعداد حدود هزار فقره مربوط به دستگاه قضائی بود و مقرر شد 

که همکاران ما در اسرع وقت به این درخواست ها رسیدگی کنند.
حجت الاســلام والمسلمین محسنی اژه ای در دیدار با قضات و کارکنان دستگاه قضائی 
استان اردبیل، طی سخنانی اظهار کرد: امروز حجم کار در دستگاه قضائی بسیار بالا است 
و در عین حال توقعات نیز از قوه قضائیه زیاد اســت؛ علاوه بر این ها، مورد شماتت قرار 
گرفتن دســتگاه قضائی نیز نسبت به دستگاه های دیگر بیشتر است؛ در دستگاه قضائی 
اینچنین است که آنکه حکم علیه او صادر شده ناراضی است و آنکه حکم به نفعش صادر 

شده هم ناراضی است و مدعی است کمتر از آنچه که باید، حقش استیفا شده است.
رئیس دســتگاه قضا گفت: علی رغم حجم بالای کار و کمبود ها و مضایق موجود، باید 
نهایت احترام را در مواجهه با ارباب رجوع و مردم داشته باشیم؛ بار ها گفته ام که در موارد 
بسیاری، رفتار قاضی اثرات به مراتب بالاتری نسبت به رأی او دارد؛ من خود در مناصب 
مختلــف قضائی خدمت کــرده ام و می دانم که با وجود حجم بــالای کار و کمبود های 
موجود، برخورد محترمانه و کریمانه با ارباب رجوع، شاید در مواردی بسیار سخت باشد؛ 
اما بدانید و توجه داشته باشید که صبور بودن و خدمت خالصانه به مردم، با وجود حجم 

بالای کار، اجر و پاداش بالایی به همراه دارد.
رئیس عدلیه بیان داشــت: من در جریان هستم که افزایش حقوق ها در دستگاه قضائی 
متناســب با افزایش تورم در کشور نیست، ما نمی خواهیم این موارد را نادیده بگیریم و 
نهایت تلاش خود را برای برطرف کردن مشکلات معیشتی و اقتصادی همکاران قضائی 

به کار می بندیم. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به تصویب قانون شورا های حل اختلاف 
گفــت: قانون مصوب، این اجازه را داده که ظرف پنج ســال بالغ بر ۱۰ هزار نفر جذب 
شــورا های حل اختلاف شــوند؛ البته هنوز هیچ اعتباری برای تحقق این مهم در نظر 
نگرفته اند؛ من نیز تاکید کردم که مســئولان ذی ربط در دستگاه قضائی به نحوی عمل 
کنند که این ۱۰ هزار نفر، در کوتاه ترین زمان ممکن، جذب شورا های حل اختلاف شوند.

رئیس قوه قضائیه در ادامه، دســتورات و توصیه هایــی تخصصی را خطاب به قضات و 
کارکنان دادگستری اردبیل مطرح کرد و گفت: قضات در صدور احکامی که ممکن است 
در قبال آن ها برداشــت های مختلفی از قانون صورت گیرد و بازتاب هایی در جامعه به 
همراه داشته باشد، حتما مشورت کردن را موردنظر قرار دهند و توجه داشته باشند که 
این مشورت کردن، منافاتی با استقلال قاضی ندارد؛ اگر قاضی در امرِ تشخیص موضوع 
و تطبیق آن با قانون، مشــورت های لازم را انجام دهد و سپس نظر و رای خود را انشاء 
و اعمال کند، نه تنها با استقلال او تنافی ندارد بلکه می تواند به اتقان حکم او نیز یاری 
رساند؛ گاهی لازم است قاضی برای تدبیر امور پیرامون نحوه اجرایی شدن یک رأی، با 

رئیس کل دادگستری مشورت کند.
رئیس دستگاه قضا با اشاره به مقوله اهمیت اتقان آراء گفت: قضات و دادرسان ها علاوه 
بر توجه به متقن بودن آرای خود باید در انشأ آراء نیز نهایت دقت را داشته باشند و به 
شکل ظاهری دادنامه ها نیز توجه کنند؛ در مواردی رأی صادر شده از ناحیه یک قاضی، 

درست و صواب و منطبق با قانون است، اما به لحاظ نگارشی، تعابیری در دادنامه بکار 
رفته است که در شأن قاضی قوه قضائیه نیست.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به موضوع اجرای احکام گفت: احکام 
قطعــی قضائی به هیچ وجه نباید بلاوجه و بدون دلیل، بر زمین بمانند؛ چرا یک حکم 
قطعی قضائی، یک سال است که بدون علت، اجرایی نشده است؟ این قبیل امور می تواند 

شائبه برانگیز باشد.
رئیس دســتگاه قضا در پایان با اشــاره به اهمیت نظم در امور گفت: قضات و کارکنان 
قضائی، نظم در امور را ســرلوحه خود قرار دهند؛ در این راستا همانطور که به ضابطان 
نیز متذکر شــدیم، چنانچه اموالی از متهم ضبط و توقیف می شــوند باید به ســرعت 
تعیین تکلیف شده و نسبت به نگهداری آن ها تا موعد استردادشان نهایت نظم و انضباط 

لحاظ گردد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در نشست خبری پایان سفر به استان اردبیل، 
ضمن قدردانی از اقدامات اخیر صورت گرفته توســط مجموعه قضائی این اســتان در 
راســتای رضایتمندی و حل مشکلات مردم، گفت: در راستای رفع مسائل و مشکلات 
مراکز و مراجع قضائی استان اردبیل، مبلغی بالغ بر ۱۷۸ میلیارد تومان )ظرف مدت دو 

سال( تخصیص اعتبار صورت گرفت.
رئیس عدلیه افزود: در ســال جاری قرار بود که ۱۷۵ کارمند و ۳۴ قاضی به مجموعه 
دادگســتری و واحد های قضائی استان اردبیل اضافه شود که که بخش قابل توجهی از 

این تزریق نیرو انجام شده و مابقی نیز تا قبل از پایان سال جاری انجام خواهد شد.
رئیس دستگاه قضا گفت: همزمان با حضور هیئت عالی قضائی در استان اردبیل ۵۰ نفر 

با بهره گیری از ارفاقات قانونی و کمک های خیرین از زندان آزاد شدند.
رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره به حدنگاری صددرصدی اراضی ملی استان اردبیل، 
گفت: در جلسه شــورای قضائی استان که در حضور استاندار و مقامات قضائی اردبیل 
و همچنین تعدادی از اعضای شــورای عالی قوه قضائیه برگزار شد، تاکید کردیم که با 
انجام اقدامات مقتضی از سوی استانداری و سایر بخش های ذیربط در استان، اختلافات 
و موانع حدنگاری در حوزه اراضی کشاورزی مرتفع شوند. همچنین مقرر شد که سازمان 
ثبت اسناد و املاک با اقداماتی که تا پایان سال انجام می دهد، مشکل صدور سند برای 

مردم مناطق مختلف استان اردبیل را تا حد قابل توجهی حل کند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای بیان داشت: صنعتگران و صاحبان واحد های 
تولیدی اســتان اردبیل نیز در جریان سفر هیئت عالی قضائی به این استان، مسائل و 
مشــکلات خود را با رئیس ســازمان بازرسی در میان گذاشــتند و ما نیز در حد توان 

پیگیری می کنیم که این مشکلات مرتفع شوند.
حجت الاســلام والمسلمین محسنی اژه ای طی سخنانی در جلسه شورای اداری استان 
اردبیل، اظهار کرد: همفکری و همدلی و همکاری مســئولان استانی در رفع مشکلات 
استان، امر بسیار مؤثری است؛ همچنین وقتی همه مسئولان استان با اجماع و اشتراک 
نظر و بر مبنای اشراف بر مسائل و مشکلات استان، راهکار های واحدی را ارائه می دهند، 
قطعا مقامات مســتقر در مرکز نیز برای اجرایی شدن راهکار های مزبور، تدابیر مقتضی 

را اتخاذ خواهند کرد.
رئیس عدلیه با اشــاره به برخی از مســائل و مشکلات استان اردبیل که در این جلسه 
مطرح شــد، گفت: من هر اختیاری که دارم و به لحاظ قانونی مجاز هستم را به رئیس 
کل دادگستری استان تفویض می کنم تا وی برای رفع کلیه مسائل و مشکلاتِ استان 
که به نحوی از انحاء به قوه قضائیه مرتبط است، از آن اختیارات بهره بگیرد و اقدامات 

مقتضی را ترتیب دهد.
رئیس دستگاه قضا با اشاره به اهمیت اولویت بندی مسائل گفت: گاهی از مسائل اساسی 
غافل شده و مشــغول مسائل حاشیه ای و دستِ چندم می شویم؛ اکنون یکی از مسائل 
اساسی اســتان اردبیل و بلکه کل کشور مسئله آب است؛ چنانچه همین امروز نیز به 
حل این مسئله ورود کنیم دیر است؛ در این عرصه راهکار های مشخصی وجود دارد که 

ضروریست با بسیج و تجهیز نیرو ها این راهکار ها را عملیاتی سازیم.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به مسائل اقتصادی و معیشتی مردم 
گفت: بدون ایجاد اشــتغال و ســرمایه گذاری و تامین امنیت ســرمایه گذاران، مسائل 
اقتصادی کشــور قابل حل نیســت؛ چگونگی رفتار ما با بخش خصوصی باید مشخص 
شــود؛ نمی شود که سراغ یک ســرمایه گذار برویم و او را برای سرمایه گذاری در کشور 
ترغیب کنیم و سپس از او ایراد بگیریم و یا مانع کار او شویم؛ در این صورت دیگر مشوق 

و انگیزه ای برای سرمایه گذاری های بعدی باقی نمی ماند.
رئیس قوه قضائیه در پایان خاطرنشان کرد: امروز مردم ما از یک سلسله مسائل فرهنگی 
و اجتماعی نیز رنج می برند که ضرورت دارد نسبت به این مسائل درک مشترکی پیدا 

کنیم و در جهت برطرف کردن آن ها گام های موثری را برداریم.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای روز پنجشنبه ۱۶ آذر همزمان با روز دانشجو 
در ابتدای ورود به اســتان اردبیل، در دانشگاه محقق اردبیلی این شهر حاضر شد تا با 
دانشجویان و جوانان به صورت مستقیم و بدون واسطه به گفتگو و تبادل نظر بپردازد. 

حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای طی حدود ۲۹ ماه اخیر که تصدی ریاست 
عدلیه را بر عهده دارد، چندین نشســت هم اندیشی با اقشار مختلف مردمی و نخبگانی 
به ویژه دانشجویان کشور برگزار کرده و همواره بر شنیدن نقطه نظرات همه منتقدان و 

صاحبنظران تاکید داشته و در این راستا فراخوانی مهم صادر کرده است. 
رئیس عدلیه طی مدت اخیر به مناسبت های مختلف بالغ بر ۸ بار در محافل دانشجویی 
و دانشگاهی حاضر شــده و ضمن استماع مطالب و دغدغه های دانشجویان، به تبیین 

موضوعات و رفع ابهامات برای آن ها مبادرت ورزیده است. 
رئیس قوه قضائیه در جمع دانشــجویان دانشــگاه محقق اردبیلــی، ضمن تبریک روز 
دانشجو به کلیه دانشجویان در سراسر کشور، اظهار کرد: از حضور و سخنان دردمندانه 

شما دانشجویان و آگاهی تان نسبت به مسائل کشور مسرور شدم.
رئیس دســتگاه قضا با اشاره به استمرار جنایات سبعانه رژیم صهیونسیتی علیه مردم 
غزه، گفت: صهیونیست ها در نتیجه حمایت همه جانبه آمریکا با تشدید جنایتکاری های 
وحشــیانه خود، تلاش به کوچاندن اجباری مردم غزه و نابودی حماس داشتند، اما با 

مقاومت مردم فلسطین، این توطئه های آن ها خنثی شد.
رئیس قوه قضائیه اظهار داشــت: چرا باید از ناامیدی سخن گفت؛ ما جوانانی همچون 

شما دانشــجویان را داریم که مصمم و بااراده برای آبادکردن هرچه بیشتر 
ایران اسلامی هستند؛ امروز دانشجویان و دانشمندان ما پیشرفت های علمی 
شــگرفی را رقم زده اند و وقتی انسان به مراکز هسته ای و دفاعی و فضایی 
مراجعه می کند، اثرات این پیشرفت های علمی شگرف را به عینه ملاحظه 
می نماید؛ این پیشــرفت ها برای کشــور ما اقتــدار و بازدارندگی به همراه 
آورده اســت به گونه ای که امروز کشور های قدرتمند برای دریافت و خرید 

تجهیزات نظامی و دفاعی از ما، التماس می کنند.
حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای با اشاره به مقوله احیای حقوق 
عامه گفت: ما در دســتگاه قضائی به موجــب وظیفه ذاتی خود، مصرانه و 
مجدانه، مقوله احیای حقوق عامه را پیگیری می کنیم؛ همین قضیه آلودگی 
هوا و احیاناً اســتفاده از مازوت در برخــی از نیروگاه ها، از جمله مصادیق 
حقوق عامه محســوب می گردد و ما در این خصوص، مسئولان ذی ربط را 
نه تن ها مورد تذکر، بلکه مورد تهدید قرار داده ایم و به آن ها اعلام کرده ایم 
که چنانچه ترک فعل هایشان در این قضیه احراز گردد، برخورد های مقتضی 

با آن ها به عمل خواهد آمد.
رئیس دســتگاه قضــا در ادامه بــا تبیین و تشــریح خصوصیات جنبش 
دانشجویی ایرانی از جمله مطالبه گری و عدالت خواهی، گفت: مطالبه گری 
و عدالت خواهی شما دانشجویان عزیز، مسئولیت ما را سنگین تر و وجدان 
ما را بیشتر تحریک می کند؛ شما دانشجویان اطمینان داشته باشید که قوه 
قضائیــه از مبارزه قاطعانه و بدون تبعیض و علنی با فســاد، صرف نظر نخواهد کرد؛ ما 

مقابله با فساد صاحب منصبان و نزدیکان آن ها را در دستور کار قرار داده ایم.
حجت الاســلام والمسلمین محســنی اژه ای تصریح کرد: ما در دستگاه قضائی مصمم 
هســتیم که همه دادگاه ها را به غیر از مــواردی که منع قانونی دارند، به صورت علنی 
برگزار کنیم تا محتویات دادگاه ها و احکام صادره در معرض دید مردم باشــد و از شما 
هم میخواهم برای رسیدن به این ایده ال به ما کمک کنید و مطالبه داشته باشید، چون 

تا کنون در این راستا موفق نبودیم.
رئیس عدلیه گفت: من از مطالبه گری و صراحت لهجه شــما دانشــجویان تقدیر ویژه 
می کنم؛ البته همه ما باید مراقب باشــیم کــه در مطالبه گری هایمان، خدای ناکرده به 

وادی دروغ و توهین نیفتیم و کاری نکنیم که سبب سوءاستفاده دشمن شود.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه با اشاره به موضوع رسیدگی به پرونده 
شــهید عجمیان که در سخنان یکی از دانشجویان مطرح شد، گفت: در پرونده شهید 
عجمیان، هیچگونه مداخله ای از بیرون از قوه قضائیه صورت نگرفته است؛ از لسان پدر 
بزرگوار شــهید عجمیان و همچنین در برخی رســانه ها چنین اعلام شد که نامه ای از 
ناحیه آقای ولایتی در خصوص پرونده مزبور به من واصل شــده است؛ پس از بررسی 
دقیق متوجه شــدیم اصلا چنین نامه ای به قوه قضائیه واصل نشده است؛ من در ادامه، 
موضوع را از رئیس کل دادگســتری اســتان البرز و حتی قاضی پرونده جویا شدم و از 
آن ها پرســیدم که آیا نامه ای پیرامون این پرونده به شــما واصل شده است؟ آن ها نیز 
چنین موضوعی را رد کردند؛ بنابراین وقتی اصلا نامه ای به دست ما مقامات و مسئولان 
قضائی نرســیده، پس چگونه گفته می شود که در پرونده شهید عجمیان، اعمال نفوذ 
شده است؟ در این قضیه، یک عده ای از آقای ولایتی تقاضایی کردند، اما او کوچکترین 

دخالتی در این پرونده نداشت. 
رئیس عدلیه گفت: البته من ادعــا ندارم که در هیچ بخش و مرجع قضائی، هیچگونه 
اعمــال نفوذی وجود ندارد، ولــی تاکید دارم که در مقابل اینگونــه مقولات، قاطعانه 
می ایســتیم و از شما دانشــجویان نیز می خواهیم چنانچه مصادیقی از این موضوع را 

اطلاع دارید، برای پیگیری و رسیدگی به ما ارائه دهید.
حجت الاسلام والمســلمین محسنی اژه ای در ادامه، با اشــاره به موضوع وقوع تخلف 
در واردات نهاده هــای دامــی و همچنین موضوع چای دبش، که در ســخنان یکی از 
دانشجویان مطرح شد گفت: متاسفانه در هر دو مورد، بدون تردید تخلف صورت گرفته 
اســت؛ اما اینکه میزان آن چقدر اســت یا اینکه امر به وقوع پیوسته، تخلف محسوب 
می شــود یا جرم و اگر جرم است از چه نوع جرمی است و چه مجازاتی دارد، از جمله 
مواردی هســتند که باید مورد رســیدگی دقیق قرار گیرند و قاضی در خصوص آن ها 

اتخاذ تصمیم و رأی کند.
رئیس قوه قضائیه گفت: در مورد هر دو موضوع باید تاکید کنم که به محض اطلاع یافتن 
بخش ها و دستگاه های ذی ربط در دولت و قوه قضائیه، بررسی ها و پیگیری های مقتضی 

به عمل آمد و ما از کنار این دو موضوع نگذشتیم.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با تشریح فرآیند رسیدگی به موضوع واردات 
نهاده های دامی گفت: در قضیه واردات نهاده های دامی، در ابتدا جلوی تخصیص ارز به 
فرد متهم گرفته شد؛ سپس مبالغ ریالی تخصیص یافته به او، مسترد شدند و در ضمن، 
اصلاح فرآیند مرتبط با این قضیه نیز، انجام شد؛ در مرحله بعد، افراد دخیل در موضوع 
چه در داخل و چه خارج از وزارتخانه مربوطه، تحت تعقیب قرار گرفتند و وزیر مربوطه 
استعفا داد و قائم مقام او نیز برکنار شد و تحت تعقیب قرار گرفت؛ اگرچه این موضوع 
یک ســال طول کشید، اما ابعاد قضیه به طور کامل پیگیری شد و برای وزیر پیشین و 
سایر افراد دخیل د ر پرونده، کیفرخواست صادر شد و تاکنون هشت جلسه دادگاه برگزار 

شده و قاضی پرونده به زودی انشاء رای را آغاز خواهد کرد.
رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: در پرونده مورد اشاره، همه جرم تحقق کامل نیافته بود، اما 
تمام ارکان ذیربط در نظام از جمله قوه قضائیه و دولت با جدیت به موضوع ورود کردند. 
رئیس دستگاه قضا در ادامه با اشاره به قضیه چای دبش گفت: آن فردی که ریالش را به 
بازار برده بود تا برای به اصطلاح وارداتش ارز بگیرد، به یکی از زیرمجموعه های شرکت 
دبش مراجعه کرده بود تا ارز دریافت کند؛ از اینجا بازرســی ورود پیدا کرد که شرکت 
دبش این مقدار ارز را از کجا آورده است؛ یعنی سازمان بازرسی از آن پرونده به پرونده 
حاضر رسید؛ البته فردِ به اصطلاح واردکننده اکنون در بازداشت و طی مراحل محاکمه 
اســت؛ از ســویی دیگر واجا نیز به موضوع وجود مقدار قابل توجهی چای در گمرک 
حساس شد؛ همچنین گزارشی نیز از اتحادیه مرتبط با چای کاران و واردکنندگان چای 
ناظر بر ارز های تخصیصی به یک شرکت خاص، به معاون اول رئیس جمهور واصل شد 
و وی با حساسیت تمام، مسئولان مربوطه در ستاد مقابله با مفاسد اقتصادی را مسئول 
رسیدگی به موضوع کرد؛ کلیه بررسی ها بیانگر تخلف گروه دبش بود و مشخص شد که 
این تخلف از ســال ۹۸ آغاز شده و تا اواخر ۱۴۰۱ ادامه داشته است؛ طبق گزارش های 
موجود، در ســال ۹۸ بیش از دو میلیون دلار یا معادل دلار، در ســال ۹۹ بالغ بر ۲۱ 
میلیون دلار ارز به شــرکت مزبور تخصیص یافت؛ امادر سال ۱۴۰۰ شصت درصد ارز 
واردات را به این گروه داده اند و در سال ۱۴۰۱ بیش از ۷۰ درصد ارز را این گروه گرفته 
است. در مجموع طی سال های ۹۸ تا ۱۴۰۱، بالغ بر ۶۹ درصد از ارز مربوط به واردات 

چای به شرکت فوق الذکر تخصیص یافته است که حتما خلاف است.
حجت الاسلام والمســلمین محسنی اژه ای به دانشــجویان و تمامی مردم دغدغه مند 
اطمینان خاطر داد که پیرامون رسیدگی به پرونده مرتبط با چای دبش، نهایت اهتمام و 
 قاطعیت به عمل خواهد آمد و نتیجه پیگیری ها، هرچه که باشد به استحضار همه مردم 
 خواهد رسید و پس از روشن شدن ابعاد قضیه، مردم در جریان موضوع قرار خواهند گرفت

و ما ابِایی از طرح موضوعات برای مردم نداریم.
رئیس قوه قضائیه خاطرنشــان کرد: قوه قضائیه بــه پرونده تمامی افرادی که اتهاماتی 
متوجه آنهاست، بدون توجه به مقام آنها، رسیدگی خواهد کرد؛ البته در خصوص پرونده 
مورد اشاره، باید تاکید کنم که هنوز هیچ مدیر متخلف دولتی به ما معرفی نشده است.

گفتنی است در پایان نشست داغ رئیس دستگاه قضا با دانشجویان در دانشگاه محقق 
اردبیلی، رئیس عدلیه پس از اقامه نماز در صفوف دانشــجویان و اســاتید، ناهار را نیز 
در فضایــی صمیمی و گعده گونه در کنار دانشــجویان صرف کرد و در همین اثناء نیز 

گفتگو های دغدمندانه ای میان قاضی القضات و دانشجویان درگرفت.

رئیس قوه قضائیه: 

احکام قطعی قضایی به هیچ وجه نباید 
بلاوجه و بدون دلیل، بر زمین بمانند

تبیین و تشریح موضوعات و پرونده هایی نظیر »واردات نهاده های دامی« و »چای دبش« برای دانشجویان توسط رئیس عدلیه


